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Eesti Meremeeste Liidu väljaanne 
Peatoimetaja Madli Vitismann 
Postiaadress: 
Pikk 70, 10133 Tallinn 
Käsiposti postkast: 
Pärnu mnt. 67a, Ajakirjandusmaja 
Toimetuse asukoht: 
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on kohal teisipäeviti kell 15-18 

Ehtne puitkerega kahemastiline 
Helsinki paadimessi ajal pärissada-
mas. 

"Meremehe" 
lugejal 
Kodumaal 

"Meremeest" saab tellida aas 
ta ringi. Pöördu sidejaoskonda 
või to imetusse! 

Tellimishind 12 kuuks 130 
krooni. 

Tellimiskataloogis leiad "Me
remehe" a ja lehtede loete lus t , 
indeks 69859. 

Aas tas i lmub 10 n u m b r i t 
"Meremeest". 

Välismaal 
Pöörduda aadressil: 
"Meremehe" te l l imus 
Eesti Meremeeste Liit 
Pikk 70 
10133 Tallinn 

Aastatellimuse hind 
Põhjamaadesse 300 krooni 
mujale 350 krooni 

"Meremehe" 
reklaamihinnad 

terve lehekülg 
pool lehekülge 
veerand lehekülge 
kaheksandik 
lehekülge 
180x40 mm 
118x60 mm 
118x40 mm 
58 x 125 mm 
58 x 60 mm 
58 x 40 mm 
leinakuulutused ja 
kaastundeavaldused 

2500 kr 
1250 kr 
675 kr 

350 kr 
360 kr 
370 kr 
250 kr 
370 kr 
175 kr 
120 kr 

100 kr 

Y N 
Nii suur on kõige väiksem kuulu

tus: 

58x40 mm 

Sellesse mahub 8 rida tavalist teks
ti ja see maksab 120 krooni. 
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Eesti lipu aust ja häbist 
Eesti meremehi sõidab mitmesuguste lippude all, neid hinnatakse 

kui oma ametit hästi tundvaid ja töökaid. Võib mereakadeemia kadettki 
praktikaajal väl is laeva sattuda. Kuid al les mullu pääses Eesti 
rahvusvahelisest laevade "mustast nimekirjast", millesse kuulus mitu 
aastat. Sellesse nimekirja satuvad riigid, kelle laevu on sadamais 
puuduste tõttu kinni peetud rohkem kui keskmiselt. 

Eesti laevade korrasolu 
kontrollitakse kogu maailmas 
Eesti soovis Pariisi Memorandumi

ga ("Vastastikuse mõistmise proto
kolliga riikliku sadamajärelevalve 
kohta") ühineda 1996. a. Kuid ei 
võetud vastu, sest oli just sattunud 
"musta nimekirja" - Eesti laevade 
kinnipidamiste protsent 15,47 ületas 
kõigi kontrollitud riikide laevade 
keskmist , mis oli tollal 13 ,41%. 
"Mustas nimekirjas" olevate riikide 
laevu kontrollitakse välissadamais 
võimalikult sageli ja alati väga ran
gelt. 

Et ära hoida laevade kinnipidamisi 
välismaal, püüdis Eesti Veeteede 
Amet neid Eesti sadamais hoolika
malt kontrollida. Laevu, mis sõidavad 
välissadamate vahet ja kodumaale 
satuvad harva, kontrollivadki Eesti 
laevainspektorid välismaal. 

Laeva korrashoid sõltub 
laevaomanikust 

Alatasemelise laeva omanik kulu
tab laeva korrashoiuks vajamineva 
raha millelegi muule. Ent kui laev 
kinni peetakse, leiab omanik tavali
selt kohe raha, et puudus kõrvaldada, 
kuigi seda oleks pidanud tegema pal
ju varem. Mullu oli enamjagu aastast 
möödas ja Eesti laevakontrolli ins
pektorid hingasid kergemalt, kui sügi
sel l isandus kolmele kinnipeetud 
laevale üh t äkk i viis, kõik ühes t 
firmast. 

Tänavu rõõmustas Eesti suurim 
laevaomanik Eesti Merelaevandus, 
et aasta jooksul välissadamais 70 
korral kontrollitud laevad osutusid 
kõik merekõlblikuks. Edu põhjuseks 
pidas firma seda, et lisaks mere
meeste tublile tööle on firma oma 
laevastikku tublisti noorendanud sel 
teel, et on uute laevade muretsemise 
kõrval hulga vanemaid laevu ära 
müünud. 

Eesti Veeteede Ameti andmeil kont
rolliti mullu Eesti sadamais 789 kor
ral Eesti ja 246 korral välislipu all 
sõitvaid laevu. Kinni peeti 95 välis-
ja 22 Eesti laeva. 

Tänavu juba viis laeva 
Pariisi Memorandumi laevainspek

torid pidasid tänavu esimese kahe 
kuu jooksul kinni kolm Eesti laeva: 
"Eevi" Flensburgis, "Levi" ja "Kuivas-
tu" Antwerpenis. Neil leiti tõsiseid 
puudusi. "Eevil" oli aegunud lasti-
märgi tunnistus, "Levil" ja "Kuivas-

tul" leiti muid puudusi ning oli ka 
puht lohakusele viitavaid märkusi, 
eeskätt masinaruumi kohta. Kõik 
kolm laeva on "Esmani" opereerida 
või vähemalt mehitada. 

Eesti laevainspektor id pidasid 
kinni veel kaks "Esmani" laeva, "Sin
di" Paldiskis ja "Viidu" Peterburis. 
Veeteede Ameti laevakontrolli talitu
se juhataja Aarne Valgma sõnul on 
suur osa mitmel leheküljel ülesloe
tud puudustest tingitud sellest, et 
"Esmani" laevad, osa neist Eesti Me
relaevanduselt ostetud, on vanad. 
Aga ka meeskonnad, iseäranis masi-
nameeskonnad, lohakad. 

Justkui eelöeldu kinnituseks võis 
Soome MTV3 uudistest leida, et 2. 
aprilli õhtul kell 21 avastati Loviisa 
sadamas lossimist ootava "Viidu" 
juures t kütusereostus . Lühikeses 
uudises ei unus ta tud märkida, et 
laeva meeskond on venelased. Aarne 
Valgma sõnul saadeti Loviisasse ko
he Eesti Veeteede Ameti laevains-
pektor ning klassiühinguga koos järg
misel päeval vastu võetud otsus kõ
las: "Laev kas tuleb kodumaale re
monti või läheb mahakandmisele." 
Kehtetuks tunnistati klassitunnis
tus, sest nii mullu kui ka tänavu on 
"Viidut" kaks korda kinni peetud. 

Lipu võib häbisse saata ka 
meremees 

Aarne Valgma tõi lohakuse näiteks 
"Kuivastu", mis peeti 29. veebruaril 
kinni Antwerpenis. Enne seda olid 

Eesti Veeteede Ameti laevainspekto
rid laeva 2. detsembril Dublinis üle 
vaadanud ja leidnud 36 puudust . 
Laevakompanii esindaja jäi sinna ja 
pidi tagama ettekirjutuste täitmise. 

Kui laev kaks kuud hiljem Antwer
penis uuesti kinni peeti, võis näha, 
et kordusid samad puudused, põhili
selt masinaruumis. Kui meeskond 
katkisi ventilatsioonitorusid ära ei 
parandanud, määris tahm ja suits 
masinaruumi. Kui seal midagi lekkis, 
siis selle asemel, et näiteks tihendid 
vahetada, ehitati lekile katus peale 
või tehti renn vee eemalejuhtimiseks. 

Vahetamata jäid t rümmikaante 
katkised tihenduskummid, mittetöö
tavad indikaatorid masinaruumis, 
lekkivad pumbad (ka kütusepump), 
asendamata puuduvad kraanide käe
pidemed. Kui loetelu lõppes mitte
töötava avari i- tuletõrjepumbaga, 
lausus Aarne Valgma: "Siin ei oska 
midagi rääkida, ainult nutta on vaja!" 

"Kuivastu" kaptenile ja vanemme
haanikule määra t i ha lduskor ras 
trahv 50 päevapalga ulatuses - puu
dus te s loeti süüd l a seks eeskät t 
meeskonda. Meeskonnad olevat aga 
kehvapoolsed seetõttu, et tolles fir
mas pole palk kuigi suur. Seal tööta
vat need meremehed, kes ei mahu 
Eesti Merelaevandusse ega ole ka vä
lislipu alla läinud. Paljud mehaani
kud olevat aga väikestelt kalalaeva
delt ning neil pole seda tüüpi kauba
laevas töötamise kogemust. 

29. veebruaril kinni peetud "Kui
vastu" pääses Antwerpenist 15. märt
sil. Aarne Valgma sõnul on niiviisi 
jätkates oht, et Eesti satub tagasi 
"musta nimekirja", millest raskuste
ga välja on pääsenud. 

Madli Vitismann 

Hoolimata AS-i Purikala laeva ebaväärikast olekust lehvis mastis 
määrdunud Eesti lipp. 
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Kiirlaevad said 
kevadist lihvi 

Balti Laevaremonditehas val
mistas Tallinna ja Helsinki vahet 
sõitvad "Tallinki" ning "Nordic 
JetLine'i" kiirlaevad suvehoo
ajaks ette 

Märtsis käis Balti Laevaremondite
hase dokkides vilgas tegevus, et val
mistada "Tallinki" ja "Nordic JetLi-
ne'i" kaubamärki kandvad kiirlaevad 
liinileminekuks ette. Esimesena jõu
dis kuu keskel tehase kai äärde "Bal
tic Jet", alles eelmisel suvel Tallinn-
Helsinki liinile tulnud katamaraan. 
Sellele kiirlaevale tehti Balti Laeva
remonditehases vaid tavapärane iga
aastane ülevaatus ja hooldusremont 
enne kevadist liinileminekut. 

Tehase ajaloos unikaalne pilt ava
nes siis, kui remonti saabus ka "Tal
linki" ka tamaraan "AutoExpress", 
mis paigutati "Baltic Jetiga" ühte ujuv-
dokki. Kaks suurt katamaraani mah
tusid teineteise järel täpselt dokki. 
Pärast "Baltic Jeti" lahkumist tuli 
tehasesse "Nordic JetLineT" teine, 
veidi vanem kiirlaev "Nordic Jet". 
Balti Laevaremonditehase laevare-
mondi ja -ehi tuse marketingijuhi 
Anatoli Gruba sõnul oli "Nordic Jeti-
le" vaja paigaldada paar täiendavat 
alumiiniumkonstruktsiooni, et suu
rendada katamaraani sõidukindlust 
Tallinn-Helsinki liini küllaltki karmi
des tingimustes. 

Lisaks kiirlaevade hooldusremon-
dile vaatasid Balti Laevaremondite
hase töömehed enne hooaja algust 
üle ka eelmisel kevadel "AutoExpres-
si" tarvis tehases ehitatud ujuvkai-
de seisukorra nii Tallinna Vanasada-
mas kui ka Helsinki Läänesadamas. 
Probleem oli selles, et mullu sügisel 
vigastasid tormituuled Helsinki sa
damas veidi ujuvkaid. Viga ei olnud 
konstruktsiooni nõrkuses, sest Bal
ti Laevaremonditehas ehitas kai täp
selt soomlaste nõudmiste järgi. See
tõttu ei esitanud ka Helsinki sadam 
tehasele mingeid pretensioone. Küll 
käisid aga Balti Laevaremonditeha
se spetsialistid Helsinkis tormivi-
gastusi parandamas. Aprillis tuleb 
Balti Laevaremonditehasesse remon
ti "Tallinki" reisiparvlaev "Georg Ots". 

Balti Laevaremonditehase 
avalike suhete juht 

Urmas Tooming 

Piltidel: 
O Kaks suurt katamaraani kor

raga ujuvdokis - "Baltic Jeti" taga 
on "AutoExpress". 

© Esimesena tuli kevadise le 
ülevaatusele uusim kiirlaev "Bal
tic Jet". Urmas Toominga fotod 

© "Tallink Express I" seisis el
lingul Tallinna Meretehases. 

Madli Vitismanni foto 
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Laeva hinnast ja piletihinnast: 
tänavu sõidavad Tallinn-Helsinki liinil nelja firma kiirlaevad 

Vastab Lindaliini AS-i 
juhataja ENN ROHULA 

Olete alati toonitanud, et lae
vanduses teenitud raha investee
rite laevandusse . Kuidas olete 
viimasel ajal üldse teeninud - teid 
kiputakse praegu vaata et autsai
deriks pidama? 

Ega muidu ei jätkaks, kui ei tee
niks. Kiirlaevadega on muidugi olu
kord praegu, nagu ta on. Neid on siin 
palju rohkem, kui tegelik vajadus tin
gib. 

Ja tuleb veel juurde. 
Kõik on saanud selgeks, et tule

mas on aeg, mil suure laeva põhiäri 
alus - tax-free - kaob. Suured laevad 
elavad autode vedamisest ja neist 
soome ostuhuvilistest lõbureisijaist, 
kes peavad 20 tundi Helsinkist ära 
olema, et võida maksimaalne kogus 
tax-free kaupa osta. Kui see viimane 
kaob, jääb vaid punktist A punkti B 
kulgev reisija. Kes ühelt või teiselt 
kaldalt kaupa osta tahab, kui on tun
tav hinnavahe, ei tule siis enam 
ööseks laeva, vaid lähtub hommikul 
ja tuleb päeval või õhtul kiirlaevaga 
tagasi. Jääb veel ka ärireisija, samu
ti nn. liinireisija, kes Tallinnast või 
Helsinkist kuhugi edasi läheb, sh. ka 
tur is t . Kaubareisijaid on praegu 
kindlasti üle poole, ja kui need ära 
kukuvad, siis suure laevaga on kee
rulisem opereerida. 

Suure autotekiga laeval, millel on 
aga ka suur hulk kajuteid, läheb ras
keks, sest selle laeva omahind on 
väga kallis. Tingimused hakkavad 
sarnanema liinidega, kus tax-freed ei 
ole: suure autotekiga laeval on rei
sijate tekk, kus reisijad 3,5-4 tundi 
lihtsalt pinkidel istuvad. Aga selge 
see, et neil tingimustel lööb kiirlaev 
oma pooleteisetunnise sõiduajaga 
kõvasti suurt laeva. 

Nüüd hakkavad tööle nišid. Üks on 
autoga sõitjate jaoks, teine neile, kes 
tahavad lihtsalt võimalikult kiiresti 
kohale jõuda. Viimastele on alterna
tiivne variant lennuk ja varsti ka kop
ter. Kui lennuk lähtub Tallinna len
nujaamast Vantaa lennuväljale, siis 
on selge, et tiibur teeb sellele ära: 
eriti suvel on maanteel küllalt tõ
sised ummikud, tiibur sõidab aga 
kesklinnast kesklinna. 

Ülemöödunud aastal ei pidanud 
te autosid vedavat kiirlaeva eriti 
perspektiivikaks. 

See pole ka hetkeolukorras eriti 
perspektiivikas. Miks? Autoteki ar
velt on autokatamaraani hind 10 mil-
joni t dollarit j a enamgi kallim. 

Enn Rohula 

Seetõttu ei saa autokatamaraan ve
dada autosid sama madala hinnaga 
kui parvlaev. Miks aga peaks reisija 
laskma oma autot kallimalt vedada? 

Teeme tiiburi ja Nordic Jeti katama
raani võrdluse. Tiiburi turuhind on 
2,5 miljonit dollarit, autokatamaraan 
maksab 25 miljonit - kümnekordne 
hinnavahe. Esimene võtab peale 250 
reisijat, teine 450 - vahe on kahe
kordne. Autosid veab katamaraan 50 
tükki. See on äärmisel juhul sama, 
nagu oleks 100 reisijat juures - au
tode üleveo hinda ei saa tõsta, sest 
vastasel juhul enam keegi ei tuleks. 
Selle arvestuse järgi oleks reisijate 
vahe siis üks kolmele, aga hinnava
he üks kümnele. 

Seoses kaubaäriga tasub soomla
sel praegu tulla hommikul ja õhtul 
minna. Aga lõuna ajal seda osturei-
sijat ei ole. Jah, tulevikus jaguneb 
sõitmine rohkem kogu päeva peale, 
aga kas saab siiski alati 400 kohta 
täis? Hinnavahe on ikkagi kohutav. 

On öeldud, et Nordic Jeti. firma veab 
4000 autot kuus. Iga reisi keskmi
seks saame 11 autot. Aga peale ma
hub 50 autot. 

Kuid nende hulgas võib olla 2-3 
bussi. 

Jah, muidugi. Aga minu arvamus 
on, et kui Helsinki-Tallinna vahe 
oleks kaks korda pikem, siis teeks 
autokatamaraan platsi puhtaks, kee
gi ei viitsiks 8 tundi loksuda. Inglise 
kanalis on suured autokatamaraa-
nid, mis võtavad 150 autot peale ja 
sõidavad umbes 6 tundi. Suurtele 
parvlaevadele panevad need seal täie
liku põntsu. Meil siin tasuks end mu 
meelest ära suur katamaraan ilma 

autodeta - oleks ökonoomsem ja löö
vam. 

Autokatamaraan on ilmastiku
kindlam - ühel jaanipäeval ei sõit
nud tiiburid ega Tallinki katama
raan, aga Nordic Jeti. autokatama
raan läks teele. 

Nordic Jet ha r ra s t a s "jaanipäe-
vakruisi" tormisele merele ja pööras 
tagasi. Vaat' niisugust asja meie ei 
või endale küll lubada. Kui ei sõida, 
siis ei sõida. Arvamus, et kui teised 
ei sõida, siis Nordic Jet ikka sõidab, 
on vale. Eelmisel aastal ei olnud 
ühtki päeva, mil meie ei läinud, aga 
nemad läksid. Tegemist on lühikese 
maaga, vahepealset olekut ei ole: kui 
juba tuul tõuseb, siis lööb laine kohe 
väga kõrgeks. Tegelikult võiksime 
vabalt ka siis sõita, aga ei taha oma 
reisijatele jätta laevadest halba mul
jet. 

Meil jäi reisijaid vähemaks, kui 
kõrvale tulid uued kiirlaevad. Kõik 
läksid õnne otsima: hinnad ju samad. 
Aga tulid tagasi. Meil oli september 
möödunud aastal parem kui üle-eel-
misel. Kõige tähtsam on inimestele 
siiski kiirus ja mugavus, järjekorda
de puudumine. Tänavu saab senise 
tavaklassi hinna eest sõita äriklas
sis, mille reisijad kõigepealt maale 
lastakse. Nii ei ole ka 20 inimest ees: 
võib öelda minuti pealt, mis kellaks 
vastu tulla. Kui juba välja läheme, 
siis sõidame täpselt graafikus. Tii-
burile laine ei mõju, ei pea aeglase
malt sõitma. 

Suur konkurents lõi teie firmal 
hinnad kõvasti alla. 

Meil olid tegelikult juba möödunud 
aastal hinnad all. Tegime niisuguseid 
katseid, et edasi-tagasi reis maksis 
näiteks 440 kr. Aga seda teadsid väga 
vähesed. 

Mõistlik on end mitte petta ja pan
na kohe sobiv hind. Keskmine hind 
kujunes välja juba möödunud aastal. 
Kõige odavamad on muidugi seeria-
piletid: kümnesel maksab üks suund 
kõige vähem, kuuekordsel veidi roh
kem; edasi-tagasipileti puhul on üks 
ots odavam kui lihtsalt ühe otsa pi
let. Möödunud aastal veendusime, et 
teatud kellaaegadel ja päevadel alla 
lastud hinnad ei anna efekti; kind
lad madalamad hinnad aga on tänavu 
huvi äratanud. Need on ilmselt so
bivad ka muule seltskonnale kui se
nised tiiburireisijad. 

Uudist on veelgi. Söögid-saiad-pi-
rukad pole meie laevades tundigi 
vanad: need tehakse siin meie ma
jas valmis ja viiakse iga reisi algu
seks laevale. Investeerisime oma 
miljonikroonisesse kööki, sest mu-
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j alt tellitud toidul oli varem küll ala
ti õige kuupäev peal, aga teinekord 
tundus, et see ei vastanud tegelik
kusele. 

Meie omahind on teiste kiirlaevu 
opereerivate firmadega võrreldes 
madal: kütusekulu (10 reisijat tee
vad meie praeguse kütusekulu tasa) 
ja maapealsed kulud väiksemad, li
saks suurem tuntus ja seetõttu väik
semad reklaamikulud ja ostukoor-
mus laevadel teistega võrreldes ole
matu. Loomulikult loeme iga krooni 
ja otsime kõige efektiivsemat majan
damise viisi. Praegune situatsioon 
õpetab efektiivselt majandama, sel
lest on tulevikus ainult kasu. 

Laevad on praegu väga heas korras. 
Eelmisel aastal tegime väga suure 
investeeringu laevade sisedisaini -
vahetasime ärklassi ja baari interjöö
ri tervenisti ära. Nüüd vahetame 
keskmise salongi istemekatted. 

Uue laeva ostmisest praegu ei 
mõtle? 

Mõtleme ikka, miks ei mõtle. Aga 
selleks on vaja õiget turusituatsioo
ni. Tänavu tuleb selgeks saada, mis
sugune on strateegia, millega kiirlae-
vad jätkavad. Kas sama tihedalt kui 
praegu või kukub mõni ära. Varem oli 
Helsinki-Tallinna vaheline liin atrak
tiivne, nüüd enam mitte, sest reisi
jate hulga kasvu pole ette näha. 

Kas ka tänavu oli personal tal
vel tööl? 

Osaliselt jah. Sügisel hakkavad 
kõigepealt puhkused, siis tuleb lae
vade ettevalmistus. Osa inimesi on 
ka hooajaliste lepingutega. Siin on 
veel suurem kokkuhoid võimalik -
sundpuhkused jne., aga meil pole 
seda vajadust olnud. 

Nii et teil on oma väljatöötatud 
nišš, vaja seda ainult hoida. Kiir
laevade hulga suurenemisega teie 
osakaal järjest lihtsalt väheneb? 

Võib nii vaadata. Aga kui vaadata 
laevade mahutavust ja keskmist täi
tuvust, siis oleme meie kõige pare
mas seisus. 

Kui kõigil on 100 reisijat, siis 
teil annab see kõige suurema täi-
tuvusprotsendi? 

Täpselt. Nordic Jetil saame kesk
miseks täituvuseks 37%, vaevalt nad 
sellega eriti happyd on. 

Kas ka teile nagu paljudele tun
dub, et laevanduse tulevik Eestis 
on must? Või vähemalt tumehall. 

Mis puudutab Eesti n.ö. rahvuslae-
vandust, siis on selge, et kui riik 
poliitikat ei muuda nii, nagu on seda 
ajast aega teinud Soome ja Rootsi 
oma reederite huvides, ei lähe pilt 
halliks või mustaks, vaid kustub pä
ris ära. 

Mida peaks riigilt ootama? 
Kasvõi meremeeste (sotsiaal)mak-

sustamine - selge, et konkurentidel 
on paremad võimalused. Või näiteks 

krediteeritakse laevaehitust, ja int
ressid puuduvad. Neil on see n.ö. 
läbirääkimiste küsimus. Meil muidugi 
pole ka niisugust tehast, aga lihtsalt 
sellelaadsed asjad. 

Pärast aastakümneid sotsialismi 
on Eestis mõttelaad selline: ahaa, 
tema ajab äri ja elab hästi , saab 
lausa soojad saiad voodisse, aga 
mina ei saa, vaja talle jalg t aha 
panna. Paras talle, las tuleb roots
lane, omandab 99% mõnest pan
gas t , mis need t ammjä rved j a 
mõisad hüppavad, et raha palju! No 
ja kui see muutub, tuleb uus mõt
telaad, nagu Soomes: ahaa, naab
ril uus auto; vaja kaevata maksu
ametile, et las kontrollivad, kas tal 
ikka on maksud makstud. Misjärel 
helged pead lähevad mujale oma äri 
ajama. Vastasel juhul oleks Soo
mes selle ajaga mitukümmend no-
kiat olnud, mitte ainult see üks. 

Asi ei ole riigis, vaid inimeste mõt
te laadis . Eestis j ä äb see p ikaks 
ajaks, seda on väga raske muuta. 

Kas ka teil on olnud, et kui ta
hate laevandusfirma esindajana 
kellelegi midagi selgeks teha, siis 
arusaavaid kuulajaid on nagu vä
hevõitu? 

Suhtumine on, et võiks ju rääkida 
ja äri teha, aga mis mina sellest 
saan? See pole mitte ainult laevan
duses, vaid igal pool: mis mina sel
lest saan?! 

Sooja maa meremees on odav: 
pole tal vaja nii kindlat maja, nii 
pakse riideid ja nii palju Süüagi 
mitte kui põhjamaal. Kas põhja
maa meremehel ongi üldse tule
vikku? 

Põhjamaa meremehel on tradit
sioonid taga, ta on tahes-tahtmata 
meresõiduks paremini ette valmis
tatud kui soojamaamees. J a muide, 

ka ainult vene keelt kõnelev mere
mees saab paremini tööd kui vaat' et 
igati heatasemelise riigi, näi teks 
Rootsi, meremees. Vene tehnika-
meest hinnatakse rohkem kui roots
last, see on fakt. 

Kuidas teile mõjub vööndiaega 
jäämine, kui teised kella keera
vad? 

Tekitab muidugi palju segadust. 
Peab mõlemas terminaalis kaks kel
la seina peale panema ja asja ära 
seletama. Nüüd väljume Tallinnast 
kell 7, ja see on kõige varem siit läh
tuv laev. Aga Helsinki tööaja alguseks 
sellega enam kohale ei jõua nagu 
varem esimese reisiga. Viimane laev 
väljub sealse aja järgi Helsinkist kell 
21 ja on meie aja järgi Tallinnas 21.25. 

Kuidas kopterid teie sadama lä
hedal Linnahalli juures mõjuma 
hakkavad? 

Head seal ei ole, aga halba ka mit
te. Ei tea, kui suurt müra nad tege
ma hakkavad. Aga see on probleem 
kogu linnale. Helsinkis neid igatahes 
päris Senati väljakule ei lasta, seal 
ollakse konservatiivsed. Eestis öel
dakse kõigele kõigepealt tere tulemast, 
ja eks pärast vaata, mis saab. 

Tiiburitega võrreldes on kopterilen-
nu hind kümnekordne. Ei tea, kas 
ärimees vaatab, et kõrval saab nii 
palju odavamalt... 

Kas ise sõidate Helsinkisse oma 
firma laevadega? 

Olen kõigi konkurent idega, nii 
suur te , väikeste kui lennukitega, 
tutvunud. Vaatan, kui palju on teis
te teenindustase parem või halvem; 
ka mõne idee võib leida. Konkuren
tide peeglisse vaadates püüan ise 
paremini teha. Matemaatika on ju 
üks. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Rootsi-Pärnu kaubaliinilt: Rootsi lipuga 
mahutava pargasega Pärnus. 

'Mercur' 7000 tm puitu 
Ott Tauli foto 
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Piletihinnast saarteliinidel 
Toivo Jürgenson esitab valitsusele tasuvusuuringu 

Pressiteade Saaremaa püsiühenduse kohta 
Saare maavanema Jüri Saare ju

hitud töörühm esitles 17. veeb
ruaril teede- ja sideminister Toi
vo Jürgensonile, regionaalminis
ter Toivo Asmerile ning teede- ja 
s idemin i s t eer iumi ametn ike le 
Saaremaa ja mandri vahelise pü
siühenduse tasuvusuuringut. Ot
sustati, et Toivo Jürgenson edas
tab saadud informatsiooni valit
suskabineti le hinnangu andmi
seks. 

Valitsuskabinetile esitatakse li
saks tasuvusuuringule teede- ja si
deministeeriumi kommentaarid ning 
soovitus, millise konkreetse tegevus
kavaga võiks jätkata. Valitsus peaks 
võtma põhimõttelise seisukoha, kas 
püsiühenduse loomise suunas tööd 
jätkata või ei. Kui jah, siis millise 

Esmakordselt kogunes koalit-
sioonierakondade Riigikogu liik
mete ümarlaud, mille teede- ja si
deminister Toivo Jürgenson kut
sus kokku, et arutada Lääne-Ees-
ti saarte ja mandri vahelise parv-
laevaliikluse korraldamist ja do
teerimist. 

Ümarlauas võeti kokku hetkeolu
kord ja otsustati, et käesolevaks aas
taks kehtestatud hinnapoliitikat ei 
muudeta ning ümarlaua töö eesmärk 
on leida optimaalseim majandusli
kult ja regionaalpoliitiliselt põhjen
datud dotatsioonisüsteem järgmisel 
aastal ja hilisemas perspektiivis. 

Hetkeolukorra osas leiti, et aasta 
alguses on reisijate arv suurenenud 
praktiliselt kõigis reisijarühmades. 
Emotsionaalselt ülesköetud diskus
sioon praamipileti hinnatõusu üm-

Pressiteade 
Alates 1. veebruarist ühtlustati Saa

remaa Laevakompanii parvlaevaliini-
del piletihinnad mandri ja saarte ela
nikele. Mandrilt reisijad on meeldivalt 
üllatunud piletihinna odavnemise üle, 
saarlased vastupidi. Olukorda peaks 
leevendama märtsist rakenduv boo-
nussüsteem saarte elanikele. 

Võrreldes ajavahemikku 1.-20. 
veebruarini sama ajavahemikuga 
möödunud aastal, on Virtsu-Kuivas-

ajaplaani, milliste piirangute ja fi-
nantseerimispõhimõtetega. 

Kui ei teki ettenägematuid takis
tusi, siis kuluks alates põhimõtteli
se otsuse langetamisest valitsuse, 
saar las te , keskkonnakai ts ja te j t . 
poolt silla valmimiseni umbes 10 
aastat. Kindlasti on vajalikud veel 
mitmed looduskaitse alased, geoloo
gia-, sotsiaal- ja majandusuuringud. 

Püsiühendus Saaremaa ja mandri 
vahel on tunnel või sild Muhu saare 
ja mandri vahel. Tasuvusuuringus on 
antud hinnang viiele erinevale või
malikule sillatrassile üle Suure väi
na. Ehituse orienteeriv maksumus on 
poolteist miljardit krooni. Majan
dusarvestuste kohaselt on püsiühen
duse tasuvusaeg vähemalt 15-20 aas
tat. Silla ületamise tasu oleks sel 
juhul võrreldavas suurusjärgus prae-

ber on suuresti tingitud sellest, et 
veebruarikuu on periood, kui Saare
maa Laevakompanii alles käivitab 
soodustustesüsteemi, ehk siis vanad 
soodustused enam ei kehti ja uued 
veel ei kehti. Seetõttu võib olukord 
tarbijale tunduda segane ja piletihin
nad kõrged. Uus soodustustesüs-
teem rakendub täies ulatuses alles 
1. märtsist. 

Tulevikku silmas pidades arutati 
erinevaid lahendusi, sh. kas ja mil
lal võiks tekkida konkurents parvlae-
valiinidel opereerimises ja kas see 
võiks alandada piletihindu, millises 
ulatuses ja milliseid kanaleid kaudu 
peaks tarbijani jõudma riiklik toetus 
ning kas riigieelarves jätkub raha, et 
juba järgmisel aastal tagada maan-
teepikenduse põhimõtte täitmine. 
Maanteepikenduse põhimõte näeb 
ette, et piletihind on 40 senti 1 kilo-

tu liinil reisijate arv kasvanud 4,9% 
ja Heltermaa-Rohuküla liinil 5%. Sõi
dukite arv on kasvanud vastavalt 
7,2% ja 3,7%. Virtsu-Kuivastu liinil 
on enim suurenenud pensionäridest 
ülesõitjate arv - 31,2% ja Heltermaa-
Rohuküla liinil laste arv - 89,1%. 
Tunduvalt on elavnenud kaubaauto
de ülesõit - Hiiumaa ja mandri vahel 
11,8% rohkem ning Saaremaa ja 
mandri vahel 18,5%. 

21. veebruar 
AS Saaremaa Laevakompanii 

guse piletihinnaga sõiduki ja sõitja
te eest, millele on l isa tud riigi
poolsed dotatsioonid parvlaevapileti-
tele ning riigi kulutused sadamate 
korrashoiule. Esialgsete arvutuste 
kohaselt, arvestades praamipiletite 
hinna kasvutempot, muutuks püsi
ühendus tulevikus odavamaks kui 
jätkamine praeguse praamiühendu
sega. 

"Pärast tasuvusperioodi lõppu, kui 
investor on oma raha tagasi tee
ninud, saaks rääkida juba reaalsest 
maanteepikendusest - tasuta maan
teeühendusest Muhu saare ja mandri 
vahel," ütles Toivo Jürgenson. 

Tasuvusuuringut on kavas ajakir
jandusele tutvustada märtsi algul. 

17. veebruar 
Teede- ja Sideministeeriumi 

pressiosakond 

meetri kohta, st. oluliselt odavam 
tänasest hinnatasemest. 

Riigikogu liikmete ümarlaud tuleb 
uuesti kokku 14. märtsil, et jätkata 
võimalike tulevikuvariantide arutelu 
juba täpsustatud informatsiooni põh
jal. Kõik argumenteeritud kirjalikud 
ettepanekud ja märkused, kuidas 
parvlaevaliiklust ja selle doteerimist 
paremini korraldada, võib saata tee
de- ja sideministeeriumile. 

Ümarlaual osalesid teede- ja si
deminister Toivo Jürgenson, regio
naalminister Toivo Asmer, riigiko
gu liikmed Mart Nutt, Vambo, Kaal, 
Meelis Atonen ja Kalev Kotkas ning 
Hi iumaa endine maavanem Tiit 
Laja. 

22. veebruar 
Teede- ja Sideministeeriumi 

pressiosakond 

Kuressaare volikogus 
ETA teatel tegid parvalaevapiletite hin

natõusuga rahulolematud Kuressaare linnavo
linikud 21. veebruaril valitsusele ettepaneku 
taastada enne 1. veebruari saarte elanikele keh
tinud soodustused. 

Linnavolikogu pani ette töötada koostöös 
omavalitsustega välja kindlad hinnakujunduse 
põhimõtted vähemalt viieks aastaks ning nõu
da Saaremaa Laevakompaniilt ettevõtte majan
dusarvestuse läbipaistvuse tagamist ja kulu
tuste avalikustamist tarbijaile. Volikogu soovi
tas piletimüügi laevakompanii tegevusvaldkon
nast eraldada ja anda see kohalikule munitsi
paalettevõttele, kuhu suunataks ka praegu otse 
vedajafirmale antav riigi dotatsioon. 

Riigikogu ümarlaud otsib lahendusi praami-
Pressiteade liikluse tõhustamiseks 

Reisijate ja sõidukite arv Saaremaa 
Laevakompanii parvlaevadel kasvas 
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Ooteaeg järjekorras on 
tunduvalt vähenenud 

Vastab Saaremaa Laeva
kompanii tegevdirektor 
Tõnis Rihvk 

Kuhu teie juhitav ettevõte prae
guseks jõudnud on? 

Kui laevaliiklus siin n.ö. oksjonile 
pandi, siis üks idee oli, et see jääks 
kindlasti saarte peale, ehk siis oleks 
nn. sotsiaalse kontrolli roll - varem 
juhit i seda ju kõrgelt ja kaugelt. 
Nüüd on nagu vanas mõistuloos: Kes 
tegi? Ise tegi. Nii kui liinil midagi lah
ti on, nii heliseb sõltumata kella
ajast uksekel l - nii et see meh
hanism meil täiesti töötab. 

Vanad raudlaevad on tulnud laeva
kompanii kätte ja saanud uue kuue. 
Niivõrd kuivõrd... Alates 1997. aas
tast algas laevastiku moderniseeri
mine. See viimane sõna on koos 
h ü ü u - ja küsimärgiga, sest laevad 
pole läinud uuemaks. Väljaarvatud 
"Difko Korsor" ehk "Viire", mis on 
praegu meie käes olevaist kõige 
u u e m laev. Peamiselt on laevad 
läinud reisijasõbralikumaks, on nüüd 
rohkem inimese jaoks. 

Mäletan, kuidas "Tehumardi" üks 
kapteneid Tammissaar rääkis, et kui 
nad vist 1972. aastal käisid seda vastu 
võtmas, ütles laeva üle andev kapi
tali ... ränga: see on puhas juhus ja 
rohkem teie eralõbu, et tsiviliste ve
dama hakkate, tegelikult on laeva 
eesmärk ikka natuke teistsugune. 
Aga tolleaegsed lehed kirjutasid, et 
laevaliikluse probleem on siin nüüd 
igavesest ajast igavesti lahendatud. 
Olin siis kümneaastane poiss ja "Te
humardi" tundus tõesti suurena. 

Aeg on kiiresti edasi läinud. Kui 
1997. aastal tõime "Regula", siis tun
dus see n.ö. õnne tipp. Aga mullu tuli 
"Viire", ja näib, et jääb ruumi puu
dugi veel. 

Ooteaeg järjekorras on tunduvalt 
vähenenud. Aga samas on suure
nenud tipptunnil sõitjate hulk. Üldi
selt saab järjekordi hajutada kliendi 
premeerimise näol ehk hinnaga. 
Hommikul ja öösel on odavam sõita, 
tippaeg on kallim, sinna pole midagi 
parata. Aga selleks, et jaanilaupäeval 
järjekorda ei oleks, ei saa me küll 
tonnaaži juurde tuua. 

Laevade hulk, liini läbilaskevõi
me jne. on optimumi saavutanud. 
Hommikul minnakse siit ja õhtul 
tul lakse tagasi: ühes s u u n a s on 
laev täis ja teises tühi . Iga auto, 
mis tol lest t e i ses t o t s a s t peale 
tuleb, on suur pluss. Kui täituvus 
on 50%, siis on see väga hea tule-

Tõnis Rihvk 

mus. Peale õiguse ja n.ö. lõbu seda 
liini opereerida on meil kohustus 
seda hoida - iga ilma ja igasuguste 
jääoludega, kui vähegi võimalik, 
sõita - sõltumata kuludest. 

Selle kohta ütles kapten Oja
maa, et kaht ühesugust reisi ei 
ole, kuigi käid paarkümmend kor
da päevas. 

Viimaste aastate ilm on kui tite 
perse. Praegugi sajab Tallinnas või 
Pärnus akna taga vihma, mandri poolt 
vaadates pole talve ollagi, ja imesta
takse: mis jääst te räägite?! Aga Virt
su sadama all on meeter kuni kaks 
jääd, laev ei saa silduda, meile aga 
öeldakse: kulla mehed, teete halba 
tööd. 

Mida teete laevadega, mis enam 
ei sõida? 

Laevade müük on ühtpidi suhteli
selt lihtne: igal on oma hind, ja see 
on vanaraua hind. Need on uued lae
vad, Zcud-tüüpi laevad näiteks 80-
ndail ehitatud, ja pole halvad, aga 
oma ehituselt väga spetsiifilised. 
Kindlasti on neist igaühe jaoks kusa
gil keegi. Aga meil pole aega oodata; 
laiu ületalve pidamine maksab päris 
ümmarguse summa. Kütus, elekter, 
vahimeeste palk... Samas käsi ei tõu
se teda maha lammutama. Üks asi, 
et hind on odav, aga teine, et laev on 
elus olevus, kuidas sa lõikad oma 
sõbra tükkideks... Siis peab viimane 
häda olema. No ja see ka, et kes teab, 
mis toimuma võib hakata, mis uus 
liin avatakse või on näiteks Saare
maa ja Hiiumaa vahel tarvis suure
mat laeva. Natuke kohendada põhi-
teed, ja sobikski. Aga selleks peab 
riik t ingimused looma: veeteed 
süvendama, tähistama jne. 

Kuidas Riiga sõ i tmine on 
läinud? 

Saime kehva kogemuse. Aga ku
nagi ei saa ju se isukohta võtta, 
enne kui pole kogemust saanud. 
Rahaliselt oli valus kogemus, pluss 
kogu informats ioon liini koh ta , 
mida uneski ei osanud näha. Uus 
liin välismaale... Võtame Helsinki 
või Stockholmi liini - praegu tun
dub juba, et neid on kogu aeg sõi
detud. Aga meie üritasime uut lii
ni. Saime hea kogemuse, ainult et 
läks kalliks. Töötame selle kallal 
endiselt, aga järelduste tegemiseks 
ei ole aeg veel küps. 

Kas Saarte Liinid riigi dotatsi
ooni teile enam ei vahenda? 

100% riigile kuuluva AS-i Saarte 
Liinid asi on sadamate haldamine, 
nende väljaarendamine jne. Põhi
mõttel, et iga kingsepp jäägu oma liis-

Saarte liinidel mullu üle miljoni 
sõitja ja 400 000 autot 

Liin Sõidukeid Juurdekasv Sõitjaid Juurdekasv 

Kuivastu-Virtsu 283 500 3,8% 878 700 6,8% 
Heltermaa-Rohuküla 110 900 8,5% 335 300 13,6% 
Sviby-Rohuküla 5 600 19,2% 39 000 13,1% 

Kokku 400 000 1 253 000 

Saaremaa Laevakompanii suhtekorraldaja Anne Saare sõnul on kiire 
juurdekasv Hiiumaa liinil tingitud suurema mahutavusega parvlaevast 
"Ofelia". Reisijate paremaks teenindamiseks toob laevakompanii tänavu 
sellele liinile "Ofeliaga" sarnase "Scania". 

Sviby-Rohuküla liinil tõi Anne Saare sõnul sõidukite ja reisijate hulga 
kasvu mullune soe suvi ning tõhustatud piletikontrollisüsteem. 

Saaremaa Laevakompanii võitis riigihankekonkursi parvlaevaühenduse 
pidamiseks Triigi-Sõru liinil ning opereerib sellel aasta algusest peale. 



lu. REEDERIJUTT 3 (223) 2000 

Ooteaeg järjekorras... 
tude juurde. Meie sõlmime nendega 
lepingu sadamateenuste kasutami
se peale. 

Oluline täpsustus: tõepoolest on 
levinud teadmine, nagu laevakompa
nii saaks dotatsiooni, ja et meil on 
garanteeritud kasum. Viimane oli le
pingus, kuid võeti välja. Dotatsiooni 
aga maksab riik meie teenuse kasu
tajatele. Riik tellib meilt reisid. Ta 
annab meile ette piletihinnad, reisi
de arvu liinide kaupa ja fikseerib ka 
rahasumma, mille eest reise tellib. 

Läbirääkimiste objekt on, kui 
mitu reisi saate tolle konkreetse 
rahasumma eest müüa? 

Jah, täpselt. 
Tegutseks siin ka teine laevafirma, 

võidaks algul küll tarbija, aga hiljem 
üks firma kahest, ja teine peaks 
pillid kotti panema. Ning siis tuleks 
see raha tarbija käest uuesti tagasi 
võtta. 

Tänavu tekitas vaidlusi riigieelar
veliste toetusvahendite ehk siis sel
le nn. dotatsiooni jagamine: muude
ti põhimõtet, ning saarlase ja mujalt-
inimese piletihind võrdsustati. Nii
suguseks üleminekuks oleks kind
lasti pidanud rohkem aega olema. 
Saarlane hakkab nüüd ülesõidu eest 
maksma rohkem, mandrimees aga 
vähem kui enne. Idee oli soodusta

da nn. suurtarbijaid: neid, kes iga 
nädal mandrile tööle või kooli ja ta
gasi sõidavad, või et saare kaup ei 
muutuks üleveo hinna tõttu konku
rentsivõimetuks ja et sisseveetav 
kaup ei teeks siinset elu kallimaks. 

Kui oleks piletihinda ühevõrra tõst
nud, siis oleks saarlane pidanud 
maksma 3.50 rohkem, mandrimees 
aga 7.50 rohkem. J a sama süsteemi 
järgi ka edaspidi tõstes oleks saar
lasele tõepoolest jäänud jõukoha
seks, mandriinimesele aga mitte. 
Ning oleksimegi siin uhkelt ning üksi 
omas mahlas istuma jäänud. 

Saarlane, kes korra aastas mandri
le sõidab, maksab 20 krooni rohkem 
ega pane seda tegelikult tähelegi. Aga 
kui ta loeb lehest, et piletihind tõu
sis 66%, siis läheb tal hari punaseks. 

Vahetasite sõitjaid teenindavat 
firmat. 

Firma nimi on Väinamere Teenin
duse AS. Selle omanikud on inime
sed, kel oli äriidee ja tahe midagi 
muuta, nad osutasid olulistele puu
dujääkidele endise teenindusfirma 
töös. Nad tulid konkreetsete ettepa
nekutega. Neil oli tahe saada kasu
mit, aga selleks teha ka seda asja 
paremini. 

Kui suur on teie firma käive? 
Tänavu tuleb umbes 120 miljonit 

krooni. Meil pole läinud väga halvas
ti ega väga hästi - oleme arenenud 

stabiilselt. J a nüüd, pärast paari aas
ta taguseid börsimullide lõhkemisi, 
hakkab see silma. Miks t e i l hästi 
läheb?! Sellepärast, et kaks aastat 
tagasi meil ei läinud v ä g a hästi. 

Kas näete võimalust, et saarte 
liinidel hakkab sõitma veel oluli
selt rohkem rahvast? Kapten üt
les, et kalapüügi edukust võib ta 
oma laeva rambil näha. 

Arvan, et seda ei sünni. Kui paar 
protsenti aastas juurde tuleb, on juba 
okei. Sõltume suures t i suvest -
mõjub halvasti, kui see on kehv. Ja 
sügis oli väga tormine, palju oli sei-
supäevi . Novembris sai siin kii-
deldud, et seoses suuremate laeva
de tulekuga on meil valulävi tõusnud. 
Enne ka tkes tas tuu l 15-18 m / s 
liikluse ära, nüüd on see 20-25 m/s , 
teatud suuna puhul 28 m/s . Ja kohe 
hakkas peale: kõigepealt jäi päeval 
reise ära, siis jäi öö vahele; jõulude 
paiku ei olnud j u b a terve ööpev 
liiklust... 

Seejärel tegime hädaabivedusid. 
Kui hommikune reis ära jääb, siis on 
suhteliselt lihtne - inimesed lähe
vad koju tagasi. Aga kui näiteks ree
de õhtul reis ilma tõttu ära jääb? 
Tallinna või Pärnu inimene läheb 
koju, aga Põlvast tulnu jääb ootama. 
Ilmselt kõik laevamehed nõustuvad 
minuga, et mullune sügis oli ebaha
rilikult tormine ja raske kõigile lae
vafirmadele. 

8. veebruar Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Monopol või mitte 
Saarteliinidepiletihinna arutelu kroonis märtsi algul ETA teade, et teede-

ja sideministeeriumi tellitud mitteametlik juriidiline eksperthinnang tun
nistab õigustühiseks Saaremaa Laevakompanii monopoliõigused praa
miühenduse pidamiseks, mis annab riigile võimaluse nõuda lepingu 
muutmist. 

"Meremehe" kuu aega varem esi
tatud küsimusele mittemonopoolse 
tegutsemise võimalikkusest Väiname
re laevaliinidel vastas Saaremaa 
Laevakompanii tegevdirektor 
Tõnis Rihvk: 

Eesti häda kipub olema see, et 
oleme nii väikesed - seetõttu süü
dis ta takse meid monopoolsuses 
jms. Samas on kasutatud ka väljen
dit, et peame mõistlikumad olema. 
Kindlasti võiks ühel või teisel tek
kida soov siin ka veel sõita. Kind
lasti tekib inimestel küsimus, et 
miks ainult üks firma. 

Võtame näiteks Norra: seal on 
sellised liinid jagatud territoriaal
seteks rühmadeks. Mul on pisut in
formatsiooni Froja regioonist ja näi
teks Oslo piirkonnast. Seal saab fir
ma endale ühe, kaks, kolm või neli 

liini kümneks aastaks. See on mi
nimaalne aeg, milleks laevanduses 
investeeringuid teha, et end ära ta
suks, ja firma on selle piirkonna 
mõistlik monopol. Ei ole mõtet rii
gil vahendajana seda kahe firma 
vahel killustada, et nad hakkaksid 
teineteist nugima. 

Esialgu võidaks sellest küll tar
bija, kuna hinnad on all, aga seejä
rel võidab üks pool ja teine on ilm
selt sunnitud pillid kokku panema. 
Ning siis tuleb see raha kusagilt 
uuesti tagasi võtta. Ja see on uuesti 
tarbija ehk riik. J a seepärast väi
dan, et see on mõistlik monopol, 
olgu see siis Saaremaa Laevakom
panii, Hiiumaa Laevakompanii või 
Setu Laevakompanii - mis iganes. 

Meil meie piirkonnas on teatav 
suurusjärk tarbijaid, on teatavad 

mahud - miljon sõitjat. Norras on 
piirkondi 10 ja traditsioon 200 
aastat vana. Meil on neid piirkon
di üks ja traditsioon 10 aas ta t 
vana. Ses suhtes oleme sattunud 
kõrgendatud tähelepanu allaj et 
seda poleks, kui siin oleksid kaks, 
kolm, või kasvõi viis operaatorit. 
Aga väidan, et siis oleksid olema
ta selle valdkonna investeeringud, 
sest siinne maht lihtsalt ei kan
nata seda. 

Ma ei räägi praegu positsioonilt, 
et oleme kõige toredam, ilusam ja 
targem laevakompanii, vaid lihtsalt 
tarbija seisukohalt. Ja ka mereohu-
tuse seisukohalt, sest kui arvesta
da neid nõudeid, mis on hakanud 
tulema pärast 1994. aastat , siis 
peab riik leidma tunduvalt suure
mad vahendid, et lasta tekkida kon
kurentsi. Arvestades tänast olukor
da, kui kõik elavad peost suhu ja 
riik tõmbab koomale oma kulutusi, 
milles üks kululiik on väinaliiklus, 
siis on seda väga raske eeldada, kui 
ka tarbijakaitse peaks seda soovi -

Mari Vamba 
Madli Vitismann 



u 
Sajameetrise 

laevaga saartele 
Balti Laevaremonditehases veetis 

jääaja Saaremaa Laevakompanii uue
maid laevu, mullu muretsetud jää-
klassita "Viire" (ex "Difko Korsor"), mis 
varem sõitis Korsori ja Nyborgi vahet. 
Mullu 16. mail Virtsu-Kuivastu liinil 
alustanud "Viirel" lõppes hooaeg jaa
nuari lõpuks. See on laevafirma suu
rim ja kindlasti ka kõrgeim laev. Et 
seal lifte pole, tuleb alumisele auto-
tekile saabunud bussireisijail ülate-
kini astuda 72 trepiastet, mis on põh
justanud juba nurinatki. 

Kapten Viktor Rohtla sõnul suutis 
"Viire" suvist autojärjekorda tõhusalt 
vähendada: kahele autotekile mahub 
kokku pool kilomeetrit autosid, üles
poole 469 sõitjat. Ramp avaneb kül
jele, nii et laev vajab sadamas esta
kaadi. 

95,8 m pikkune laev on ehitatud 
1988. a. Suurbritannias. Sõidab see 
mõlemat pidi ja sadamas ümber ei 
pööra. Sestap on ühele poole rooli-
kambri akna alla kirjutatud "Virtsu" 
ja vastaspoolele "Kuivastu", et ei 
unustataks seadmeid ümber lülida. 
Roolgi on avara roolikambri keskel. 
10 diiselgeneraatoriga masinaruum 
töötab automaatikaga ja pidevat vahti 
seal pole vaja. 

Suure tuulega on kõrgel laeval suur 
purjepind, seetõttu ei saa sellega kap
teni sõnul üle 15 m / s tuulega Virtsu 
sadamasse sisse sõita: 100-meetrine 
sisekai pea sama pika laeva jaoks ei 
jäta kuigi palju manööverdamisvõi-
malust. 

10-liikmelisele meeskonnale lisaks 
saab laevas ööbida osa reisijaid tee
nindava "Väinamere Teeninduse" per
sonalist. "On üsna tähtis, milline on 
kokk," arvas kapten. 

Taanis vedas "Difko Korsor" peami
selt treilereid, mistõttu inimesi sõitis 
laeval vähe. Eestis on sõitjaid suhte
liselt rohkem, kuigi jala suurt enam 
keegi laevale ei tule, enamjaolt ikka 
bussi või autoga. 

Madli Vitismann 

Saaremaa Laevakompanii parvlaevad 
Olid enne 

ehitatud pikkus süvis 

Hiiumaa 1966 Norras 
Tehumardi1973 Lätis 
Vormsi 1975 Venemaal 
Koguva 1979 Lätis 
Vohilaid 1983 Lätis 
Harilaid 1985 Lätis 
Kõrgelaid 1987 Lätis 

53,8m 
55,5m 
32,4m 
55,5m 
49,9m 
49,9m 
49,9m 

Juurde muretsetud 
ehitatud pikkus 

2,96rr 
4,5m 
1,73rr 
4,7m 
3,1m 
3,1m 
3,1m 

süvis 
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Uus Väinamere-laev 

Kapten Otto Ojamaa 

( Pikkus 
laius 
parda kõrgus 
süvis 

Vkogumahutavus 

74,16m 
16,52 m 
5,1 m 
3,8 m 

2225,46 

peamasin 
kiirus 
autokohti 
reisijakohti 
sh. istekohti 

2x1324 kW 
14,9 sõlme 

80 
800 
413 

Saaremaa Laevakompanii uus laev "Scania" jõudis Balti Laevaremon
ditehasesse, küljel kiri "Sean" - see, mis müüja nõudel järele jäi liini-
nimest "Scandlines". Eesti lipp heisati "Scanial" 10. märtsil kell 16.15. 

Laeva tõi Eestisse kapten Jaak 
Karm. 

"Scania" olnud viimane sellest lae-
vadepõlvkonnast, mis sealtkandist 
tuua oli, ning austusavaldusena saa
detud teele "nooremate" laevasiree-
nide saatel. Seni sõitis Limhamn-
Dragöri liinil, kodusadam Malmö. 

Laevaremonditehases paigaldatak
se "Scaniale" rambid, senisel liinil 
Rootsi-Taani vahel kasutati kalda-
rampe. Veetihedad rambid (rammva
hesein juba on) peaksid kapten Otto 

M/l "Scania" 

Väinamerel sõitjaid 
üha rohkem 

Aasta Sõidukeid Sõitjaid 

1997 
1998 

^1999 

361 000 
382 000 
404 000 

1 084 000 
1 164 000 
1267 oooy 

Laev on kohal, küljel kiri "Sean' 

Scania 
Roorrassaare 

Ojamaa sõnul võimaldama sel laeval 
tulevikus rahvusvaheliselgi liinil sõi
ta. Remondi ajal lahendatakse ka 
evakuatsioonitee probleem: kas rei
sijad lahkuvad häire korral laevalt 
liugtee, -toru või kraanaga allalasta-
vate päästeparvede abil. 

Enne ärasõitu võimaldati Eesti 
meremeestele tutvust "Scandlines'i" 
praeguse põlvkonna laevadega "Tycho 
Brahe" ja "Helsingborg" ning harjuta
da firma valmendil Helsingborgis. 
Seal olnud kõik nagu päris roolikamb-
ris ning vastavalt sellele, kuidas 
laevajuht kaardil liigub, m u u t u b 
"akna" taga panoraam. Valmendil 
harjutavad kõik laevajuhid, enne kui 
päris roolikambrisse tööle asuvad. 

"Scania" roolikambris on kõik tar
vilik olemas, aga elektronkaarti ei 
saa Väinameres kasutada. Kord "Ofe-
liaga" proovitud - ja laev sildunud 
kaardi järgi sadamahoone taha. Roo
likambris on pardauste signaaltule
de kõrval sensorite näit, mis annab 
teada, kas autotekil on vett. 

Roolikambri tiivad olid "Scanial" lah
tised, kuid kapten Otto Ojamaa loo
tis, et need ehitatakse kinni. See või
maldab ka sillatiival ilmastikuõrnu 
elektroonikaseadmeid kasutada - kui
vas ruumis saab enda ümber koonda
da kogu vajamineva informatsiooni. 
Ühtlasi oleks siis nähtavus parem 
ning, mis samuti tähtis, see hoiaks 
palju kordi päevas silduvate mere
meeste tervist. Valgustatud laevaoma
niku puudumise üle polevat Saaremaa 
Laevakompaniis põhjust kurta: pisi
tasa on muretsetud kõik tööks vaja
lik, kiitis Otto Ojamaa juba "Regulal" 
oma hands-_/ree-raadiot näidates, mis 
sagedasel sildumisel eriti tarvilik. 

Tuleohutuse tagab "Scanial" 
sprinklersüsteem kõigis reisijaruumi-
des, ka kajutites. Otto Ojamaa sõnul 
valab see häirepaigale esmalt 5 t ma
gedat vett, seejärel läheb üle mere
veele. Autotekil on ka kaamerad. Lae
val on 12-liikmeline sõidu-ja 12-liik-
meline teenindusmeeskond. 

Käiguomadused olevat laeval head 
ja kiirust rohkem kui "Regulal", mis
tõttu Otto Ojamaa arvates võiks Riia-
liinil sellega ka ökonoomselt sõites 
võita 2 tundi. Pikale liinile võiks "Sca
nia" sobida ka automaatrooli tõttu, 
mida teistel Väinamere parvlaevadel 
pole, ka DGPS-süsteem on olemas. 

Mai algul läheb "Scania" liinile. 

Ka ahtrisse tuleb veetihe ramp. Madli Vitismann 
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Kilomeeter tankereid sadamas 
Pakterminalis ootab 

tühjendamist 420 vagunit 
Pakterminal i s oo tavad t ü h j e n d a m i s t v e e l 4 2 0 Venemaal t saabunud 

kaubavagunit , mi l le tühjendamisega saab e t t e v õ t e hakkama ühe pä
evaga . 

AS-i P a k t e r m i n a l p r e s s i e s i n d a j a 
Tommy Biene t e a t a s ETAle, et seo
ses m a a i l m a na f t a tu rgude l val i tse
va o lukor raga n ing V e n e m a a valit
s u s e e k s p o r d i m a k s u d e pol i i t ikaga 
on vi imastel näda la t e l j ä r s u l t s u u 
r e n e n u d Eest i t läbivate naf tatoodete 
vedu . Pak te rmina l on veebrua r i lõ
p u s j a m ä r t s i a lguses t ü h j e n d a n u d 
k e s k m i s e l t ligi k o l m a n d i k u v õ r r a 
r o h k e m n a f t a s a a d u s i k u i eelmisel 
a a s t a l n ing on s a a v u t a n u d päeva
seks k e s k m i s e k s t üh j endamisk i i ru -
seks 4 4 0 vaguni t , mille h u l k a k u u 

luvad k a ü l ip ikad 8-teljelised vagu
nid . 

T ä n a on t ü h j e n d a m i s e ootel veel 
420 vagunit, mis on vabade tankeri-
te j a vedurite olemasolul tühjendatav 
ü h e ööpõevaga. "Enneolematult sood
ne turuposi ts ioon tuleb maks imaal 
selt ä r a k a s u t a d a n ing seda oleme 
viimasel nädalal ka suutnud" , l ausus 
Pakterminali j u h a t u s e esimees Raivo 
Vare. "Probleemiks kujuneb aga hoo
pis asjaolu, et teistele naftatermina-
lidele on j õudmas hulgaliselt tavapä
rases t suuremaid naftakoguseid pär-

Direktorikommentaar 
Juba kuu aega teatavad uudistekanalid, et olete naftarongide kätte ära 

uppumas. Kas olete märtsis oma tavapärast mahtu kahekordistanud, 
AS-i Pakterminal juhatuse esimees RAIVO VARE? 

Kõigi aegade parim tulemus on see 
igal juhul. Isegi nii omapärane, et ütlesi
me osa pakkumisi ära, sest need ületa
sid meie võimeid. Ei saa just öelda, et 
see jäi ainult raudtee läPilaskevõime, pi
gem kogu teenuskompleksi, s.t. ka meie 
pumpamiskiiruse, kairuumi jms. taha. 

Kui see surve kütust vedada oleks jao
tunud ühtlaselt, poleks midagi viga. Aga 
algul tuleP ülisuur hulk vaguneid, siis al
les ajavad kliendid meile laevad ette. 

Selline surve jätkub veel pool kuud. Pum
pasime vaid 150 000 t rohkem kui kesk
misel kuul, aga lasti saabumise ebaüht
lus tekitabki olukorra, et see vahe suure
maks ei saa minna. 

Probleem algab Venemaalt ja lõpeb 
maailmaturul, meie siin keskel seda re
guleerida ei saa. Püüame saabuva lai
ne koos raudtee, agentide ja teiste asja
osalistega üle elaäa, sest ega see voog 
tulemata jää, kui meie seda vastu võtta 

Neli üle paarisaja meetri pikkust laeva, ja ongi ki lomeeter täis . 

ale viivitusega, mis tõ t tu nende tüh 
j e n d a m a t a k o g u s e d j u b a ü l e t a v a d 
meie omi." Liiklusjuhtimise alast kee
r u k u s t l i s ab k a a s j a o l u , et Ees t i 
Raudtee j a Pakterminali poolt Vene
m a a Raudteele esi ta tud palve heleda
te naf ta toodete laadimise pea t ami 
seks ei ole kahjuks tugeva ekspordis-
u r v e t õ t t u t ä i e l iku l t r a k e n d a m i s t 
le idnud. 

L ä h i p ä e v i l p ü ü a b P a k t e r m i n a l 
koostöös Eesti Raudteega riiki läbiva 
transiidivoo rekordiliste koguste tööt
lemiseks leida kõige opt imaalsema j a 
o h u t u m a tee. Samut i teeb Paktermi
nal kõik endas t oleneva, et oma äri
p a r t n e r i t e ab i l s u u r e n d a d a Ees t i 
Raud tee läb i laskevõimsus t . Läinud 
näda la l tekitasid Venemaal t s aabu 
n u d k a u b a v a g u n i d Ees t i Raud tee l 
tõsiseid ummikuid . 

15. mär t s ETA 

ei suuda - läheb siis lihtsalt mujale. Küsi
mus selles, kas Eesti asjaosalised suuda
vad end sedavõrd mobiliseerida, et 
selle pealt teenib Eesti ja mitte mõni tei
ne riik. Selleks peabki Eesti-poolne plokk 
koos töötama, et ka suure lastivooga 
üheskoos toime tulla. 

Kui siin niisugust survet poleks, oleks 
mujalgi teisiti. Praegu rõõmustatakse Klai
pedas, et seal on tubli kasv. Tähendab, 
kaupa on nii palju, et jätkub isegi sinna, 
kus seäa tavaliselt vähe on. 

Meie oleme keskel selleks kokkupuute
punktiks, kus mõlema poole logistilised 
miinused kokku jooksevad, seetõttu on 
see just siin hästi nähtaval. Tegelikult ole
me raudteega ühesuguses olukorras, või
mete piiril. Meie seäa kaubalainet kuidagi 
ei mõjuta. Võime vaid teha rumalaimat 
- keelduda sellega tegelemast. 

Kaupa pole praegu üksnes Paktermi-
nalil palju, ka kõigil teistel kütusefirmadel 
on. Täna on Muugal terve kilomeeter tan
kereid: E.O.S-il 300-meetrine, meil 75 000 
tonnine (230 m), siis mõlema kai ääres 
veel 2x200 m. Märkimisväärne ja kena 
pilt, meie kõigi ühine õnn. 

Naftavoo reguleerimiseks kasutatakse 
ka aäministratiivseid meetmeid, aga 
need pole aidanud. Tuli Moskvast karm 
käsk, et vaguneid ette ei antaks, aga 
rongid tulevaä sellest hoolimata - kau-
basaatjail on nii kange tahtmine kaupa 
välja vedaäa. Sellest muutub raudtee 
kurjaks ja kargab turja sellele, kes käepä
rast - naljakas küll, aga siinsele kliendile, 
s.t. meile. Kui aga meie loobuksime, lä
heks kaubavoog mõne teise riigi kaudu. 

Praegu on kõik kütuseterminaalid 
numbreid tublisti kasvatanud. Raudtee 
teenib aga isegi seismise pealt, nii et 
neilgi on väga hea aasta. 

30. märts 
Maali Vitismann 



14. SABAM 3 (223) 2000 

Tanker uduga välja ei saa 
Vastab Roomassaare sadama kapten REIN SEPP 

Vihmasel talvepäeval jälgis sadamakapten udu: kui see hajub niigi 
palju, et Rootsi tanker tagumise kai äärest sadamahoone aknasse ära 
paistab, võib loota, et saab selle sadamast välja lootsida. 

Kui suured laevad nüüd Roomas-
saares käivad, e t kanal is t läbi ei 
m a h u ? 

Kai ääres on meie sadamas sügavust 
5,2-5,4 m. Kaid on võrdlemisi pikad, 
nii et laevade pikkus sissetulemist eriti 
ei limiteeri. Limiteerib süvis: üle 4 ,7 -
4,8 m süvisega laeva vas tu ei võta. 
Seal, kus sissesõidufaarvaater ära lõ
peb, on miil-poolteist liikuva liivaga 
ala, j a seal on ainult nii 5,2-5,3 m vett. 
On paa r j u h t u m i t olnud, et laev on 
kergelt põhja puu tunud . 

Tanker "Brevik" ei s aanud meile tul
les täislaadungit peale võtta, siis ol
n u k s süvis 6 m. Pikkust on tal 84 m. 
Meil käivad ka volgo-baltid, mille pik
k u s on 114 m. Käinud on isegi väik
sema süvisega kun i 120 m pikkused 
laevad. 

Eelmisel aastal käis umbes 70 kau
balaeva. Reisilaevandus käib Abruka-
liinil. No j a "Arabellaga" Slite-"liin" ka 
- nii, nagu nad endale reisijaid leia
vad... Juu l i s -augus t i s käis Riiast ka 
"Regula" korra nädalas meil. R u h n u -
liiklust ei ole enam üldse, vaid piiri
valvelaevad käisid suvel seda vahet, 
aga seda vaid oma vajaduste pärast . 

Võib-olla proovib Saaremaa Laeva
kompanii sel suvel Riia-liini jä tka ta . 
J u t t on, et tuleb ka Roja j a Roomas
saare vahel; selleks otsitakse sobivat 
laeva paarisaja reisija- j a paari-kol-
m e k ü m n e a u t o k o h a g a , mille süvis 
poleks üle 4,5 m. Läti pool pidi k a 
huvi olema. Sadam on selleks valmis. 
M u r e t s e t a k s e k a väike t e i s a lda t av 
majake, k u s toll j a piirivalve saaksid 
töötada. 

Sadamal on oma väike pukser "Sak-
la" - nime s a a n u d külalt , k u s kunagi 
esimene kolhoos moodustat i . Lootsi-
kaa ter on siin ka. Saaremaal on prae
gu 1,5 lootsikohta. Teine mees, Saa
remaa pi irkonna juha ta ja lootsib igal 
pool mujal Saa remaa l , k u s vaja j a 
teeb k a väinaloots imis t , m i n a oma 
poole kohaga teen seda tööd vaid Roo
m a s s a a r e s a d a m a s . 

Kaubakäive on tasap is i t õ u s n u d , 
n ü ü d oli 70 000 t ringis; mõni t u h a t 
tuleb aas t a s j uu rde . Möödunud aas 
tal andis Soomest lennuraja kapitaal
remondi jaoks toodud killustik u m 
bes 10 000 t. 

Tankerid toovad edasi keemiateha
sesse minevaid vedelkemikaale, tava
liselt 2000 t ümber . See läheb läbi to
rude "Saare Kütuse" hoidlatesse, j a 
sealt autodega sihtkohta. Tallinna kü
tuseterminaalid on transiidiga vist nii 
hõivatud, et ei t aha häst i väikesi ko
guseid muid aineid sisse võtta. 

Põhiline on siiski siit välja minev 
paber ipu i t j a k a p r e s s t u r v a s . Paa r 
väikest laevatäit läheb "Viida" j a "Sas
siga" iga k u u teele prügikonteinereid, 
mida ü k s Tallinna firma teeb roots
lastele. 

Kui palju on end õigustanud ja
hisadam si in suurte laevade taga? 

Mingit tu lu ei anna , aga tuleb oma
dega ots-otsaga välja. Eelmisel aa s 
tal oli käijaid 340; väike pidev kasv 
on olnud. Ei u s u , et üle 350 neid suve 
jooksul tuleb, aga elu näi tab. Nasva 
on lähedal , kuid seal t ahe t akse ja 
h i sadamas t vist hoopis lahti s aada -
ei majanda end ära, möödunud aas 
tal käis vist alla 100 jahi . J a Kures

saares on praegu veel kana l lõpeta
ma ta - süvendamisel tuli ootamatult 
paa s vastu, tuleb lõhkama haka ta . 

Meie s a d a m a o m a n i k on "Saar te 
Liinid" - sellest ajast , ku i Tal l inna 
Sadama alt ä ra tuldi. Virtsust veetak
se välja kuigipalju killustikku j a Hel-
termaalt paberipui tu - niipalju seda 
kaubavedu on väikesadamatest . Ro
hukü las t ei tule vist peaaegu midagi. 
Ka meil tuleb võib-olla tegemist "Saa
re Dolomiidi" killustikuga. 

Kas linnarahvas ilusa ilmaga kai 
peal jalutamas käib? 

Oi, väga palju käiakse. J u s t jahisa
d a m a territooriumil. Aga ka siia kau
b a s a d a m a s s e jõuavad mõned vaata
ma. Mullu oli jaanituligi j ah i sadamas . 

"Lennukile" oli meie s a d a m enne 
minekut viimane Eesti sadam. 

Mari Vamba, Madli Vit ismann 

"Breviki" ahter kaob udusse . 

Roomassaare puitkai a semel on uus kai. Esiplaanil kruisilaev 
bella", mille kodusadam on Roomassaare. 

'Ara-
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Väikest agentuuri Olev Rosina isikus (paremal) tervitab Juhan Pi-
helbu Pärnu Laevatehasest. 

CF&S Agentide AS-i tegevdirektor Ants Ratas (vasakul) seab suh
teid Juhan Pihelbu (Pärnu Laevatehas) ja Ülo Kalamaga (Tootsi Tur
vas). 

Kohvini on jõudnud puiduga kauplejad (vasakult): Veiko Merilo (AS 
Meris), Leho Randma (AS Mets ja Puu), Aarne Annamaa (MoDo Mets) ja 
Toivo Toomingas (Stora Enso). Ülle Tamme fotod 

Pärnus on neli 
agentuuri 

Filiaali avas CF&S Agent ide AS 

Keerulise nimega - Chartering For-
warding & Ship's Agency - agentuur 
on Tallinnas töötanud pea kolm aas
tat. 22. märtsil tähistati Ammende 
villas Pärnu filiaali avamist. Kontor 
asub kesklinna lähedal, aga sadamad-
ki pole sealt kaugel. Firmat esindab 
seal üksainus, aga see-eest - nii öel
di - oskaja ja tubli agent Olev Rosin. 

Värskelt renoveeritud juugendvillas-
se tulid CF&S Agentide kutsel Pärnu 
sadamate , piirivalve ja tolli ning 
eksportijate, samuti Läti partnerfirma 
esindajad. Firma juhatuse esimees 
Tarmo Nurmetalo sõnas sissejuhatu
seks: "Oleme küll varemgi Pärnus te
gutsenud, aga pidasime vajalikuks 
tulla lähemale klientidele, lähemale 
kaubale, laevadele ja sadamale. Ilm
selge, et ainus tee selleks oli luua 
oma kontor." Seejärel asusid omava
hel tutvuma need, kes polnud veel kõi
giga tuttavad. Enamik oli. 

Olev Rosin, kes hiljaaegu CF&S-i 
kohapealseks agendiks hakkas ja 
kontoritoa sai, jõudis märtsis vastu 
võtta 13 laeva ja aprilli esimesil 
päevil veel kaks. "Kui kuu ajajooksul 
oleks mitte 13, vaid 23 laeva, käiks 
see juba ühele inimesele üle jõu," 
arvas ta. Tegemist on kõigis kolmes 
Pärnu kaubasadamas, eeskätt metsa 
ja saematerjaliga, s.t. puiduga. 

Aastaid tagasi, 1991. a. Pärnus fi
liaali avanud - siis samuti ühes isi
kus - Eesti Mereagentuur on nüüd 
esindatud kuue inimesega. Veel töö
tavad Pärnus kohapeal agentuurid 
"Amisco" ja "Pinferte". Andres Lipp
maa Eesti Mereagentuurist leidis, et 
kurta pole millegi üle - nende tu
ruosa laevade agenteerimisel oli 
mullu 73-75%. Kuid mitmed Lääne 
omanikud on loonud Tallinnas oma 
firma ning sõidavad Pärnusse oma 
laevu ise agenteerima, näiteks Sak
sa firma "Navalis Shipping" tegi just 
nii oma firma "Baltica Shipping Es
tonia". Kui laevaomanikul on oma 
agendifirma, siis polegi spetsialisee
ritud agendifirmal seal midagi teha. 
Lisaks käivad Tallinnast näi teks 
agentuurid "Lars Krogius" ja "Atrica". 

Kohapealsel agentuuril on muidu
gi mõningaid eeliseid, nii jätkus "Est-
male" mullu 100 laeva. Andres Lipp
maa sõnul võib sel tegevusalal juur
detulijaid veelgi olla, teiste turuosa 
väheneb sellevõrra. Ent "Estmal" on 
lepingud suurklientidega, mistõttu 
see firma oma turuosast loobuda ei 
kavatse. Jääb loota laevade arvu kas
vule, s.t. sadamate tugevusele. 

Madli Vitismann 
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Karu akadeemia vaim 
pole kuhugi kadunud 

See selgus jälle kord täies ilus 8. 
märtsil, kui Eesti Mereakadeemia 
Ametikooli õppurid, õpetajad ja mi
tut masti külalised kogunesid Luise 
tänava majja kooli 80. aastapäeva tä
histama. Helivõimenduseks vajalik 
oli liiga hilja kätte saadud, ja algus 
venis oma pool tundi, aga ei sest mi
dagi. Rahvas istus rahumeelselt saa
lis ja suhtles omavahel. Ei mingit 
suure hulga ühes ruumis viibivate te
gevuseta noorte poiste jorinat-möri-
nat, trampimist ega vilistamist! See 
pooltund veenis väljasttulnut rohkem 
kui igasugune jutt, et tegu on laie
mas kui erialases mõttes tõesti hea, 
õpilaste oma kooliga. 

Lühikeses avakõnes meenutas di
rektor Vambola Allik, et väike ja vae
ne riik, nagu Eesti 80 aastat tagasi 
oli, lõi see ometi kooli, mis pidas vas
tu ka vahepealsetele mustadele aas
tatele. J a nüüd tahetakse see ära 
lõhkuda. Aga ega Karu akadeemiavaim 
pole kuhugi kadunud, oli ta lootusri
kas ning andis juhtimise üle ühele, 
nagu ta ütles, noorele härrale, tule
vasele mehaanikule. 

Pikk kontserdikava sisaldas etteas
teid Smuulist kuni hip-hopini. Viima

se eest tädisid-onusid küll hoiatati, 
aga ei midagi hullu juhtunud. Vahe
paladeks esitasid mitu noormeest 
kahes jaos kooli ajalugu. Viimane 
neist rääkis eriti selge häälega ka järg
mist: "Meil on koolis tore meeskond, kus 
puudub kurjus ja vägivald. Me oskame 
seda hinnata ja seetõttu ei soovi koolile 
poliitilist vägivalda, mis seisneb toimiva 
süsteemi lõhkumises." J a veel: "Meie 
koolis suhtutakse õpetajasse kui koge
mustega partnerisse, kellelt võid ka kõi
ge lootusetumas olukorras minna nõu 
küsima. Kallid praegused õpetajad! Ai
täh teile selle eest, et te mõistate ja toeta
te meid ning teete tasa selle, mis varase
mas koolipõlves tegemata jäänud! Arm
sad endised õpetajad! Täname teid selle 
eest, et olete kujundanud Karu kooli vai
mu just selliseks! Oleme sellele uhked! 
/.../ See oli väike läbilõige meie kooli aja
loost ja hetkeseisust. Loodame, et suut
site kuulataja mõistate, et Karu kool oli, 
on ja peab ka jääma!" 

Haridusministeeriumi esindaja ei 
olnud leidnud aega kohale tulla. Au
kirju oli ometi saadetud. Ka päris-
akadeemia rektor Peeter Veegeni isi
kus jagas endistele-praegustele õpe
tajatele ja töötajatele tunnustust . 

Õnnitlejaid oli väljastpooltki. Hugo 
Maide "Hiiu Kalurist" kinkis laeva-
kella: sest on udu, ja mine tea, millal 
tsüklon tagatoas käiku läheb. Merevä
gi oli esindatud siin koolis õppinud 
meestega. Pärnu Merenduskeskuse 
direktor Arno Maidla tõi päästerõnga 
ja soojenduskoti, aga ka säratule ja 
suitsupommi. "Suure Tõllu" kapten 
Olaf Vaarmaa esindas ühtlasi iseen
nast ja meremuuseumi. AS-i Maris-
co ja "Koralli" sõnum oli: kool jätka-
ku tões ja vaimus, nii et kunagi ei 
saaks öelda - parim Eesti meremees 
on filipiinlane. Mari Vamba 

Pikaks veninud pidupäev päädis 
peoga hoones, mis aastakümneid 
olnud kutseharidussüsteemi kultuu
rikeskus - Mustpeade Majas. Olavi 
saalis keerutasid tantsu valdavalt 
õpetajad, keldrisaalis õpilased. Ent 
tü tar las te vähesuse tõttu paistis 
keldripidu loiuks jäävat. Kas ka kät-
tejagatud ühislaululehed tarvitusele 
võeti, ei jõudnud siinkirjutaja ära 
oodata. Ent tolleks päevaks kooli tu
leviku kohale kogunenud pilvedel ei 
lastud pidupäevatuju rikkuda. 

Madli Vitismann 

Õpetagem paadiehitajaid! 
Arvab "Saare Paadi" tegevdirektor Peeter Laum: 
Eestis paadiehituse alal kusagil koolitust ei saa. Aga 

juba on olemas 24 firmat, kes kas allhanke korras või 
veel kuidagi sel alal midagi teevad. Kõik siplevad sama 
probleemi kallal, et pole võtta kvalifitseeritud tööjõudu. 
Siin ei ole vaja lihtsalt tislerit, vaid paaditislerit. Inime
se ümberõpetamine maksab väga palju. Aga kui oleks 
vastav kool, kõlbaks Saare Paat sellele praktikakohaks. 
Saaremaa kutsekoolis on olemas puusepa eriala - tee
vad seal aknaid ja uksi, selle asemel, et paadiehitust 
õppida. Oleme aga sealtki mehi saanud. 

Olen sel teemal rääkinud maavanemaga, regionaalosa-
konna meestega. Ka härra Asmerile olen saanud seda 
siin lühidalt rääkida. Saaremaal, üldse Eestis oleks 
mõistlik väikepaatide ehitamise eriala õpetada. Kaatrid, 
jahid, jahiviimistlus - need on kõik omaette erialad. 
Suures Kuressaare sadamas võiks olla väljaõpetatud 
hooldetööde tegijaid. J a mitte ainult Kuressaares - sa
damaid on terves Eestis palju. Kõik areneb, mõneküm
ne aasta pärast on ka meie sadamad aluseid täis nagu 
Soomes või mujal. Jahisadamates võiksid olla pisikesed 
firmad, mis väiksemaid remonditöid teeksid... 

Tulge õppige meil! 
Soovitab Markku Lounasmaa Kuggomi rahvaüli

kooli paadiehitusosakonnast: 
Loviisast 5 km kaugusel asuvas Kuggomis võiksid paa

dimeistri diplomi saada ka eestlased. 
Sajandi algul asutatud koolis õpetatakse traditsiooni

list puupaadiehitust juba alates 1922. aastast. Esma
joones täiskasvanuile mõeldud koolis kulub 2-3 aastat. 
Iga õppur saab individuaalse õppekava, mis sõltub ta 
eelnevast haridusest ja kogemusest. Varasema kogemu
seta õppurid saavad koolis ka vajaliku praktika. i 

Kooli astumiseks on nõutav põhikooliharidus, rootsi 
keele oskus, hea tervis ning vanust vähemalt 25 aastat. 
Nooremaid õppureid võetakse vastu, kui kohti jätkub. 
Õppetöö lõpeb proovitööeksamiga, misjärel saadakse kut
setunnistus . 

Lähemat teavet saab kooli koduleheküljel t 
www.kuggomskolan.fi, ja Markku Lounasmaa palus tun
givalt kõigil Eestist pärit õpihuvilistel ühendust võtta. 

Muidugimõista reklaamib Loviisa külalissadam muude 
paaditeenuste kõrval ka puupaate ehitavat, renoveeri-
vat ja remontivat firmat. 

Paadiehitajad peaksid just Saaremaal õppima! 
Kinnitab Rauno Kurki-Suonio paadifirmast "Tek-

no-Marine": 
Paadiehitajate koolitus peaks just Saaremaal olema. 

Kui seal juba puutööd õpitakse, siis see, kes oskab paa
ti ehitada, oskab ka uksi-aknaid teha. Ja muide, meie 
paatidelgi on aknad ja uksed. 

Paatides on aga veel masinad ja muud tehnikat, see 
on mitmekülgne ja huvitav eriala, kus on omi väikse
maid harusid, mistõttu rakendust leiavad erinevate hu
vide ja oskustega inimesed. Mari Vamba 

Madli Vitismann 

http://www.kuggomskolan.fi
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Märtsikuiseid mereharidusuudiseid 
Valitsus o t sus t a s merehar iduskeskuse 

-essiteateist s ih t a su tuse asu tamise 
Oma korraldusega otsustas Va

bariigi Valitsus täna Sihtasutuse 
Eesti Merehariduskeskus asuta
mise. Selle riigipoolseks asutus-
õiguste teostajaks on haridusmi
nisteerium. Valitsuse korralduse 
alusel annab har idusminis tee
rium loodavale sihtasutusele üle 
200 000 krooni. 

Sihtasutus asutatakse riigi funkt
sioonide paremaks täitmiseks ja riik
liku merenduspoliitika elluviimise 
kindlustamiseks. Sihtasutuse tege
vuse eesmärgiks on Eesti merehari
duse taseme vastavuse tagamine 
rahvusvahelistele konventsioonide 
nõuetele. Eesti merehariduse vasta
vus rahvusvahelistele nõuetele, s.h. 
rahvusvahelise meremeeste diplo-
meerimise ja vahiteenistuse kon
ventsiooni (STCW-95) nõuetele on 
ühtlasi eelduseks Eesti liitumisel 
Euroopa Liiduga merendusalase ha
riduse valdkonnas. 

S i h t a s u t u s e tegevus on s u u 
natud sellele, et tagada Eesti me
rehariduse rahvusvaheline konku
rentsivõime ning võimaldada sel
leks paindlikku rahastamise meh
hanismi. Kuivõrd merendusalase 
kõrghar iduse andmine võrreldes 
enamiku teiste erialadega on tun
duvalt kallim, siis ei võimalda rii
gieelarvest eraldatavad vahendid 
vajalikus m a h u s investeeringute 
teostamist ja tegevuskulude kat
mist. Seni on merendusalast hari
dust rahastatud riigieelarvest, kuid 
nendest vahenditest ei piisa rah
vusvahelisel tasemel tunnus ta tud 
merehariduse andmiseks. Seetõt
tu on vaja kooli tegevuse finant
seer imiseks leida l i s a r e s su r s se . 
Üheks potentsiaalseks rahastusal-
l ikaks l i saks r i igieelarves e t te 
nähtud vahenditele on erasektor. 
Erasektor i vahendi te kaasamise 
võimalikkust on kinnitanud ka Ees
tis tegutsevad merendusega seotud 
organisatsioonide ning liitude 
esindajad. Seega on s ih tasu tuse 
üheks põhiülesandeks riigieelarve
le alternatiivsete rahastamisallika-
te leidmine. 

Lisaks sellele on sihtasutuse üles
anneteks mereharidusalaste lähte-
uuringute korraldamine ja tellimine. 
Sihtasutus korraldab merendusprog-
ramme ning merenduse arengusuun
di puudutava teabe süstematiseeri
mist ja vahendamist. 

Loodava sihtasutuse nõukogus 
esindavad riigi huve haridusministee

riumi, siseministeeriumi ning teede-
ja sideministeeriumi esindajad. 

Sihtasutuse asutamiseks vajalikud 
kulutused on ette nähtud 2000. aas
ta riigieelarves. 

14. märts 

Rektorivahetus mereakadeemias, 
mille haridusministeerium 

lubavat jätta riigikooliks 
17. märtsil nimetas haridusmi

nister Tõnis Lukas Eesti Mereaka
deemia rektori kohusetäitjaks se
nise arendusprorektori Jür i Lem-
beri. Ta on sel kohal kuni rektori 
ametikoha täitmiseni avaliku kon
kursi korras. 

14. märtsil oli haridusminister ra
huldanud senise rektori Peeter Vee-
geni lahkumisavalduse, mille rektor 
esitas mõned päevad pärast seda, 
kui minister oli 9. märtsil andnud 
välja käskkirja, millega kohustas 
nädala jooksul kokku kutsuma me
reakadeemia nõukogu erakorralise 
istungi. Uudisteagentuuri BNS väi
tel olnuks istungi päevakorras rek
tori umbusaldamine. Haridusminis
teeriumi sama kuupäeva pressiteade 
ütleb, et minister pole rektorit ko
hustanud endale umbusaldushääle
tust korraldama ja esitab ka ministri 
kommentaari: "Ministri käskkiri on tin
gitud tekkinud olukorrast. On lubama
tu, et kooli kollektiiv ei saa omavahelisi 
vastuolusid lahendatud kooli sees ning 
et osajuhtkonnna liikmeid avaldab rek
tori vastu meelt väljaspool kooli. Mere
akadeemias tekkinud pinged tuleb la
hendada kooli sees, kui seda ei suude
ta, siis on korra jaluleseadmiseks mi
nistri sekkumine hädavajalik." 

Peeter Veegen on uudisteagentuuri 
ETA teatel siis selles seoses öelnud, 
et tunneb end otsekui puu ja koore 
vahel olevat: ministeerium ootab oma 
mereakadeemia erastamiskavale kaa
saaitamist, osa kooli juhtkonnast 
ootab, et ta tugevamini sellele kava
le vastu seisaks. 

Aga mereakadeemia jääb hoopiski 
riigikooliks. Toetudes teaduse ja 
kõrghar iduse osakonna juha ta ja 
Rein Vaikmäe öeldule teab ETA, et 
septembris sõlmitud haridusminis
teeriumi, Tallinna Tehnikaülikooli ja 
Concordia Ülikooli ühiste kavatsus
te protokoll, mis nägi ette sihtasu
tuse kaudu tänavu 1. juuliks asuta
da erakõrgkool Eesti Mereakadeemia, 
on ammu oma ak tuaa l suse kao
tanud. Ja Concordia kaasamine me
rehar idusega seoses on ka j u b a 
unustatud asi. Ministeeriumi pres

siesindaja Olav Kruus on aga öelnud, 
et mingit mereakadeemia erasta
misplaani pole haridusministeeriu
mil olnud, sellise legendi on mõnin
gad kooliinimesed ja üliõpilased ning 
ka opositsioonipoliitikud liikvele 
lasknud, aga see on ülesblufitud jutt, 
millel pole mingit põhja all. Erakooli 
loomine s ih tasutuse kaudu oleks 
võimalik olnud, aga see ei tähenda 
erastamist, väidab ETA pressiesinda
jat öelnud olevat. 

* * * 

Haridusministeerium on riigi ra
kenduskõrgkoolidele esitanud täna
vuse riikliku koolitustellimuse. Eesti 
Mereakadeemias finantseerib riik 
180 õppekohta. 54 kohta on tüürime
he ja 36 laeva jõuseadmete erialal; 
kokku tellib riik koolitust seitsmel 
erialal õppekava maksumuse koefit
siendiga kuni 3,0. See koefitsient on 
kõige kõrgem, nimelt 8,0, Tartu Len-
nukolledžis õhusõidukite juhtimise 
ja lennuliikluse juhtimise erialadel. 

* * * 

Eest i Mereakadeemia sen ine 
s t ruktuur iüksus Eesti Noorte Me
reklubi läks riigi alluvusest Tallin
na linna kätte. Raepressi andmeil 
peab Tallinna noorsooamet sellest 
tegema ülelinnalise avatud noorte
keskuse, mille suur imaks varaks 
on kunagine reisilaev "Tallinn". 
Klubi tegevust lubatakse j ä tka ta 
juba linnale sobilikus ning lastele 
mugavas suunas . 

parandus 
(vt. eelmises "Meremehes": "Põ

hiküsimused vastuseta") 
Viktor Palmet teatas, et tema 

öe ldut Ees t i Mereakadeemia 
nõukogu laiendatud koosolekul 
9. veebruaril on nimetatud üle
vaates valesti tõlgendatud: "Koos
olekul ei rääkinud ma otse ega 
kaudselt merehariduse erastami
sest. Heitsin vaid MHKjuhtkonnale 
ette, et pikema aja jooksul pole ette 
valmistatud MHK arengukava. Nii
siis, mitte sõnagi erastamisest. Kui 
Mari Vamba leiab, et MHK puudus
tele tähelepanu juhtimine tähendab 
erastamise toetamist, siis on see 
vale." 
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Austatud Eesti Merelaevanduse töötajad! 
Esmaspäeval , 20. veebruari l "Äri

päeva" poolt üll i tatud j a 9. veebruaril 
"Eesti Ekspress is" i lmunud artikkel 
"Eesti Merelaevanduse", "Estline'i" j a 
ettevõtete omanike probleemidest on 
täis eksi tavaid faktivigu j a oma to
naalsusel t laimav. 

"Äripäeva" ja "Eesti Ekspressi" eba
kompetentsed j a tõenäoliselt meelega 
pahataht l ikus toonis kirjutatud artik
lid ei ole meie arvates väärt ametlikku 
vas tus t - "Eesti Merelaevanduse" j a 
"Estline'i" inimesed teevad oma igapäe
vast rasket j a suur t vas tu tus t nõud
vat tööd ega lase ennast häirida mõne 
ajakirjaniku soovist skandaali provot
seerida. Küll aga peavad firma omani
kud j a j uh tkond oluliseks k inni tada 

1997 

teile, aus ta tud "Eesti Merelaevanduse" 
rahvas, et ettevõtte seis on hea j a me 
seisame kindlalt kõigi meie töötajate 
ja ettevõtete huvide eest. 

Möödunud 1999. aa s t a ei olnud lae
vandusele ega ka Eesti majandusele 
tervikuna kerge. Sellegipoolest suu t 
site te oma hea tööga n ü ü d s e k s j u b a 
täielikult e r a s t a t u d "Eesti Merelae
vandus t " edasi a r e n d a d a ning kon-
kuren t s i suu t l i kumaks m u u t a . 

Meie l aenukoormus on s u u r (lae
vanduses on see tavaline), kuid kont
rolli all - kohus tused pankade ees on 
taga tud varaga 160-180% u la tuses . 
M ö ö d u n u d a a s t a g a õ n n e s t u s meil 
oluliselt tõs ta ettevõtte efektiivsuse 
näitajaid: 

1998 1999 2000 (prognoos) 

käive töötaja kohta 46 000 $ 51 000 $ 
veetud kaupu töötaja kohta 2 0591 2 7391 
netokäive laevastiku opereerimisest 56 900 000 $ 59 500 000 $ 

60 000 $ 83 000 $ 
3 1301 

69 700 000 $ 75 000 000 $ 

Pole kahtlust, et me liigume õiges 
suunas. 

Käesolev pöördumine teie poole, 
austatud kollegid, ei ole tingitud mit
te pelgalt vajadusest ümber lükata 
"Äripäeva" ja "Eesti Ekspressi" artik
lites toodud eksitavad seisukohad ja 
subjektiivsed hinnangud. Meie arva
tes on 1999. aastal saavutatu, ar
vestades möödunud katsumusteroh-
ket aastat, vähemalt rahuldav, kuid 
pigem hea tulemus. See ei ole tulnud 
kergelt ja siinjuures soovivad allakir
jutanud teid kõiki tänada teie tubli 
töö ja küünarnuki tunde hoidmise 
eest. 

Me soovime teile jätkuvat jõudu, 
kindlat meelt ja meeldivat Iseseisvus
päeva püha! 

23. veebruar 
Lugupidamisega, 

Olev Schults, nõukogu esimees 
Tom Stage Petersen, juhatuse 

esimees 

Kuhu Eesti laevandus tüürib? 
Eelnenud pöördumise ajendasid kaks üsna jõuliste 

pealkirjadega artiklit. Esimene, 9. veebruaril "Eesti Eks
pressis" ilmunu, kannab pealkirja "Suured lubadused 
täitmata". Selles kirjutab Sulev Vedler, et AS ESCO Hol
ding pole täitnud "Eesti Merelaevanduse" erastamisega 
kaasnenud 3,16 miljardi kroonises investeeringuplaanis 
pea ühtki punkti. 

21. veebruari "Äripäevas" nimetas Sirje Niitra artiklis 
"Eesti laevandus tüürib madalikule" "Eesti Merelaevan
dust" pankrotiohus olevaks ja viitas ettevõtte suurtele 

Juhtkonnakommentaar 
Olev Schults: Kuuest "Meremehe" 

küsimusest neli puudutavad erastamis
lepingut. Sellega seoses pean oluliseks 
märkida, et tuleb vahet teha lepingu
liste kohustuste ning võimalike, kuid 
mittekohustuslike ärikavatsuste vahel. 
Lepingulised kohustused - investeeri-
miskohustus, ostuhind ja tingimused, 
äriplaani kohustuslikud aspektid - on 
kõik täidetud, mida Eesti Erastamis
agentuur ja riik on ka kinnitanud (mis 
on muuseas samuti lepinguline kohus
tus). 

Teistmoodi tuleb vaadelda ärikavat-
susi, mis ei ole AS-i Eesti Merelaevan
dus erastamislepingus (ega saagi olla) 
kohustused. Ükski äriettevõtte tõsine 
omanik ega juhtkond ei tee midagi sel
list, mis ta investeeringule ja ettevõtte
le kasu ei too. Ning majandusliku kasu 
saamise eesmärgist lähtuvalt planee
ritakse ka oma tegevus ja äriplaan. 
Teiseks - me ei ela vaakumis ning ümb
ruskonnaga tuleb arvestada; eriti siis, 
kui tegu turu seisukohalt väikese ette
võttega, nagu on Eesti Merelaevandus. 

Konkurents, kapitali ja industriaalsete 
turgude dünaamika, juriidilised, mak
su-ja tööseadusandlikud aspektid ning 
nende muutumine avaldavad parata
matult mõju iga ettevõtmise planeeri
misele ning arengule. Ettevõttel võib 
olla väga hea äriplaan, kuid seda tuleb 
pidevalt kohendada vastavalt turu ja tu-
rutingimuste muutumisele. Lõpuks -
me areneme ka ise ja see muudab meie 
plaane. 

Erinevalt tuleb käsitleda Meresõidu 
Akadeemiaga seonduvat. ESCO Hol
ding ei ole endale võtnud kohustust 
luua akadeemiat. Küll aga lubasid 
AS-i Eesti Merelaevandus tulevased 
omanikud toetada eesti mereharidust, 
seda ka tehti ja tehakse. Mis puudutab 
mereharidust üldisemalt, siis on küsi
mus laiahaardelisem, sest kuulub täna 
riigi ülesannete ja vastutuse hulka. 
(Siinjuures pole mõtet üle korrata Ees
ti merehariduse ümber toimuva vaid
luse sisu). Dilemma seisneb nimetatud 
erihariduse vajalikkuses ja finantseeri
misviisis - kas riikliku, era- või kombi-

laenukohustustele. Miljardi krooni eest ostetud "Eesti 
Merelaevandusel" on "Äripäeva" teatel koguvõlg kõigile 
pankadele ligi 1,6 miljardit krooni. Omanikfirma "ESCO 
Holdingi" võlg Eesti Ühispangale on kasvanud 275 miljo
ni kroonini. 

Kuigi "Eesti Merelaevandus" otsustas mitte hakata kum
magi ajalehega vaidlema, oleks siiski tarvis mõnd põhi-
seika veelkord selgitada. Selleks esitas "Meremehe" toi
metus "Eesti Merelaevanduse" juhtkonnale eelnimetatud 
artiklitele tuginevad küsimused. 

neeritud rahastamise abil. Viimast üles
annet pole võimalik tervikliku riikliku/ 
rahvusliku merenduspoli i t ika ole
masoluta teostada. Ja sellises olukor
ras Eesti Merelaevanduse ja tema oma
nike tahtest üksi ei piisa. Kui riiklik ha
ridussüsteem toetab Eesti Merelaevan
dust, siis toetab ettevõte ka riiklikke ja 
muid haridusprogramme. 

1. Miks ei ehitatud Muugale kon-
teineriterminaali? 

Viktor Palmet: Arvestades Eesti Me
relaevanduse vedude struktuuri, milles 
on valdav osa konteinerite ja veerem-
kaupade veol, fikseeris ESCO Holding 
erastamislepingus oma huvi investee
rida Muuga sadama konteineritermi-
naali. Praegu rajatakse Muuga kontei-
neriterminaali infrastruktuuriosa. Sa
dama infrastruktuuri rajamine on sada
ma valdaja e. AS-i Tallinna Sadam ko
hustus. Pärast kaide ehitust hakatak
se rajama superstruktuuri, mis on juba 
operaatorfirmade kohustus. Super
struktuuri ja tehnoloogiliste skeemide 
väljatöötamisel haakuvad eri ettevõtja
te huvid; võimalik, et tekib vastav hu
vitatus ka Eesti Merelaevandusel. Eras
tamisleping ei sätesta aga sellega 
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seoses ESCO Holdingi kindlaid kohus
tusi. Lepingus sätestatakse, et ESCO 
Holding ei garanteeri oma investeerin
guid Muuga konteineriterminaali. Niisu
gune vabadus on ka arusaadav, sest 
konteineriterminaali põhioperaatori ja 
laevafirma investeerimishuvid ei pruu
gi kattuda. 

O. S.: Konteineriterminaali konkurss 
erastamise ajal juba toimus. Eesti Me
relaevandus ei saa ametlikku protses
si väljastpoolt sekkuda, samuti ei saa 
riik ega erastamisagentuur seda meilt 
nõuda. Teine kõigile, ka ajakirjanikele 
teadaolev tõsiasi on see, et sadamate 
ümber toimuvad võimumängud (nii 
enne erastamist kui ka pärast seda) ei 
ole "kergete killast". Eesti Merelaevan
duse omanikele anti selgelt mõista, et 
meie kaubavood on küll head, aga sek
kumine Muuga ja ka Paldiski Sadama 
arengusse ei ole teretulnud. 

2. Miks ei muretsetud tankereid? 
V. P:. Vastavalt erastamislepingu sä

tetele peab ESCO Holding vajalikuks 
investeerida kaubalaevastikku. Lepin
gus sätestatakse, et investeeritakse 
nendesse kaubalaevadesse, mis on in
vesteerimise momendil perspektiivsed. 
Nende laevade seas võivad olla kuiv
lastilaevad, reisiparvlaevad või ka tan-
kerid. Investeering laevadesse on pi
kaajaline programm, sest iga laevaos-
tuga kaasnevad lisakohustused panka
de ees. 

O. S.: Tankerite turg ja naftatoodete 
vedu on väga spetsiifiline äri. Ühest kül
jest omab Eesti Merelaevanduse üks 
omanikke Tschudi & Eitzen selles äris 
märkimisväärset kogemust - T&E ope
reerib suurt tankerite ja multirakendu-
sega (vedelkütus ja kuivlast) laevastik
ku. Teisest küljest on erastamisjärgse
te aastate jooksul naftasaaduste turg 
läbi elanud viimase kümnendi suurima 
kõikumise - kümne aasta madalaim ja 
kõrgeim hind liikusid just eelmisel aas
tal. Sellises olukorras ei ole mõeldav, 
et Eesti Merelaevandus investeeriks 
tankeritesse. Teoreetiliselt pole see 
võimatu, kuid arvestades viimastel aas
tatel laevanduses ja naftatoodete turul 
toimunut, pole tankeritesse investeeri
mine meile täna aktuaalne. 

3. Miks pole asutud Tallinna ega 
Oslo börsile? 

O. S.: Üldiselt minnakse börsile ka
hel juhul: 

1) selleks, et tekitada ettevõtte akt
siatele järelturg, mille likviidsus, juhul 
kui turg on efektiivne, võimaldab oma
nikel saada oma investeeringu eest tõe
näoliselt kõrgeimat hinda, ja 

2) selleks, et tagada institutsionaal
setele (finants)investoritele võimalus 
ettevõttesse investeerida ning sealt mu
gavalt väljuda. 

On ka muid põhjuseid - ettevõtte li
gipääs suhteliselt odavamale kapitali

le (sõltub tööstusharust ja turu dünaa
mikast), ettevõtte muutmine avalikuks 
võimaldab agressiivsemalt realiseerida 
uusi projekte (eeldab tõusvat turgu) 
jms. 

Võin kinnitada, et Eesti Merelaevan
duse omanikud lähevad börsile niipea, 
kui see mõistlik on. Kuid olukorras, kui 
laevandusturg kaotas oma väärtusest 
1998. ja 1999. aastal üle poole (Oslo 
börsi põhjal, mis on maailma suurim 
laevandusturg), soovivad oma firmasid 
börsile viia ainult hullud. Kui turud nii 
järsult langevad, ei pruugi ettevõte bör
si tingimusi täitagi, rääkimata sellest, 
et turu languse ajal ettevõtte avalikuks 
viimine tähendab omanikele sisuliselt 
investeeringu täiendavat diskonteeri-
mist. 

4. Kuidas oli mõeldud Eesti Kau
bandusliku Meresõidu Akadeemia 
loomine ja mida selles vallas konk
reetset tehakse? 

V. P:. Loomulikult ei ole erastamis
lepinguga ESCO Holdingule pandud 
kohustust luua uut Kaubandusliku 
Meresõidu Akadeemiat. ESCO Hol
ding on võtnud endale kohustuse in
vesteerida Eesti Merelaevanduse 
töötajate koolitusse, see on peami
ne, ning lisaks sellele aidata kaasa 
Eesti Merehariduskeskuse õpetuse ja 
õppebaasi parandamisele. Möödunud 
aastal eraldas Eesti Merelaevandus 
merehariduskeskusele 200 000 kroo
ni merepraktika korraldamiseks. See 
on oluline summa, mis võimaldaks 
kadettidel ja praktikajuhendajatel sõi
ta ka Eestist kaugel olevatele laeva
dele merepraktikale. Lisaks sellele 
pakkus Eesti Merelaevandus õppe-
abi nende kvalifitseeritud laevajuhti-
de ja mehaanikute näol, kes viibivad 
puhkusel ning on valmis õpetama 
merekool is. Eesti Merelaevandus 
oleks maksnud nende põhipalga ja 
õppejõu palga vahe. Lisaks sellele 
võimaldasime kadettidele praktika 

8. märtsil Riigikogus vastu võetud digitaal
allkirja seaduse pilootprojektina rakendub 
käesoleva aasta lõpus elektrooniline andme
side süsteem, mis on mõeldud logistika vald
konnas tegutsevatele ettevõtetele. 

Süsteem võimaldab senisest palju kiire
mat, efektiivsemat ja turvalisemat trans-
porditeenust. Elektrooniline andmeside 
teenus võimaldab suunata kauba vajadu
sel kohe kasutusse, kiirendab ettevõtetel 
oluliselt tolli- ja deklareerimisprotseduu-
re, muudab kaubavahetuse turvalisemaks 
ning kiiremaks. 

"Digitaalallkirjaseaduse jõustumine ja 
elektrooniline andmeedastuse süsteem või
maldavad kogu kaubavedudega seotud info 
ja dokumentatsiooni edastamist elektrooni
lisel kujul. Süsteemi käivitudes on Eesti sel-

Eesti Merelaevanduse reisiparvlaeva
del. 

5. Kuidas tullakse nii suurte võl
gadega laevandusturu languse ajal 
toime? 

V. P:. ESCO täidab oma laenukohus-
tusi pankade ees vastavalt laenulepin
gutele. Kapitalimahukat laevanduset-
tevõtlust iseloomustavad suured ko
hustused pankade ees, see on nor
maalne. 

O. S.: Tuleme toime raskustega, kuid 
tuleme. Vaatamata laevandusturu pinge
tele on Eesti Merelaevanduse ning tema 
kreeditoride koostöö ladus; ka meie vii
mase võlakirjaemissiooni ülemärkimine 
on hea näide usaldusest. Samas peab 
ütlema, et "raskekaaluline" bilanss on 
laevandusfirmade puhul pigem reegel kui 
erand. Suurte varadega seotud tööstus
tes (nagu näiteks ka laevanduses) liigu
vad kapital ja industriaalne turg koos -
kui majandustsükkel pingestub, annab 
kapitaliturg järele ja turgude pöördumi
sel vastupidi (pangad laenavad agressiiv
semalt). Tavapäraselt on laenud laevan
duses tagatud märkimisväärse varaga; 
seda ka Eesti Merelaevandusel. Majan
duslanguse ajal tekitab pingeid rahavoo 
vähenemine - sama vara toodab vähem 
käivet, sest kaubeldakse lihtsalt vähem. 
Ja kuna laevandus osutab transpordi-
teenust - ta ei tooda ise seda kaupa, mida 
veab - siis ei suuda ta turgu kuigivõrd 
mõjutada. See ongi probleem ja selle
pärast ei ole midagi imelikku selles, et 
laevandus on eriti tundlik globaalse ma
janduslanguse suhtes. 

6. Kas Eesti Merelaevandus on 
pankrotiohus? 

O. S.: Ei ole. 

7. aprill 
AS-i Eesti Merelaevandus nõukogu 

esimees Olev Schults 
OÜ ESCO Merendus direktori 

asetäitja Viktor Palmet 

Pressiteade 
les vallas maailma juhtivaid riike," ütles tee
de- ja sideminister Toivo Jürgenson. 

Teede- ja sideministeeriumi haldusalas te
gutsev Eesti Infrastruktuuri ja Transiidi Aren
damise Sihtasutus on teenuse juurutamist ette 
valmistanud juba möödunud aasta suvest pa
ralleelselt digitaalallkirjaseaduse eelnõu me
netlemisega. Süsteemi käivitamisele on eel
nenud põhjalikud uuringud koostöös Eesti 
EDI {Electronic Data Interchange) Liidu ja 
infotehnoloogia ekspertidega. Uuringute üles
anne oli koguda informatsiooni eksisteeriva
te logistiliste protsesside, vastavate infoteh
noloogiliste lahenduste, probleemide ja aren-
dusvajaduste kohta. 

9. märts Teede- ja sideministeerium 

Eestis käivitub kaubavedude dokumentatsiooni 
edastamine elektroonilisel kujul 
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Laevahukk Rootsi vetes 
Pressiteateist 

28. märtsil kell 10 
andis ee tr i s se hädakutsungi 

Saksa konteinerlaev "Werde Bre
men". Laev oli 2 miili Kullenist 
edelas põrganud kokku väiksema 
tundmatu laevaga. 

Rootsi mereväe "Östhammar" 
päästis peatselt merest kaks alajah-
tunud meest. Umbes viis inimest 
väiksemalt laevalt jäi kadunuks, ar
vatavasti võisid nad viga saanud lae
valt vette kukkuda. Laev ise oli pool
teist tundi hiljem 90% ulatuses vee 
all. Kokkupõrge juhtus halva nähta
vusega, mis raskendas ka päästetöid. 
Ilm oli kombinatsioon väga tugevast 
lumesajust ja tihedast udust, lisaks 
tugev tuul. 

Päästetöödes osalesid Taani kop
ter "SeaKing", 2 Rootsi kopterit, 3 
Rootsi mereväelaeva ("Östham
mar", "Sparö" ja "Sturkö"), Helsing-
borgi lootsikaater, Rootsi rannaval-
velaev "KBV 306" ja rannavalvelen-
nuk, Helsingborgi/Höganäsi pääs
t e t e e n i s t u s , pol i tse i j a k i i rab i . 
Päästetute vastuvõtukohaks mää
rati Höganäsi sadam, kus olid po
litsei, päästeteenistus koos tuukri
tega ja kiirabi. 

"Werner Bremeni" meeskonnas 
oli 13 in imes t , neil v iga s tu s i 
polnud. Väiksem laev identifitsee
riti hiljem kui Taani omanike 900-
tonnine "Martina", mis oli Libeeria 
laevaregistris. 

Kolm tundi hiljem 
olid viis inimest endiselt kadunud. 

Munsterrolli järgi oli "Martina" mees
kond 6-liikmeline, kuid seitsmenda 
isiku viibimist pardal kinnitasid kaks 

päästetut, kes ise viibisid siis juba 
haiglas. Varasemad andmed selle 
kohta, et on leitud kaks surnukeha 
ja päästeparv, osutusid valeks ja lü
kati ümber. 

"Martina" kohta saadi teada, et 
selle lastiks teekonnal Sarpsborgist 
Kopenhaagenisse oli 600 t 30%-list 
soolhapet. Laev uppus, aga mis sai 
lastist, polnud teada. 

Tuukrid olid teel avaristile, et, kui 
see on võimalik, leida inimesed õhu-
taskutest. Nähtavus oli veidi para
nenud. 

Viit kadunud meeskonnaliiget ot
sisid kõik päästeoperatsioonis osa
levad üksused. Göteborgi merepääs-
t ekeskuses oli kogunenud krii-
sirühm, millesse kuulusid pääste
teenistuse, politsei, laevainspekt-
siooni ja rannavalve esindajad. Kõik 
kaldaüksused kontsentreeriti Hö
ganäsi sadamasse. 

Viis tundi hiljem 
olid viis meremeest endiselt kadu

nud. Kõik viis olid Poola kodanikud. 
Neid jäi otsima kaks kopterit. Kül
mas vees ellujäämise tõenäosus vä
henes pidevalt, kuid otsinguid otsus
tati jätkata, kuni piirkond on läbi 
vaadatud. Teise võimalusena peeti 
tõenäoliseks, et inimesed on elus 
uppunud laeval olevais õhutaskuis. 

Tuukrid polnud otsinguid veel alus
tanud, sest neid ei saanud alla saa
ta enne, kui meresõiduameti lae-
vainspektor pole selgelt kinnitanud, 
et mingit lasti lekkimise ohtu pole. 

Seitse tundi hiljem 
polnud viit Poola meremeest ikka 

veel leitud. Otsingud olid kestnud 
kogu päeva. Otsimist jätkasid 7 lae
va ja üks lennuk piirkonnas Kulle
nist kuni Hallands Väderöni. Otsin-

gupiirkonda suurendati tugeva (1-3 
sõlme) põhjasuunalise hoovuse tõt
tu. 

Hulk Halmstadi, Helsingborgi, Mal
mö ja Ystadi päästeteenistuste ning 
rannavalve tuukreid olid terve päeva 
oodanud Höganäsis, valmis uppunud 
laevale minema. Seda ei saadud lu
bada osalt riski tõttu, et soolhappe-
last lekib tankerist, osalt halva ilma 
tõt tu. Siiski toonitati , et polnud 
leitud mingeid märke soolhappelasti 
lekkimisest. 

Merepäästekeskuse poliitika on 
seda tüüpi juhtumite puhul, et ot
singuid tuleb jätkata nii kaua, kuni 
on mõni teoreetilinegi võimalus, et 
kedagi elusalt leitakse. Kell 20 hin
nati sellised võimalused ammendu
nuks , mistõt tu päästetööde j uh t 
koos kaasatud päästeüksuste juhti
dega otsustas lõpetada elupääste 
otsingud. 

Rannavalve kavatses siiski ööseks 
piirkonda jääda. Õnnetuspaik piirati 
ja võeti valve alla. Lisaks asus teele 
allveerobotiga laev, et õhtul või öösel, 
kui võimalik, kasutada allveekaame-
rat 55 m pikkuse vraki uurimiseks, 
mis lebab ca 25 m sügavusel. 

Malmö laevainspektsiooni inspek
tor on "Werder Bremenil", et kapte
nit üle kuulata. Laev on saanud vi
gastusi ja õhtul pole veel teada, mis 
saab edasi. 

28. märts 
MRCC Göteborg 

Rootsi Rannavalve vahiohvitseri 
teatel uuriti "Martina" vrakki allvee-
kaameraga. Soolhappe lekkimist mer
re ei tuvastatud, kuigi laev on kok
kupõrkel pooleks murdunud. Kaalu
takse väiketankeri ülestõstmise või
malusi. 

Madli Vitismann 

Kaatriga reidikiirabi 
Ambulantsisõidu tegi lootsikaater 

22. märtsi hommikul veidi enne kella kümmet juhtus õnnetus Tallin
na reidil seisval "Patchara Nareel": punkerdamise ajal kukkus mees
konnaliige laadruumi. Kapten palus abi veeteede ameti koordinatsiooni
keskusel t . 

Sealt soovitati pöörduda laevaagendi poole: kui abipalve edastab agent, 
ei teki hiljem probleeme meremehe ravi eest tasumisega. Haige järele 
saadeti lootsikaater "Ahto-07". "Amisco" agent tellis Hundipeale piiri
valve (laeval oli piir avamata) ja kiirabi. 

Edasi läks kõik väga kiiresti: viis minutit pärast abipalvet suundus 
lootsikaater "Patchara Nareele", tagasi jõudis 35 minuti pärast . Kaile 
saabusid minutiste vahedega lootsikaater vigastatuga, agent, piirival
vur ja kiirabiauto. Andnud kannatanule kohapeal esmaabi, oli kiirabi
auto vähem kui tund pärast abipalvet teel haiglasse, kõik oli laabunud 
ladusamalt kui õppusel. J a sel konkreetsel juhtumil võib-olla kiiremi
nigi kui kopteriga. 

Madli Vitismann 
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"Finnfellow" sõitis karile 
Ööl vastu 2. aprilli kella kolme paiku sõitis Ahvenamaal Föglö saa

re põhjaosas Överö lähedal teelt kõrvale karile "Finnfellow". Laev oli 
teel Kapellskärist Naantalisse. 

Juba samal päeval uudise edas- Õnnetuspäeva õhtu eel saabus 
tanud MTV3 ja "Aftonbladeti" teatel esimene pukser "Finnfellow" juur-
olid laeva lastiks treilerid, umbes de kahjude suurus t hindama, te-
90 m3 rasket kütteõli ning 50 m3 dii- gelikuks laht i tõmbamiseks telliti 
se lkütus t . "Finnfellow" jäi karile w* :̂-~rr 
kindlalt kinni, kaks põhjatanki hak
kasid lekkima. "Finnlinki" ohutusju-
hi Jan-Erik Dahlbergi teatel on auk 
keres 2., 3. ja 4. ballastitanki kohal. 
Inimesed viga ei saanud ja laeva up
pumise ohtu ei olnud. Merevalve ar
vates keskkonnale ohtu ei olnud, 
sest viga said veega täidetud tankid. 

58 reisijat evakueeriti, 21 meeskon
naliiget ja 2 kadetti jäid pardale. Õn
netus juhtus kitsuses, kus "Finnfel
low" oli sõitnud 14—sõlmelise kiiruse
ga, Raadio teel hoiatati suuremaid 
laevu selles piirkonnas, et nad sõi
daksid väiksema kiirusega - et välti
da laineid, mis võiksid "Finnfellow'd" 
kõigutada. Vööriga karile sõitnud 
"Finnfellow'st" mahtusid teised lae
vad siiski mööda. Tuukrid saadeti lae
vakere veealuse osa seisukorda uuri
ma. Kapten pidas esialgu eksituses 
süüdlaseks gürokompassi. Rooli-
kambris olnud meeskonnaliikmeil al-
koholijoovet ei tuvastatud. 

päästetööde firma. Jan-Erik Dahl
bergi arvates võib laeva lahtitõm-
bamine karidelt kesta mitu päe
va. Kape l l skä r i -Naan ta l i liinile 
asus "Finnfellow" sõsarlaev "Finn-
maid". 

Mart Kiilas 
Madli Vitismann 

"Finnfellow" asemele asus sõsarlaev "Finnmaid". 

Eestisse tulid teist tüüpi kalalaevad 
Kommentaar "Veaase" huku asjus 

Laevajuht ja "Kasse" omanik kapten KAAREL NIINE, meenutage, kas 
miski tegi teid uue laeva ostul valvsaks? 

Vene laevad olid kasutut lasti silmini täis. 
Küll kehvast metallist, aga püstivus oli suu
repärane, ümPer nad ei läinud. Lasksi
me uuel laeval püsivusarvutuse ära teha 
ja nägime, et ballastiks tuleks kasutada 
põhja kütusetanke. See on ühekordne 
kulu ja las ta seisab. Võtame sealt ainult 
siis, kui vaja, tonni või kaks, ja paneme 
kohe asemele. Kes tahab oma laeva säi
litada, ei vea seal merevett. 

Meil on kapten ja omanik mõlemad 
merd sõitnud mehed. Kui saime diamet-
raaltasapinna joonised, siis küsisime se
niselt omanikult - tema oli samuti seal kü
tust hoidnud. Meil olid Rootsi püstivusarvu-
tused, aga läksime Vene Mereregistri alla, 
et klassitunnistust saada. Senine oli Lää
nemeres piiramatu sõidupiirkonnaga, 
aga taotlesime Vene registrilt piiramatut 
sõidupiirkonda. Täitsime kõik nende nõud
mised ja saimegi. Ka Kanaari saartel ja 
Skagenis kontrolliti meie laeva. 

Kas "Vegase" hukku oleks saanud 
ära hoida? 

Selle vastu tundsid paljud huvi, nii kap
tenid kui ka laevaomanikud tegid juhtu
nust oma järeldused. Kindlasti oleks 
saanud ära hoida. See oli tursapüüki 
teinud laev, umbreelinguga. Kui laev läks 

näiteks rohkem kreeni, siis kala lendas mit
te üle parda, vaid reelingusse ja võis lae
va ümber keerata nagu jäätüki. 

Ma ei tea, kas meie laev oleks ümber 
läinud või ei. Trumm on suur, aga vahel 
ikka paned kala tekki. Isegi meil on tulnud 
vahel kala üle parda visata. Kui meil po
leks selles olukorras tankid täis... 

Meie laeval oli kehtiv Rootsi püstivusin-
formatsioon, aga ta polnud selline, nagu 
olime harjunud. Kapten peab teadma, 
mitu tonni võib peale võtta, kuhu võib 
paigutada, kui palju võib võtta näiteks 
10%-lise kütusevaruga jne. Me ei leidnud 
neid seiku sealt rootsikeelsest asjast üles. 

Vene registris lükati Rootsi dokumendid 
täiesti kõrvale. Lasti näiteks salongi ventilat-
sioonitoru pikemaks teha. Mulle tundus see 
täiesti mõttetu, aga nõuti raudselt kõike, mis 
ette nähtud, ja kontrolliti väga põhjalikult. 

Neil laevadel ei ole ankruid, olime sun
nitud tegema ankruklüüsid, -ketid, stop-
parid jms. Me ei läinud veeteede ameti 
tehnilist järelevalvet taotlema, kuigi see 
olnuks odavam. Laeva ostmise ajal on 
neid kulutusi kergem teha kui aasta-kaks 
hiljem. Need ei ole ju uued laevad ja 
teadsin, et registritel tõuseb nõudlikkus 
vanaäe laevade vastu tunduvalt. 

Kas see nõudlikkus suurendab 
teie usaldust klassiühingu vastu? 

Vene ajal püüdsime igati registrit petta 
või tähelepanu kõrvale juhtida, nüüd aga 
püüame ise teha paljusid nõutavaid asju 
- näeme, et see on meile vajalik. Näiteks 
paigaldatud šlengerkiilud, et löögimomen-
te ära hoida, on samasuguse otstarbega 
kui stabilisaatorid reisilaevadel. 

Kaitsepolitsei arvates ei tohiks 
Veeteede Amet juurelda avariid, kui 
on ise sõidukõlblikkuse tunnistuse 
välja andnud. 

Loogiline küll, et teoreetiliselt ei tohiks nii 
olla. Võiks aga siiski, kui igaüks oma tööd 
korralikult teeb. 

Registris ei aita aga sõprus ega sugu
lus. Edaspidi lähevad kuuldavasti kõik 
avamerelaevad klassiühingu alla. Klas-
siühingul on palju laevu, millega tege
leb, ja sellevõrra suurem kogemus. 

Kõrvalt vaadata ja näpuga näidata 
pole küll soliidne, aga arutasime oma
vahel, et kõik laevaomanikud peaksid 
olema laevajuhi haridusega - siis jääk
sid paljud rumalused ära. Kontrollid on 
üks asi, teine aga laevaomaniku suhtu
mine laeva heakäekäiku. Meilt nõutakse 
juba sedagi, mida Rootsi ja Taani kala
laevadel veel ei teatagi. Hea mereprak-
tika sõltuP paljuski laevaomanikust, kelle 
käes on rahakaott, ja aitab ka kapteni 
nõudlikkus. 

Ent kui kogu julgestus ehitada kontrolli 
tugevdamisele - meil ongi juba kontrolli
jate riik. Võib ju olla kümme kontrolli, aga 
lõppjäreldused teen ma ise. 

Madli Vitismann 
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Aurulaev hooajaks valmis 
Tavatusuur hulk evakueerituid 

Rootsi rannikulaevanduses on kogu 20. sajandi vältel säilinud järjepi
devus, seetõttu sõidutavad seal tänapäevalgi huvilisi hästisäilinud 
aurulaevad. Aga neilegi kehtivad tänapäevased meresõiduohutuse nõu
ded, niisiis tehakse ka õppusi. Tänavuseks suveks valmistuti möödunud 
hooaja lõpu eel. 

Suurõppuse juhi Dorje Hellgreni 
sõnul osales selles 240 eri keskkoo
lide õpilast - suurim reisijahulk, 
mida õppusel evakueerida tulnud. 
Taheti näha, kui kaua võtab tegeli
kult aega suure saarestikulaeva eva
kueerimine. 

Õnnetuslaevaks oli valitud au
rulaev "Saltsjö" 30 aastat seda lae
va j u h t i n u d k a p t e n i Torbjörn 
Svenssoni juhtimisel. Legendi jär

gi oli laeval tulekahju, millest tea
ta t i m e r e p ä ä s t e k e s k u s e l e , ning 
alustati evakueerimist. Sellisel lae
val on tekiehitis pardast pardani, 
avatud on vaid ki tsas vööritekk, 
mis on ka küllalt kõrgel. "Reisijad" 
laskusid päästeparvedesse konk
sudega parda külge kinnituvaid re
deleid mööda - need redelid on lae
va päästevarustuses. Laevapere jäi 
pardale. 

50 inimesega katuseta parv - keskele mahuks veelgi juurde. 

Uute parvede kõrval olid õppusel ka tavalised, katusega päästepar
ved. 

Kõrge pardaga laevalt tuli möö
da redelit parve ronida. 

Stockholmi saarestikus on ohutus
nõuete kohased ka katuseta pääste
parved. Uusimad 50-80-kohalised, 
mida õppusel testiti, on kasutatavad 
ükskõik kumb pool peal. 

Appikutsele vastas neli laeva, me-
repäästekeskus saatis neist õnne-
tuslaevale appi kaks - väiksema sõja
laeva ja merepäästeseltsi väikese 
päästelaeva "Liv". Need pukseerisid 
parved teise aurulaeva "Blidösund" 
juurde. "Reisijad" ronisid parvedest 
ise "Blidösundi" pardale. 

Legendi järgi jäi kaks õnnetuslae-
va meeskonnaliiget laeva suitsustes-
se ruumidesse, seetõttu kutsuti ko
hale tuletõrjerühm RITS - taheti 
näha, kuidas see väiksemal laeval 
toime tuleb - ja esmaabirühm. Nad 
saabusid õnnetuspaigale kopteriga, 
laskusid laevale ja otsisid selle läbi. 
Leidnud "kannatanud", anti neile 
"esmaabi" ja vintsiti nad kopterile. 
Lisaks tuli veest välja kopterile vint-
sida viis päästeülikondades vette 
hüpanud õnnetusosalist. 

Päästetöid aurulaeva pardal juhtis 
"Saltsjö" kapten vastavalt ISM juhen
ditele - õppusega samal ajal käis ka 
ISM-kontroll. Meeskond tegutses 
väga hästi. Appitulnud "Blidösundil" 
olid mõned tavareisijad, kes said 
tõesti muljetavaldava sõidu. 

Dorje Hellgreni tähelepanekute jär
gi leiti reisijate arvu kontrollides viis 
inimest üle olevat - selgus, et vaat
lejaid polnud küllalt tähelepanelikult 
kokku loetud. Ning ta arvas, et reisi
jad peaksid rohkem üksteist aitama. 
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Sõjalaev pukseeris parvesid "Blidösundi" juurde, veepinnal on juba 
kopteritiiviku tekitatud lained. 

Kopter tõstis hädalisi ka veest, eemal merepäästeseltsi väike "Liv' 

Kopteriga saabunud tuletõr-
jerühma liikmed sätivad varus
tust kitsukesel tekil. 

Näiteks šokis "reisija" tulnuks üle 
anda oma seltskonnale, kes temaga 
tegeleks, siis jõuaksid laevapereliik-
med enamat hulka reisijaid aidata. 
Dorje Hellgren arvas küll, et "reisi
jate" evakueerimine parvede abil 
ühelt aurulaevalt teisele ei olnud 
selle poolest realistlik, et õpilased 
olid kõik noored ja terved, ent suure 
inimhulga käsitamiseks andis see 
hea kogemuse ning õppuses osale
jad jäid väga rahule. 

Madli Vitismann 
Dorje Hellgreni fotod 

"Protector" läks taas 
See oli 24. jaanuari hilisõhtul, kui 

"Protector", jär jekordsel t Pä rnu 
jäälõhkumiskonkursi võitnud, meile 
tuli. "Iso-Pukki" läks Soome. Ei saa 
Pärnu laht jääta läbi - nii on see 
olnud läbi aegade. 

25. märtsil läks ta meilt taas - Sai-
maa kanalisse jääteed tegema. Mees
te jutu järgi polevat seal pehme tal
ve tõttu küll tööd liiast. 

Enne lahkumist ajasime kapten 
Esä Suovieriga pisut juttu. Tema alus 
aitas kahe kuu jooksul sisse ja välja 
242 alust. Kõige hullemad päevad olid 
2.-8. märtsini, mil lahel möllas ma-
rutuul, tuisk ja lumi. Seda oli sada-
maski tunda. Ajuti keelati kraanade
ga töötamine; suure viilhalli seinad, 
kus praegu kaimadruste pesapaik, 
nagisesid ja võnkusid. Kahe kuu 
jooksul jõi "Protector" meilt oma kõh
tu 112 t vett - laeval on korralik saun 
ja duširuumid. Pärnu lahte tunneb 

see laev igatahes paremini kui oma 
vestitaskut. 

"Protectorit" tuli asendama väik
sem, "Iso-Pukki" taoline "Neptun". 

Tuuled lükkasid tasapisi jääd. Oli 
meil 3-4 päeva. 

Koos Kunda sadamaga oli sel tal
vel jäälõhkumiseks eraldatud 7,9 mil
jonit krooni. Sellest jäi ehk ülegi? 

Ott Taul 

"Protector" aitas kahe kuuga läbi jää 242 laeva. 
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Mereväes heisati lipp 
2 2 . märtsil t o imus Saksamaal Wilhelmshaveni Mereväebaasis 

l ipuvahetuse tseremoonia . Saksamaalt Eesti Mereväele üleanta
val miinijahtijal "Cuxhaven" heisat i Eesti Mereväe lipp ning laev 
hakkab kandma nime "Wambola". Laeva komandöriks on määratud 
le i tnant Sten Sepper. 

20.-24. märtsini oli Saksa Mere
väe ülema viitseadmiral Hans Lüs-
sowi kutsel Saksamaal Eesti Me
reväe ülem kap ten le i tnan t J a a n 
Kapp. Lisaks ametlikele kohtumis
tele Saksa Mereväe ülema, Saksa 
Kaitseministeeriumi j a mereväe-
staabi esindajatega oli plaanitud ka 
pidul ik l i puvahe tus t s e r emoon ia 
Eestile kingitud miinijahtijal "Cux-
haven". 

Saksamaa on olnud Eesti Mere
väe taasloomisel üks olulisemaid 
kaasalööjaid. Tänu sellele, et Tal
linnas asub ka Baltroni staap, on 
Eestis nõunikuna Saksa mereväe
ohvitser. Alates möödunud aas ta 
septembrist Fregattenkapitän Bernd 
Wegner. 

Praegused miinitraalerid "Kalev" 
ja "Olev" on saadud kingi tusena 
Saksa Mereväelt, samuti saadi ka 
Volksmarine (SDV mereväe) kaks 
l u u r e l a e v a ("Sulev" j a e s imene 
"Vambola", mis tulid praktiliselt 
miinimumvarustusega). Saksamaal 
on ettevalmistuse saanud, õpivad 
praegu ja kindlast i ka tulevikus 
meie mereväeohvitserid. 

"Lindau"-klassi miinijahtija "Cux-
haven" üleandmine Eestile sai teoks 
vastavalt Eesti Kaitseministeeriumi 
ja Saksamaa Kaitseministeeriumi 
esindajate tänavu 2. veebruaril alla 
kirjutatud koostöölepingule, mille 
alusel annab Saksamaa Eestile üle 
miinijahtija "Cuxhaven". Saksa pool 
kulutab vähemalt 2,5 miljonit mar
ka, et tagada selle "Lindau"-klassi 
miinijahtija täis varustus ja valmis
olek erinevatel miinitõrjeoperat-
sioonidel osalemiseks. 

Praegu on Saksamaal väljaõppel 
Eesti Mereväe miinilaeva "Wambo
la" osa m e e s k o n n a l i i k m e i d , et 
omandada professionaalsed osku
sed selle klassi miinijahtija kasu
tamiseks . 

Eesti Mereväe ülem kaptenleitnant 
J a a n Kapp väljendas oma kõnes 
üleandmistseremoonial Wilhelmsha-
venis veendumust, et Eesti merevä
gi saab enda käsutusse laeva, mis 
võimaldab paremini täita miinitõrje-
ülesandeid , sest "Wambolal" (ex 
"Cuxhaven") on varustus, sealhulgas 
allveerobotid, mis võimaldavad mit
te ainult merepõhjas asuvate objek
tide tuvastamist, vaid ka nende kah
jutuks tegemist. Samal ajal on see 

ka eeldus rahvusvaheliselt efektiiv
semaks koostööks rahu tagamisel 
maailmas, sest "Lindau'"-klassi mii
niotsijad on osalenud näiteks Aad
ria merel miinide kahjutukstegemi-
sel. Nii võib reaalselt osutuda või
malikuks osalemine ka NATO rahu-
tagamisoperatsioonides. 

Saksa Mereväearsenali peadirektor 
hr. Eppelmann, kellel lasub tõsine 

töö laeva igati töökorda saamisel, 
väljendas heameelt, et laev asub 
edasi teenis tusse ja Arsenalil on 
võimalik sellele kaasa aidata. 

Flotillenadmiral Kelle, logistika-
osakonna relvastusadmiral nimetas 
eestlasi laulu-, mere- ja saagarah-
vaks. Ta tuletas meelde legendi sel
lest, kuidas Linda kivide kandmisest 
väsis ning kivile jalgu puhkama is
tus. Pisaratest sündis Ülemiste järv 
ja sealt käib Ülemiste vanake igal 
jõululaupäeval küsimas, kas Tallinn 
on valmis. Moraaliks: ka Eesti Mere
vägi on samas olukorras, homsel 
tähtsal päeval saab mereväeülem 
Kapp öelda: "Eesti Mereväe ülesehi-

"Wambola" meeskond on Wilhelmshavenis kaile üles rivistatud. 
Rivi poole astub komandör Sten Sepper. 

Eesti mereväeülem kaptenleitnant Jaan Kapp ja Saksa mereväeülem 
viitseadmiral Hans Lüssow Bonnis Saksa Kaitseministeeriumi ees. 
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t amine on p rogressee rumas" . Kena 
ees t ipärane ak t sen t valitud. 

Laeva j u u r e s olid Eest i mereväe
l a s e d t r e p i v a h i s , k o m a n d ö r S t e n 
S e p p e r i k ä s k l u s e p e a l e h e i s a t i 
Eest i sõjalaeva lipp j a g ü ü s , s a m u t i 
k o m a n d ö r i v impel . Üles oli r iv is 
t a t u d "Wambola" m e e s k o n d j a Sak
s a m e r e v ä e l a s t e a u v a h t k o n d . Kü
lal ised jälgisid to imuva t täie t ä h e 
l epanuga , j u t t j ä t k u s päevakohase l 
vas tuvõ tu l Arsenal is . Pidul ikul t se 
r emoon ia l o sa le s k a Ees t i S a k s a -
s a a t k o n n a te ine s ek re t ä r Agur Ben
n o . 

" W a m b o l a " (ex " C u x h a v e n " ) on 
" L i n d a u " - k l a s s i mi in i j ah t i j a , eh i 
t a t u d 1 9 5 7 . a., m o d e r n i s e e r i t u d 
1970-ndate l j a 1990-ndate l aasta te l . 
P ikkus 47,1 m, laius 8,3 m, süvis 3 
m. MTU diiselmootorid. 40 m m "Bo-
fors" k a h u r , s t a t s i o n a a r n e s o n a r , 
lõhkelaengutega robotsonar , kaame-
rarobot . Puitkere. Konditsioneeriga. 
O s a l e n u d Lahesõ ja j ä r e l mi in i tõ r -
j e o p e r a t s i o o n i d e s . 

Tallinna s a a b u b laev oktoobris. 

Reet Naber 
Madrus t e e b e t t e v a l m i s t u s i li-

p u h e i s k a m i s t s e r e m o o n i a k s . 

Hea laev on! 
W i l h e l m s h a v e n i s ka i pea l se is i s 

n u k r a s i lmavaa tega vanemle i tnan t . 
Õige va r s t i t u t v u s t a t i t eda : "Cux-
haveni" v i imane k o m a n d ö r Alexan
der Graf. T u n n i s t a s tõest i , et meele 
teeb n u k r a k s , ku i h e a laev, millel 
m i t u a a s t a t t een i tud , v i imased p a a r 
k o m a n d ö r i n a , t u l e b m a h a j ä t t a . 
"Minu mee les t on "Cuxhaven" pa 
r i m a t ehn i l i se l a h e n d u s e g a miini 
jaht i ja . K u n a t a on p u u s t k o r p u s e 
g a , p e a k s t a v e e l v ä h e m a l t 
p a a r k ü m m e n d a a s t a t va s tu p idama . 

L isaks on t a a i n u k e p u u s t mi in i -
laev, millel on k l i imaseade , te is tel 
ei ole. 

Ka sonar on tasemel j a töötab, sest 
laeva seadmeid j a va rus tus t on kõik 
need aas tad moderniseeri tud. Kui on 
vaja merest midagi otsida, näi teks on 
kogemata mõni kopter või l ennuk alla 
k u k k u n u d , või on vaja päästetöödel 
osaleda, k u t s u t i alati appi "Cuxha
ven" . O l e m e o m a n i m e k õ r g e l 
hoidnud." Saksa mereväelaevadel on 
kõigil oma pa r tne r l innad või - m a a -

Vasakult: Cuxhaveni l inna esindaja, Saksa mereväe 6. miinitõrjedi-
visjoni ü lem Strasser, "Wambola" uus komandör S ten Sepper, endine 
komandör Alexander Graf, Eest i mereväe ü lem Jaan Kapp. 

Mereväe allohvitserid 
õpivad õpetamist 

20. märtsil sõitis järjekordne mereväe alloh
vitseride kursus - 10 mees-ja 1 naismerevä-
elane - Taani Kuningriiki mereväe allohvitseri
de koolitusele. 

Tulevased allohvitserid õpivad lisaks tra
ditsioonilistele sõjalistele ja merelistele 
distsipliinidele suures ulatuses juhti
mispsühholoogiat ja pedagoogikat ning tee
vad läbi ellujäämiskursuse, mis sisaldab ka 
veetõkete ületamist. 

Kursuse eesmärk on koolitada juhte, kes 
oleksid võimelised ajateenijaid õpetama ja kas
vatama lisaks sõjaväelisele distsipliinile eelkõi
ge isikliku eeskujuga. Teatavasti on just alloh
vitserid need, kellel lasub ajateenijate õpeta
mise põhiraskus. 

Tallinnas toimunud eelkursusel õpetanud 
Taani instruktorite sõnul on tulevased Eesti 
Mereväe allohvitserid motiveeritud ning ole
vat näha, et eestlased on tubli mererahvas. 

Taanis läbiviidav mereväe allohvitseride koo
litus on praegu Eesti Mereväe jaoks üks vähe
seid võimalusi täiendada oma ridu kvalifitsee
ritud mereväe allohvitserkaadriga. Allohvitse
ride kursusi on taanlased eestlastele korraldanud 
alates 1997. aastast. Ingrid Mühling 

Mereväe pressiteenistus 

konnad, mis ka nende nimedes pee
geldub. 

Komandöri j a ka kohale tulnud Cux
haveni l inna esindajate Manfred Mit-
telstedti j a H a n s - H e r m a n n Milkerti 
sõnu l on omavahel ised s idemed ti
hedad j a laeva visiit sõprus l inna alati 
väga oodatud. Linnas on tal alatine 
a n k r u p l a t s n ime tusega "Alte Liebe" 
(vana a r m a s t u s ) . L inna e s inda j ad 
tunds id rõõmu selle üle, et n ü ü d s e k s 
j u b a "Wambola" meeskonna es indus 
tuleb esimesele visiidile j a mine tea, 
ehk j ä tkuvad vas tas t ikused t ihedad 
kontakt id ka laeva u u e lipu all olles. 
Pealegi sõidab laevaga alati k a a s a k a 
J a n Cux - rõõmsanäoline l innapoiss 
(tegelikult t a pilt) , kes on laevale 
h e a k s masko t iks olnud. Ilmselt 
peaks ta k a edasi j ä ä m a j a laeva j a 
meeste tegevusel silma peal hoidma, 
arvasid l innahärrad. 

Lõpuks toonitas Alexander Graf, et 
see laev ei o lnud pelgalt t een i s tus 
koht , vaid on olnud k a kodu, mille 
eest meeskond a r m a s t u s e g a hoolit
senud . J a seepäras t on ta heas kor
ras , nii mater iaalosa kui ka lahingu
valmiduse poolest. Ka komandörid on 
püs inud pikka aega. 8. veebruaril ar
vati "Cuxhaven" Saksa Mereväe tee
n i s tu se s t välja. Komandör ü t les , et 
t e m a edas ine elutee viib t a tsiviili: 
erafirmasse manageriks. 

Tegelikult päris m a h a oma leivalae-
va komandör veel ei jä ta . Lipuvahe-
t u s e t s e r emoon ia l t e g u t s e s akti iv
selt Wolfgang Harnack, kes kirjutab 
laevast r aamatu t . Materjali kogutak
se koos Alexander Grafiga. 

Reet Naber 
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Uue laeva vöör tundus tsehhi lae 
all olevat,... 

... ent sinna mahtus ka radari-
antenniga mast. 

Ahtritrepist üles-alla ronijaid 
oli tihedasti. 

Hall laev lae all 
Piirivalveamet ehitas 

Meretehases laeva 
Mullu veebruaris alla kirjutatud 

lepingu kohaselt tel l is piirival
veamet Balti Laevaremonditeha
selt 31 m pikkuse piirivalvelaeva. 
Tänavu märtsis oli laeva ümber 
Tallinna Meretehase kinnisel el
lingul valmimiseelne sagin, april
lis lasti laev vette. 

Märtsis käis juba ametisse mää
ratud komandör Jaan Rannamaa oma 
laeva veel redelit mööda vaatamas, 
kogu aasta hoidis laevaehitusel sil
ma peal piirivalveameti meretehnika 
jaoskonna ülem Aleksei Maršalov. 
Käsilolev on tema sõnul "Pikriga" võr
reldes hoopis teine projekt, mille juu
res on mõistagi arvestatud "Pikriga" 
saadud kogemust. 

Laeva tellimisel kaaluti kolme Bal
ti Laevaremonditehase pakutud va
rianti: kõrvale heideti katamaraan ja 
"Pikri" kere, milles oleks muudetud 
vaid ruumide paigutust. Kolmas va
riant: pikem, laiem ja võimsamate 
masinatega võeti vastu ning laeva
remonditehas tellis omakorda projek
ti ühelt Peterburi projekteerimisbü-
roolt. Aleksei Maršalovi sõnul võib 
praeguse kohta öelda, et tegu on pä
ris uue projektiga, sest kui sel mingi 
eeskuju oligi, siis on seda töö käi
gus nii palju muudetud. 

Uue kahemeetrise süvisega laeva 
keres on rohkem ruumi, ka roolikam-
ber on avaram. "Pikrile" paigaldatud 
Vene päritolu masinate asemel, mil
le töökindlus jättis soovida, on kaks 
"Deutsch MWM" 1524 kW võimsuse
ga masinat. Kuigi eelmistest kallimad, 
on praegu ka Venemaa laevamasinad 
kallid, kui neid välismaale müüakse. 

Ellingul askeldas pea igal laeva-
ruutmeetril keegi: 3-4 mm paksune 
kere oli ammu valmis, kaks masinat 
ja kaks laevakruvi ning kõik pumbad 
jm. mehhanismid paigas. Töölised 
paigaldasid ja seadistasid seadmeid 
ning valmistusid ruume viimistlema. 

Siseruumide projekteerimisel ar
vestati "Pikri" kogemust, aga paraku 
ilmnes tolle laeva juures ka töötege
mise möödalaskmisi. Nüüdne leping 
on täpsem ja konkreetsem. Aleksei 
Maršalovi sõnul saadi sõbralikku 
konsultatsiooni ka "Det Norske Ve-
ritaselt", samuti "Det Norske Veri
tase" kirjalikud nõuded, millele oma 
nõudmiste tõestamisel tehases on 
hea toetuda. Mis ei välistavat võima
likke puudusi, sest tegu on päris uue 
projektiga. 

Balti Laevaremonditehase tööjuhi 
Vladimir Muzlovi sõnul on nüüd juba 
vette lastud ja Koplisse pukseeritud 
laeva juures raskem töö alles ees. 
Pärast mehhanismide häälestamist 
algavad kaiäärsed ja käigukatsetu-
sed. Kuigi arvestuste järgi on kõik 
hästi, paistab alles merel, kui hea 
see laev on. Madli Vitismann 

Joonised olid ahtritekil impro
viseeritud laual,... 

...roolikambris paigaldati tule
valgel seadmeid. 
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Kuo negali pasigirti nei latviai, nei estai 
(Millega ei saa kiidelda ei eestlased ega lätlased) 

Vastus on lühike ja konkreetne: "Loomulikult laevaehitusega 99 

Artikli on kirjutanud laevatehase 
"Baltija" (Baltijos Latvu Statykla) reklaa
mi-ja pressiosakonna juhataja. 1952. 
aastal asutatud laevatehas "jätkab 
sadamalinna (s.o. Klaipeda) 400-aas-
tast laevaehitustraditsiooni." Varem 
on tehas tegelnud peamiselt praami
de, jõe- ja kalalaevade ehitamisega: 
alates 1952. aastast kuni Leedu taas
iseseisvumiseni on ehitatud 350 lae
va, 65 dokki, mida eksporditi 11 riiki. 
Iseseisvusaastate ajal on "Baltija" 
tehas saanud tellimusi lisaks kohali
kule turule ka Hispaaniast, Hollan
dist, Saksamaalt. 

1995. aastal ehitati 4395-tonni-
se veeväljasurvega universaa lne 
kuivlastilaev "Vitautas". See oli esi
mene suur kaubalaev, mis ehitati 
Leedu enda kaubalaevastiku jaoks. 
Sellele järgnesid veel üks kauba
laev ja kuue konteinerlaeva kor
pused. 

1997. aastal ostis tehase aktsiate 
kontrollpaki Taani "Odensee Steel 
Shipyard Ltd", mis kuulub Molleri 
gruppi. Pärast seda valmistab tehas 
Odensee laevatehasele erinevaid te-
kiehitiste detaile, terasplokke. Aga 
ka laevu pikkusega kuni 115 m. 

Meretehases ehitatav laev pole Eestil esimene. 
Madli Vitismanni foto 

1998. aastal ehitati Taani tellija
tele kolm sadamapukserit. 18. sep
tembril 1999 anti Klaipedas tellijaile 
üle esimene laev neljasest mere naf-
taplatvorme teenindavate laevade 
seeriast . Põhimõtteliselt on tegu 
pukseriga, mis on 56,64 m pikk, mis 
saab täita nii varustus-, pääste- kui 
ka pukseerimisülesandeid. Ehitatud, 
järgides kõiki vastavaid tänapäe-
vanõudeid nii navigatsioonivarustu-
se kui ka tehnilise varustatuse sei
sukohalt. 

Tehase arendamine ei ole leedulas
tel läinud kergelt, sest Taani spet
sialistid olevat nii mõnigi kord suh
tunud pehmelt öeldes kahtlevalt 
leedu laevaehitajate võimetesse lää
nelikku tööd teha. Kuid tehase oma 
konstruktorite väljatöötatud ja kva
liteetselt valmistatud uued laevad on 
nende kahtlused hajutanud. Leedu
lased teevad kokkuvõtte: XXI sajan
di künnisel astuvad Leedu laevaehi
tajad üht jalga Lääne-Euroopaga. 

Ajakirja "Jura" (Meri) antakse väl
ja leedu ja vene keeles, lisaks on si
sukokkuvõtted inglise keeles. Peatoi
metajaks Zita Tallat-Kelpsaite. 

Esimeses numbris on ka intervjuu 
Eesti teede- ja sideministri nõuniku 
Ants Pajuga. Kõige suuremini välja
reklaamitud pealkirjaga "Kas Balti 
riikide ühtne transiidipoliitika on 
unistus või reaalsus?" 

Kodulehekülje võib leida aadressilt: 
www.spk. It/jura. 

Luges Reet Naber 

Bressiteade Merevägi loob soomusrongide divisjoni 
Eesti Merevägi loob mereväebaa

si läbiva raudtee ja seni baasi ter
ritooriumil kasutul t se i snud 
rongide baasil uue allüksusena 
soomusrongide divisjoni. 

"Soomusrongidega sõitis juba ad
miral Pitka," leiavad merendusasja-
tundjad. "Loodav divisjon võimaldab 
erakordset eelarvekokkuhoidu Eesti 
riigile ning soomusrongid on ennast 
edukalt tõestanud ka Vabadussõjas. 

Kuna raudteevõrk katab Eesti Va
bariiki tihedalt ja läbib ka rannikut, 
siis võimaldab rongide kasutamine 
kokkuhoidu nii seiresüsteemide kui 
ka laevastike pealt. 

Radarite ja raketisüsteemidega va
rustatud rong on suuteline jälgima 
liiklust nii merel, maal kui ka õhu
ruumis. Rongid varustatakse uute 
rong-laev-maa-taevas tüüpi raketti
dega, mille tegevusraadius on 500 
miili, ning mobiilsete allveepaadiük-
sustega. Seega langeb ära vajadus nii 
mereseiresüsteemi loomise kui ka 
ühendatud või ühendamata riigilae
vastike ja samuti õhuseire ning õhu

kaitse järele. Soomusrongide juhti
deks hakkavad eelneva vedurijuhi 
ettevalmistusega rannakaitseteenis-
tujad ja kaitseliitlased. 

Koostöös Edelaraudteega on projek
teerimisel ka eriline moodulrong, mille 
kasutuselevõtt võimaldab maksu
maksja raha olulist kokkuhoidu, sest 

moodulronge on võimalik kasutada ka 
reisijate ja kaupade veoks. Moodul -
rongid on võimelised liikuma ka 
raudtee pikendamisel rannikuvees 
vee all. Kaitseväe relvastuses võib 
moodulronge näha juba 1. aprillil 2000. 

Pelageja Merekaru 
Mereväe bressiteenistus 

Mereväelased rongiga miinisadamas. Rene Riisalu foto 

http://www.spk
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Parim paat Saaremaalt! 
Saaremaa paaditööstusest 

jutustab "Saare Paadi" te
gevdirektor PEETER LAUM: 

Puupaadiehitust alustati Saare
maal tõsise üritusena 1991. aastal: 
käed lõid "Saare Kalur" ja Rootsi 
eraettevõtjad. Pandi juba nimigi ära: 
Saare Marine Industries. See alustas 
samal aastal ka tegevust. Ruumid 
olid paaditööstuseks hästi kohased. 
Rootslased investeerisid muidugi, et 
saime ehitama hakata. Ehitasime 
üha nurga valmis ja hakkasime juba 
ka paate tegema, ning samal ajal jät
kus ka maja ehitamine. 

Takkajärgi vaadates paistab, et 
äriidee polnud niivõrd paate saada 
kui kinnisvara omandada. Kui see 
firma 1993. aastal tegevuse lõpetas, 
tulid paberid, kust paistis, et meie 
firma tegevjuhid on saanud 2,5 mil
joni SEK-i eest konsultatsiooni. See 
mu aju peab head paadiehitamise 
õpetust olema ikka kõvasti täis to
pitud... Võib-olla sellepärast me nüüd 
olemegi jalul... 

Tollal, pärast rootsi aja lõppu, mõt
lesime, et kas tõesti lõpetamegi sel
le asja. Aga puupaadid olid ilusad, ja 
eks me tõepoolest rootslaste käest 
ikka midagi õppisime. Niisiis otsus
tasime, et võtame selle maja koos 
seadmete ja meestega rendile. Saks
lased olid siin ennegi vaa t amas 
käinud; saime sealt kohe 30 paadi 
peale tellimuse. J a läks lahti! 1994. 
aasta jaanuaris töötasime juba Saa
re Paadina ja tootsime Saksamaa ning 
Hollandi turule. Need olid nii sõude-
kui ka mootorpaadid, kuuemeetrised. 

Seitsmekümneviie tuhande krooni
ne rootsi paat läks kaubaks ainult 
Rootsi. Tegelikult oli asja taga see, 
et meid ei usaldatud. Kui 1992. aas
tal Kotka Puupaadi organiseerija kut
sus meid sinna oma paati näitama 
ja me küsisime Rootsi poole pealt 
luba, siis käisid rootsi partnerid meid 
kontrollimas, et kas see hind on ikka 
õige või me teeme endale taskuraha. 
Ja müüki ei juletud meie kätte anda. 

Kolmandik meie toodangust on 
puupaadid, teine kolmandik on res
taureerimised ja remondid. Kalurid 
toovad oma kakuame, millel vaja kaa
red või küljelauad vahetada. Seda tööd 
ei ole küll palju, sest kalurid püüa
vad ise teha - kõik ju maksab. J a meil 
on tööstus kõigi oma üldkuludega, nii 
et maksta tuleb rohkem kui ainult 
töö eest. Aga püüame mitte hinge
hinda võtta. Tulevad ka kaatrid ja ja
hid. Paljud lääne poolt tulevad alu
sed seilavad näiteks ühe hooaja Soo
me lahes, ja kuulnud, et siin remon

ti tehakse - paneme tiikpuust uusi 
tekke, teeme pehmet mööblit, korral
dame kogu tehnilise hoolduse jne. -, 
jätavad oma aluse rahulikult meie 
hoolde. 

1998. aastal oli meie kõige suurem 
töö "Suur Toll". Puuduvad osad on ju 
veel paigaldamata. Oli väga sajune 
aasta. J a tänavu on "Tõllule" teki-
ehituseks raha eraldatud - üritame 
teha. 

Järjekorda ootab "Vanemuine", vae
sekene, mis on olnud "Kalevi" jaht
klubi lipulaev. 

Kolmas osa meie tööst on jahiehi-
tus koos Soome Finngulfi. firmaga. 

Vormist tuleb välja juba viies jaht 
soome disaineri mudeli järgi. Koik on 
müüki läinud. Eelmine läks Saksa
maale, kus tuli esikohale. Neljas on 
praegu 11. veebruaril avatud Helsin-
ki näitusel. Viiendal on ka juba telli
ja olemas. 

Kaatrite ehituses näeme praegu 
niisuguste tegemist, nagu seal hal
lis seisab - 35-jalane, koostöös Norra 
disaineritega. See on niisugune ehi
tamine, kus puu ja vaigud ühenda
takse: näeb välja nagu puu, aga on 
tugev nagu plastik ja lisaks hoolde-
vaba. Niisugune klaveriviimistlus. 
Selliseid kaatreid tootis aastaid ta-

Saaremaa paadimudel 1932. a. jooniste järgi. 

Puitspooniga kaetud plastkaater tuleb nädala pärast omanikule üle 
anda, sestap on töömehed hulgakesi kibedasti ametis. Tiikpuud ja 
mahagoni tuuakse otse Hollandist Rotterdami ladudest. 
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gasi Itaalia firma Riva Boats. Homme 
maandub Kuressaare lennuväljal üks 
lennuk, kus on peal potentsiaalseid 
ostjaid mitte ainult Norrast, vaid ka 
USA-st ja Inglismaalt. Kui nad meie 
käekirjaga rahule jäävad, siis arvan, 
et saame sellest endale ühe täiesti 
uue tootmisharu. 

Siin meil oma konstruktoreid ei ole 
- seitse aastat on ikkagi veel lühike 
aeg firma tegevuses, ja meil Eestis 
pole veel niisugust koolkonda. Arvu
tiprogrammid jooniste tegemiseks on 
hirmkallid. Saare Paati tuntakse, aga 
veel vähe. Peame end kõvasti tutvus
tama. Ehk kümne aasta pärast firma 
algusest saaksime juba Eesti disai
nereid kasutada ja iseseisvalt too
dangut müüa. Aga praegu ei ole meil 
nii palju tööd. 

Saksamaal näitusel oli meie ehi
tatud jahil Finngulfiga kõrvu ka Saare 
Paat kirjas. Meie oma puupaadi mu
deleid on kuus tükki - alates 2 ,5-
meetrisest ja kuni 9-meetrise kaju
tiga puupaadini välja. Kõige väikse
male saab panna näiteks Optimist-
purjestuse; lapsed võivad sellega 
sõita. Maksab 14 000 krooni, pluss 
umbes 5000 krooni purjed. Puupaa-
tidega saame oma firma nime maail
mas tuttavaks teha. Viimati Hambur
gis oli meil eraldi pind renditud, kus 
oma puupaate näitasime, ja juures 
silt, et minge vaadake boksis num
ber see ja see meil ehitatud jahti ka! 

Plastikjoll tuleb seeriatoodangus 
muidugi odavam, aga on neid, kes 
puud tahavad. Näitustel märkab, et 
plastikpaadi pihta inimesed koputa-

Norra jooniste järgi tehtud joll. 

Venemaal 30 a. tagasi ehitatud puitjahi "Erna" omanik on puupaa-
difänn Pärnust. Tänavu kontrolliti keret ja tehakse uus tekk, tuleval 
aastal interjöör. Siis peab veel 30 aastat vastu. 

vad, aga puupaati silitavad, see on 
instinktiivne. 4,3 m puupaat maksab 
16 000 kr ümber, samasugune plas-
tikpaat 12 000 kr. Meie hinnaklass 
ei olegi nii hirmuäratav. Puupaadid 
on raskemad, nende eelis on mere-
kindlus. Plastikpaadi hoolduseks 
võta käsnja seep, ning ongi kõik. Aga 
puupaadi puhul peab selle hingeelu 
tundma. Pakume lakitud paate, aga 
variandina ka puu tõrva ja linaõli vii
mistlusega nagu vanasti. Puupaadi 
eluiga oleneb peremehest: halval 
peremehel pole varsti paati. 

Eelmisel aastal nägin hollandlast, 
vanemat meest, kes ostis 1994. aas
tal ühe meie esimestest viiest paa
dist, ja see oli nagu uus. Aga on iga
suguseid näiteid. Ostetakse paat, ja 
nädala pärast, kui hakatakse vette 
panema, hel is ta takse meile: mis 
paat see on, laseb vett sisse! Noore
mad inimesed ei teagi, et puupaat 
paisub, ei oska temaga toimida. Ter
vel põlvkonnal on paratamatult me
rekultuuri osas puudujääk. Aga ar
van, et see tuleb tagasi. Praegu ta
hetakse rohkem plastikut, aga huvi 
puupaatide vastu on ka tekkimas. 

Finngulfi kere valame plastikust ja 
teeme siin terve jahi valmis, Läänest 
tulevad vaid teatud jupid tekiehitu-
seks ja taglastuseks. 

"Lennuki" tegime valmis näidise 
järgi, mudeli ehituseks oleks kulu
nud teist sama palju kui laeva enda 
peale. Interjööris on Saare Paadi silt 
ka siiski olemas. Ainuke häda, et 
läks liiga kiiresti ära suurele mere
le, oleks võinud siin Läänemerel veel 
aasta hulpida, oleks saanud rohkem 
katsetada ja täiendada. Paljud prob
leemid oleksid kindlasti siin tormiga 
välja tulnud. 

Olen ise püügitehnikuna 12 aas
tat kalalaevadel merd sõitnud - An-
goolas, Aafrikas. Viimased nõuko
gude aastad olin Angoolas kalandus-
nõunik. Vana-vanaisa oli paadiehi-
taja. Aga ise olen paadiehitamisest 
aimu saanud raamatutest, näitustelt 
ja tarkade inimeste kuulamisest . 
Paljudel nendel meestel, kes meil 
praktilist tööd teevad, on põlvkonda
de järjepidevus. Nemad on õppinud 
mehed. Lisaks mulle on nüüd juba 
olemas ka tootmisdirektor ja projek
tijuht. 

Meil on suur maja käes, tahaksi
me selle tootma panna. Sellepärast 
läksime Finngulfiga koostööle. Meil 
on vaja, et saaks planeerida: sel kuul 
läheb üks alus välja, järgmisel tei
ne. Loodame, et sel aastal suudame 
juba 8-9 jahti ära teha. Kui 2001. 
aastal 12-15 jahti teeme, siis on selle 
projektiga korras. Kui mehed on asja 
ära õppinud ja suudame liini peale 
panna, siis võib nii viis aastat järje-
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Peeter Laum silitab punase puu 
karva Saaremaa tammepaati. Peh
me mööbel s isse, köiest Vender 
ümber, võib saada ka presentka-
biini või puitpealisehitise. "Saa
re Paadi" silt tuleb külge. 

pidevalt toota. Aga ikkagi on veel vaja 
uus i projekte, mida otsime. Kuid 
puht-omatoote - puupaadi - tegemist 
me siit ka kindlasti ei hävita. See on 
nii püha ja kallis. Mudeleid võime 
muidugi natuke muuta. 

Oluline on paadimessidel väljas 
olla. Ka Hamburgis oleme juba neli 
aastat käinud. Tänavu tegin kohe 
reserveerimise järgmiseks korraks, 
et sama plats saada - huvilistel ker
gem üles leida. Selgub, et käivad ühed 
ja samad inimesed. Oli üks saksla
ne: eelmisel aastal ajasime niisama 
juttu, tänavu tellis. 

Veebruaris läheme Amsterdami 
HISWA näitusele: kaatrid, jahid, puu-
paadid. Seal oleme ka juba viiendat 
või kuuendat korda. Holland on mei
le kõige suurem turg. 

Eestisse ikka ostetakse ka: tänavu
gi on esimene puupaat müüdud. Aga 
ega ette ei tea, võib ühtlasi aasta vii
maseks jääda. Aastas toodame um
bes 50 erinevat puupaati. Üks kuni 
kaks neist ostetakse Eestisse. Kuid 
ega me tausta uuri, et kas ostja jä
tab paadi endale või müüb soome 
sõbrale. Aastat viis veel tuleb Lääne 
poole ostjate järele vaadata, et firma 
elus püsiks. Kui liisinguga teha, siis 
Finngulfi jahti ehk õnnestub ka Bal
timaades müüa. Paari-kolmekesi või
daks ehk ka juba uut jahti osta. Mak
sab 700 000-800 000; 10-15 aastat 
vana saab 300 000-400 000 kr eest. 
Meile on need vanad muidugi kasu
likud, nende meil tehtavad remondid 
lähevad maksma 100 000 kr ringis. 
Ostjad algul ei usu, et palju viga võis 

olla: kui jahti üle vaatavad, siis pa
kutakse drinki, muusika mängib, sa
longis on sinine samet... Vaevalt et 
ka väga intensiivne enda reklaami
mine praegu Eestis ostuhuvi võiks 
suurendada. Aga internetis on meil 
oma lehekülg muidugi olemas. Üld
se olen märganud, et välismaal on 
informatsioon liikunud rohkem suust 
suhu ja hästi on mõjunud näitustel 
väljas olemine. 

Asja võib tänavu edasi viia ja koha
likku ostuhuvi tekitada loodetavasti 
üle pika aja Pirital maikuus korralda
tav paadinäitus. Hea oleks iga-aasta-
ne üritus, kus inimesed käiksid ja 
saaksid mereliselt rikkamaks. 

Muidugi on Saare Paadil ka tagasi
lööke olnud. Algul puudus puupaa-

diga kaasas käiv käsiraamat, olime 
turul kogenematud, ja muidugi juh
tus ka vigu. Ning tuli sõna otseses 
mõttes õpiraha maksta. Aga viimas
tel aastatel eriti palju pole enam pre
tensioone olnud; kui, siis midagi pi
semat: istmelaud näiteks kõveraks 
tõmbunud. Paar korda oleme ka uue 
paadi a n d n u d ja eelmise tagasi 
toonud, et järele vaadata, mis tege
likult viga. Tihtipeale on omanik 
muidugi ise vigu teinud, paati vales
ti hoidnud. 

Nii, et me ise saime 75 000 SEK-
ise lõpphinnaga paadi tegemise eest 
vaid 3000 SEK-i, oli ikka vaid päris 
alguses. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

"Bella"-plastpaadi asemel võiks olla puupaat, arvab Peeter Laum, 
oleks vaid kolmandiku võrra kallim. 

Kõige suurem omatoodang: 9-meetrine puupaat magamis-, söögite-
gemis- ja tualetivõimalusega. 
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Vana-Sauga 
paadisadamas 
Lõhnab tõrva, paremkalda muu

li taga kevadtindi järele. 

Jäävaba Sauga ja Pärnu jõgi, nüüd 
suures osas lahtki, tingisid selle, et 
märtsi lõpupäevadel hakati Vana-
Sauga paadisadamas paate puhasta
ma ja tõrvama. Kõiki pole veel jõu
tud vette lasta; läheb aega, kuni kast-
mõrdadega räimepüügile saab. Paa-
ditõrvamised, tuled katelde all, suits 
ja lõhn on kõrvaltvaatajale elamust 
pakkuvad. Õhus on eriline elevus, 
päike paistab, pole enam külm. Ka
lurid vahetavad nappe lauseid. 

Kalureid on mujalgi. Kui kõhult kiik
ri võtad ja ettepoole vaatad, märkad 
paremkalda muulipoi traaversil viit 
kogu ühe jääaugu juures t teiseni 
kõndimas, kelk sealsamas. Jääle 
astudes on esialgu kõhe: kas kan
nab, äkki vajub ära? Ikkagi esimene 
kord niiviisi otse kalastajate juurde 
minna. Ent mida edasi, seda julge
maks süda muutub. Näed, kuidas 
kaugel reidil üks pukser oma parsa-
ga lootsi ootab, kuidas üks kõrge 
korstnaga alus muulide vahelt just-
just sisse toimetatakse. 

Ja siis oledki tuttavate meeste juu
res väljas. Paremat kätt kulgeb lahe 
poole korrapärane ristkülikukujulis-
te aukudega, otsekui loodist lastud, 
vaialiin, aga see on teiste kalurite 
oma. Meie omad on mõrrapära jääle 
saanud ja tühjendavad selle kasti. 
Minul kästakse "valurahaks" suure
mad tindid enda jaoks välja korjata, 
sest saak pole rikkalik ega ühtlane. 

Nüüd märkan, et jää on püügiko
has umbes 35 cm paks ja katki min
na üldse ei kavatse. 

Tagasiteel aitan laiade taldadega 
kelku lükata - ikkagi asjamees ja 
abiline. Ainult kalurid teavad, kuidas 
ja kustkaudu läbi roostikulompide 
kuivale maale tagasi saab. 

Tindikoorem laotakse ees ootavale 
külgkorviga mootorrattale, millel jä
relkäru taga. Seejärel tuleb kõvasti 
tagant lükata ja gaasi anda, kuni ees
pool ootavale kah järelkäruga sõidu
autole juurde saab. Seal pannakse 
kastid koos kolmerattalisega käru-
kasti, tuurad, kahvad ja muud abiva
hendid jagatakse veel ühe "Ziguli" va
hel ära, ja alles nüüd algab sõit Vana-
Sauga poole. 

Niimoodi see kevadine jääalune 
tindipüük käib, sest tint on kiire tu
lema ja kiire kaduma. Nagu kevadi
ne armastus. 

Kuidas edasi? Vastavalt keskkon
naministeeriumi määrusele, millega 
kehtestati ajutised kalapüügipiiran-
gud Pärnu ja Liivi lahes, keelati 2000. 
aastal kohapüük kogu Pärnumaa ran
navetes. 

Ott Taul 

Enne tõrva pealekandmist peab paadipõhi peegelsile olema. Kalju 
Männikust ongi niikaugele saanud. 

Isa ja poeg Ruusmannid on paadi tõrvamisega ametis. 

Põliskalurid Arteemi Erikson, Evald Merila, Mihkel Selberg, Mati 
Laan ja Erikson juunior mõrrapära juures. 
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"Colombo" kiirpaatidel on kere veealune osa plastmassist, ülejäänu 
läikivast puidust. 

Populaarne "Albin Express" on ümber ristitud "Express 2000-ks". 

Kunagi oli "Svalan" Rootsi kiireimaid kaatreid oma ligi 50 sõlmega. 
Ajahammas murdis ta, kuid nüüd on ehitatud koopia, mis võib olla 
niisama nobe oma 600-hobujõulise V12 mootoriga. 

Koik, 
mis merel 

tarvis 
Stockholmi rahvus

vaheline paadinäitus 
"Allt för Sjön" 

Stockholmi 65. paadinäitus avas 
uksed tormi ja lumetuisuga. Sel
lele vaatamata oli külastajaid roh
kesti. Üle 100 000 paadihuvilise 
unis tas id tu levas t suves t kas 
vanal või uuel alusel. 

Rootsi kosunud majandus pee
geldus ka näitusel. Suured mootor
paadid, mida mitu aastat pole näi
tustel nähtud, on järjekordselt taga
si. Itaalia disainiga "Azimut", mude
lid 39 ja 42, võistlesid pikkuses ja 
kõrguses "Princessi" ja "Storebro" 
luksuskaatritega, kuid suurem osa 
näituse 820 alusest olid muidugi 
väiksemad, peamiselt mootorpaadid. 

Purjekaid oli üle kümne, neist ai
nult viis uudist. Mõni vana tuttav oli 
saanud ka uue ülikonna. Nii on jälle 
hakatud valmistama üle neljakümne
aastast populaarset "Triss"-jolli ning 
1979. a. konstrueer i tud pere- ja 
võistlusjahti "Express". See sai väga 
populaarseks ja praegu on Rootsis 
registreeritud ligi 2 500 "Expressi". 
21 aastat tagasi maksis "Express" 
50 000 SEK-i, nüüd on aga hind kuue-
kordistunud ligi 300 000 SEK-ini. On 
küsimus, kas keegi uuest "Expres-
sist" üldse huvitatud on, kui pruu
gitud, aga heas korras eksemplare 
müüakse alla 100 000 SEK-i eest. 

Vana malli järgi tehtud, aga moodsa 
tehnikaga ehitatud aluseid oli mitu. 

Kuulsa "Riva" malli järgi tehtud 
"Colombo" on ehitatud plastmassist 
kerega, millele on uue tehnoloogia 
abil liidetud mahagonivineer, nii et 
osavgi silm ei oska muud öelda, kui 
et tegemist on päris puiduga. 

Näituse kiireim alus oli välja pan
dud otse fuajees: 28 jala pikkune 
katamaraani-tüüpi kaater "Douglas 
Skater 28" on võimeline ületama 100 
sõlme. Ilusa ilmaga saab sellega Tal
linnast Helsinkisse poole tunniga. 

Palju ökonoomsemalt, kuid ka aeg
lasemalt on võimalik end transporti
da "Green Wave 51 ES-iga", mille 
kütuseks on päikesekiired, mis laa
divad nelja akut. Neljasõlmelise kii
rusega jätkub jõudu 6-7 tunniks, 
tippkiirusega 6 sõlme saab aga sõita 
vaid kaks tundi, enne kui akud soo
vivad jälle paari päeva päikesepais
tet. Peet Kokla 

Stockholm 
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'Prestige" RIB-alus, ... millel on huvitava kujuga põhi, mis stabili
seerib kiiret sõitu. 

Katamaraani-tüüpi 28 jala pikkune "Douglas Ska-
ter", ... 

... mille ahtris ripub kaks 300 hj-list "Mercuryt", 
tippkiirus 100 sõlme. 

Merepõhjast üles tõstetud "Alba 2" oli välja pan
dud täies uhkuses, arvatavasti paremas korras kui 
uuena. 

" P a a d i m e h e " p o o d on välja andnud oma järje
korras teise tasuta infolehe. Ei mingit välist värvilist 
klantsi ega enesekiitmist, vaid soliidne must-valge 
suures ajaleheformaadis trükis, kokku neli külge, si
suks eelkõige paljude müügiartiklite tõsine sisutihe 
tutvustus. Uhe sisekülje alapealkiri on "Tehnika ja 
tehnoloogia", teisel "Paadid, varustus, info". 

Info alla käib näiteks pikk lugejasõbralik seletus sel
le kohta, millega arvestada paadi ostmisel. Juttu on nii 
paadiomanikke puudutavaist seadustest kui ka ülevaa
tusest ja registreerimisest, üles on loetud dokumen-
didki, mida paadi registreerimisel esitada. Veel kuulu
takse välja küsitlus selle kohta, missugune täpsemalt 
peaks olema "paadiharrastajatele mõnusa ühistegevu
se arendamiseks" sel suvel kavandatav paadiralli. 
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Messihallis oli ridadena väike
si mootorpaate,... 

...ja paaditarbeid. Paremal väik
seim nähtud ujuwahendeist. 

Suvi algab juba 
veebruaris 

Helsinki rahvusvaheline 
paadimess "Vene 2000" 
Kümme päeva kestnud Helsin

ki paadimess kogus rekordilise 
külastajate arvu - ligi 88 200 (mul
lu oli 79 000 külastajat). Kasutu
sel olid kõik näitusepinna ruut
meetrid. 

348 eksponenti olid kohale toonud 
üle 460 paadi ja kõikvõimalikku me-
repuhkuse juurde kuuluvat, mille 
hulgas oli 77 uudistoodet. Suurim 
kaubarühm oli ootuspäraselt mootor
paadid. Messi mootorpaadiks valis 
žürii "Wihuri Oy" mõistliku hinnaga 
ja Soome oludele sobitatud paadi 
"Aquador 25 WAC", purjepaadiks 
"Finngulf 28e". 

Aasta parimaks külalissadamaks 
oli juba saanud Loviisa, kus on 55 
täisteenindusega kaikohta. Juul is 
kutsutakse sinna võistlema lahtis
tel puitpurjekail, võistlustel pole va
nusepiiri ega vajata mõõdukirja. 

Suurem kui varasemail messidel oli 
puupaadiosakond, kus näidati Soo
me traditsioonilisi paadiehitusosku
s t Ent 14-jalast "Saare Paadi" pur
je- , mootor- ja sõudepaati esitles 
maaletooja ja edasimüüja "Tekno-
Marine Oy" peahalli sissepääsu lä
hedal auväärsel kohal. Paadi mater
jal oli messiteates üles loetud: vöör, 
ahtripeegel ja pingid tammest; kiil, 
kaared, mast ja aerud männist, kii-
luraud roostevabast terasest ja tul
lid kroomitud messingist. Ka paadi
meistrite koolid olid tulnud end rek
laamima. 

Nagu ikka, näidati messil nii 40-
jalaseid unistustejahte kui ka tüü
pilisi Soome perepaate. Ka liikumis
puuetega inimestele on mõeldud. 
Neile esitleti nii üle 8-meetrist jah
ti kui ka purjekat, millega minnakse 
paraolümpiale. Selle pikkus on 4,2 m, 
laius 0,8 m, süvis 1 m, kaal 260 kg ja 
purjepind 8 m2. 

Kalleimad unis tus tepaadid olid 
mootorkaatrid. Näiteks "A.S. Marine 
45" - 13,5 m pikk ja 3,85 m lai, 2 x 
370 hj masinaga, hind 2 250 000 Soo
me marka. Või "Fairline 38 Phantom", 
mille hind algas 2 189 000 margast. 
33 sõlmega sõitva kaatri varustuses 
on ka firmalogoga lõunaserviis ja 6 
kristallklaasi, juurde võib osta firma
logoga puhkerõivastuse. 

Soome paaditööstuse käive oli mullu 
1,3 miljardit marka ja aastane kasv 
15%, kasvu eeldatakse ka tänavu. Vii
mase 8 aastaga on Soome paadi-
eksport kahekordistunud ja jõuab tä
navu ca 240 miljoni margani. 

Nagu alati, oli samas messiboksis 
kohal Soome meresõiduamet. Põhja-

Puupaatide jaoks oli oma osa
kond, aga "Saare Paadi" oma oli 
plastkaatrite kõrval. 

"Saare Paadi" poolpaat. 

Invajaht paraolümpiaks. 
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like kaardikataloogide ja meremärgi-
tu tvustus tega , ning humoorikate 
hoiatustega, et päästevest tuleb sel
ga panna ja vee peal ei tohi ülemee
likult käituda. Riigiamet on pidanud 
oma kohuseks üllitada lihtsas kee
les hästi illustreeritud infotrükiseid 
nii paatide registreerimise ja neile 
esitatavate nõuete kohta kui ka me-
resõiduteadmiste tä iendamiseks . 
Kuni järelduseni, et vaid oskused ja 
sobivad riided aitavad pinnale jääda, 
kui midagi juh tub . Lisaks kutsub 
meresõiduamet kõiki virtuaalsele 
paadimatkale Helsinkist Hankosse -
meresõiduameti koduleheküljel on 
selline arvutimäng, mis tutvustab 
mereteed, selle liiklusmärke ja -ohte. 

Meresõiduamet tutvustas ka 
nõuet, mis jõustub eeloleval suvel. 
1. juulist keelatakse paatidest heit
vee merrelaskmine. Selleks peavad 
olema septiktankid, mis pumbatak
se kaldal tühjaks. Eeskätt käib see 
nõue uute paatide kohta, aga ka 
vanadel paatidel tuleb alates 2005. 
a. heitvesi kaldale ära anda. Messi
boksis jagati nõuandeid septiktanki 
paigaldamise kohta paati. 

Kaks aastat tagasi 80. aastapäeva 
tähis tanud Soome piirivalve peab 
tänavu merevalve 70. aastapäeva. 
Soome lahe piirkonnas on 10 mere-
valvekordonit, 3 laeva, 25 kaatrit ja 2 
hõljukit ning töötab 500 inimest. 

Kohal oli Helsinki paadipolitsei, 
kuulutades: me õpetame, aitame ja 
valvame. Ju s t sellises järjekorras! 
Toll teatas kinnipüütud narkootiku
mide hulga plahvatuslikust suurene
misest: kui 1998. a. saadi kätte 159,8 
kg, siis 1999. a. juba 825,8 kg. Sala
viina haripunkt oli jäänud 1997. aas
tasse, salasigarettide hulk aga sa
muti mitmekordistunud: 1998. a. leiti 
15 miljonit, mullu aga 62 miljonit. 

Kaardikataloogidega esinesid nii 
meresõiduamet kui ka "Karttakes-
kus", kelle uusimatel CD-del on 
(hoiatusega, et need paberkaarti ei 
asenda) merekaardid teekonnaks 
Peterburist Stockholmi mõõtkavas 
1:50 000 ja mõned ka 1:20 000, mõis
tagi teele jäävate sadamatega, sh. 
Tallinnaga. 

Kui oled eksinud, saada e-mail! Nii
sugust teenust pakkus "Benefon" uue 
GPS-GSM aparaadi näol. 11 cm pik
kusel taskutelefonil on isegi häire-
nupp, mis saadab välja SOS-teate 
koos hädalise koordinaatidega. 3x4 cm 
ekraanile ilmuvad koordinaadid, aga 
sinna saab manada ka tükikese lin
naplaanist või merekaardist. Ka ilma
teateid võib mobiiltelefonile saada. 

Muidugi oli messil kõikvõimalikud 
lihtsamad paaditarbed merekaardi-
fragmendiga pabersalvrättidest pääs
tevestide ja -parvedeni, sukeldumis-
varustusest merelise antiigini. 

Madli Vitismann 

Saarlaste ehitatud jaht 
Auhinnatud Saksamaal ja Soomes 

ETA teatas 26. jaanuaril, et Saksa mõjukas purjetamisajakiri "Yacht" 
tunnistas kuni 30-jalaste jahtide kategoorias möödunud aasta pari
maks jahiks AS-is Saare Paat valmistatud aluse "Finngulf 28e". 

Pikkus 
laius 
max süvis 
veeväljasurve 

8,60 m 
2,90 m 
1,65 m 

2800 kg 

kiil 
purjepind 
kliiver 
masin 

950 kg 
23 m2 

20 m2 

Volvo Penta 

28-jalane jaht on "Finngulf Oy" jooniste järgi algusest lõpuni ehitatud 
Saaremaal. 30 000 "Yachti" lugejat hääletasid oktoobris Hamburgi paadi-
messil, tulemus avaldati jaanuaris Düsseldorfi messil. 9. veebruari ajakir
janumbris rõhutati seda sündmust veelkord ning "Finngulf Oy" peab autasu 
tubliks imagovõiduks niihästi endale kui ka "Saare Paadile". Aasta jahti 
valiti 5 kategoorias, teistes klassides võitsid Saksa jahid. 

"Finngulfi" pressiteate kohaselt algas koostöö "Saare Paadiga" juba 1997. 
aastal, ent kuigi seal olid hästi säilinud vanad paadiehitustraditsioonid, 
nõuavad nüüdisaegsed paadid hoopis teistsuguseid oskusi. Koostööprojek
tiks valiti alamkeskklassi jaht "Finngulf 28e", mis sobib 4-liikmelise pere 
puhkussõitudeks kogu Läänemerel. See on sissejuhatus suurematele "Finn-
gulfidele", mida tehakse Karislojos. Esimene Kamu Strählmanni projektee
ritud jaht valmis 1999. a. jaanipäevaks. Nüüdseks on valmis neli, viies ja 
kuues on Nasvas ehitamisel. 

Koostöö üle riigipiiri on oluline mõlemale poolele, eriti nii hinnatundlike 
väiksemate aluste ehitamisel, nagu "Finngulf 28e". Polevat mõeldav neid 
toota Soome tööjõukuludega. Purjetajad on aga kaubamärgitruud kliendid, 
mistõttu on kasulik nad madalama hinnaklassiga aheldada. 28e baashind 
320 000 Soome marka on selleks piisav hinna ja kvaliteedi suhe. 

"Finngulf 28e" valiti parimaks ka Helsinki paadimessil. 

Talv Lofootidel 
10. aprillil avas Norra suursaa

dik Kai Olaf Lie Keila linnavalitsu
se allkorrusel, Hansapanga konto
ri ees fuajees omapärase fotonäi
t u s e . Einar Bangsund i vi isteist 
suuremõõtmelis t pa spa r tuuga ja 
klaasi tud pilti on mõeldud edasi 
andma polaaröös kala püüdva te 
põhjanorralaste elu ja hinge. 

Saksamaal fotograafiaõpinguid 
lõpetav autor, kes praegu elab Dort
mundis, läks 1988. aastal mitmeks 
nädalaks kodumaale, kalurikülla, 

et oma lõputöö valmis teha. Tule
museks oli fotoseeria "Talv Lofoo
tidel". Piltidel on tumesinist hel
kivat merd; halli seina taustal kui
vama riputatud labakindaid; kaluri 
meretööl parkunud nägu söögilaua 
kohal, käsi sirutumas leiva järele; 
vanem kalurinaine, kaamerale vas
tu naeratamas; kalu ka. 

See oli halvim tursapüügiaasta Lo
footidel: tööd sai pea kümme korda 
korda vähem kalureid kui tavaliselt. 

Mari Vamba 
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Mullu 115 esinemist 
Piirivalveorkester 

Kontsert on läbi, aknad jäid terveks. Saabuvad õnnitlejad. 
^ ^ • • • • • • ^ • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 1 Jaan RÕÕmuse fotod 

Balti kultuurikeskus 
Stockholmis 

Mõne aasta on Balti kultuurikeskus asu
nud Hässelby lossis Stockholmi läänepool
ses eeslinnas. Hiljuti toimus keskuses orga
nisatoorne muudatus, mis ei puuduta kes
kuse tegevust. Sellega seoses kolis keskus 
Hässelbyst südalinna Stockholmi kultuuri-
halduse ruumesse Sergeli väljaku lähedal. Et 
Hässelby asub südalinnast ligi kolmveerand-
tunnise metroosõidu kaugusel, on uutel ruu
midel suuri eeliseid. 

Kultuurikeskuse juhataja Johan Etzler on 
tuleviku suhtes optimistlik: tehakse koostööd 
Rootsi Instituudi ja teiste kultuuriasutustega, 
kavas on tegevust edaspidi veelgi intensiivse
maks muuta. 

Balti kultuurikeskuse ülesanne on mitte ai
nult näituste ja suuremate ürituste korraldami
ne, vaid ka kultuurivahetus mitmel eri alal ja 
tasandil, näiteks kogemustevahetus raamatuko
guhoidjate, teatritehnikute ja paljude teiste 
kutsealade esindajate vahel. Suurematest üri

tustest nimetab Johan Etzler järgmise aasta 
maikuuks plaanitud hiigelprojekti Stockholmi 
vabaõhumuuseumis Skansenis, kus Eesti, Läti 
ja Leedu tutvustavad mitmekülgselt oma rah
vakultuuri. Milvi Seim 

Stockholm 

24. märtsil andis piirivalveor
kester aastapäevakontserdi "Ar
mastus tules" Mustpeade Majas. 

Valges saalis, mis akustika poolest 
küll puhkpilliorkestrile ei sobi, koos
nes kontserdikava mitte seadetest, 
vaid puhkpilliorkestritele kirjutatud 
muusikast . Kuigi kuulajaid segas 
selles saalis mõnevõrra helivaljus ja 
suhtelisest pikk kaja, oli kava kokku 
seatud huvitavalt ja esitatud vähe
seks jäänud harjutamisajast hooli
mata professionaalselt. 

Nö. triviaalmuusikat kavas üldse ei 
olnud, enamtuntud palad, mille koh
ta peadirigent Arvi Miido ütles, et nn. 
kerge muusika ei pruugi kontsertet
tekandes sugugi lihtne olla, va
heldusid siinmail üsna tundmatute
ga. Ka heliloojate nimed peale Manuel 
de Falla ja Antonin Dvoraki olid vist 
vähestele teada. Seepärast tutvusta
sid orkestri peadirigent Arvi Miido ja 
dirigent Margus Kasemaa kontserdil 
lühidalt esitusele tulevaid palu. Alus
tuseks oli Inglise helilooja P. Sparkel 
(esiettekanne Birminghamis 1986) 
süit "Draakoni aasta", kõlas ka Ladi-
na-Ameerika, Iraagi ja Šoti helilooja
te muusika, orkestri värvi mitmeke
sistasid tamburiinid, maracad ja mit
mesugused trummid. Lisapalaks esi
tati plaadilt "Meremehe süda" tutta
vaks saanud "Jack the Lad" publiku 
elaval kaasosalusel. 

Ohvitserifrakkides esinenud or
kestrit oli õnnitlema tulnud piirival
veameti juhtkond, kauaaegse koos
tööpartneri TTÜ meeskoori esindus 
ning kui ainsat mereväevormis orkest
rit muidugi merevägi. 

Kontserdikava stiilis oli olemas see, 
millest võiks välja kasvada järgmise 
plaadi materjal: vähem tuntud, aga 
kuulamiseks mitte liiga keeruline, 
samas orkestrantide muusikuvõimeid 
avav spetsiaalselt puhkpillidele kirju
tatud muusika populariseeriks senis
te rahvalike plaatide kõrval nii orkest
rit kui ka puhkpillimuusikat üldse. 

Madli Vitismann 

Hässelby lossi juures on tähe
lepanuväärse im karmi lõikaja 
käega rangelt sümmeetr i l i seks 
kujundatud aed. 

Madli Vitismanni foto 



3 (223) 2000 In C K E ni E 1 5 _£Z 

Jäämurdjale 
madrus või 
ajateenija? 

"Frej" ohvitserid ei t a h a tsiviili, 
"Tarmo" omad sõjaväkke 

Rootsi jäämurdjate ja hüdrograa-
fialaevade mehitamise võtavad 
järk-järgult üle eraettevõtted. 

Neile laevadele ei saadeta ajatee
nijaid alates 2002. aastast, "Odenile" 
aga juba tänavu. Laevade omanik on 
meresõiduamet, seni mehitab neid 
aga merevägi. Et hoida endale mere
väelaste jäämurde- ja mõõdistusko-
gemus, loodab Rootsi meresõiduamet, 
et paljud võtmeisikud vahetavad 
tööandjat. Seejuures on huvitav pa
radoks: just need ohvitserid, kes on 
neid laevu seni juhtinud, peavad koo
lipinki asuma, et saada vormikohased 
tunnistused, mis lubaksid neil sama 
tööd tsiviilelus teha. Sellega võivad 
laevastikus töötajad isegi nõus olla, 
aga vähestel on tahtmist kohta otsi
da "Walleniuses", "Hornetis" või "Sea 
Partneris" - just need 3 laevafirmat 
peavad alates 7. märtsist meresõidu
ametile oma ettepanekud tegema. 

Samuti ei soovi muutusi mereväe 
ajateenijad jäämurdjail ja hüdrograa-
fialaevadel. Kuigi see ei puuduta prae
gusi ajateenijaid, leiavad nad, et oma 
kajut ja hea toit laeval on tunduvalt 
parem kui poris roomamine maaväes. 
Neile, kel on mereharidus ja kes on 
huvitatud edasisest karjäärist merel, 
andis ajateenistus laeval praktikat. 
Pole ka selge, kuidas jõuavad edaspi
di üks-kaks madrust teha paari kuu
ga selle hooldustöö, mida rühm aja
teenijaid tegi kogu sügise. 

Jäämurdeteenistuse juhi arvates 
jääb jäämurdetöö kvaliteet vähemalt 

samale tasemele ja reservohvitserid 
võivad oma tööd jätkata. Mõõdistus
tööd teevad rohkem muret, kuid kva-
liteedilangus arvatakse olevat ajuti
ne. 

Jäämurdmise eest makstakse jää-
murdetasu ja meresõiduameti soov 
on muudetud mehitamise abil raha 
kokku hoida. Uuringute kohaselt on 
laevafirma palgatud kindel tsiviil-
meeskond odavam kui praegune, kui
gi praegu on ajateenijad hoopis ta
suta tööjõud. Merevägi arvab oma 
uuringuis aga, et tsiviilmeeskond on 
pigem kaks korda kallim. 

Küsimus võib olla eeskätt hoopis 
põhimõtteline. Seda otsust käsitatak
se laevastikus kui äärmiselt halba ja 
täiesti hukkamõistetavat. Need lae
vad, mis on ühtlasi relvastatud, sei
savad riigi julgeoleku kaitsel ning alati 
on võimalik need 48-tunnise valmis
olekuga kokku koguda. Seejuures 
meenutatakse, et 1981. a. Poola krii
si ajal olid Rootsi jäämurdjad valmis 
võimalikke pagulasi aitama, samuti on 
neid kasutatud kopteriplatvormidena. 

Per Mortensen 
"Dagens Nyheter", 24. veebruar 

Eesti jäämurdja "Tarmo" ei väljunud 
tänavu talvel kordagi Hundipea sada
mast. Sel talvel on Eestis arutatud 
võimalust riigilaevastike liitmiseks, 
varasemail aastail on arvatud, et ka 
jääd võiks Eestis murda merevägi. 

Selle kohta arvas "Tarmo" kapten 
Mart Suis, et sõjaväelised laevastikud 
võib ju kokku panna, tsiviilteenistus 
peaks jääma siiski eraldi ning jää
murdja kuulumine veeteede ametile 
on loomulik. "Kolm aastat on jäänud 
veel "Tarmo" liisingut maksta, seejä
rel hakkame ise raha teenima", arvas 
ta. "Remondime ja ehitame, paari aas
ta pärast saab laev päris valmis." 

Madli Vitismann 

Pakri rootslased 
jõudsid 

meremuuseumi 
Näitusel näeb filmi 

Juunis 1998 Keilas Harjumaa 
muuseumis avatud näitus on va
hepeal olnud Tartus Eesti Rahva 
Muuseumis, Saaremaa Muuseu
mis ja Eesti Rahvusraamatukogus, 
kuni jõudis 8. märtsil Eesti Mere
muuseumi. Pärast 14. maid rändab 
näitus edasi Hiiumaale, kus ka 
rohkesti rootslasi elanud. 

Näitust kujundanud muuseumi
töötajate sõnul polegi mujalt nii 
vanu (17. sajandi I poolest pärit) 
puuesemeid muuseumis . Muu 
muuseumivaraga võrreldes võib 
näha, et eestirootslased on oma 
asju rohkem märgistanud kui eest
lased, samuti on need rikkaliku
malt kaunistatud. 

Käised, mis eestlastel on ti
kitud just rinnaesisel, on roots
lastel peenemad voldid ja pit
sid saanud seljataha. 

"Meremehe" ristsõna 
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PAREMALE: 1. Soome Laevaomanike Liidu president (nimi ja eesnimi). 
12. Vahemere äärse riigi pealinn. 13. Hamburgi linnaosa, kus on 1863. 
a. asutatud samanimeline merendusmuuseum. 14. Küla Liivi lahe ääres 
Eesti-Läti piiril. 15. Rootsieesti luuletaja, avaldanud kogu "Süda vaatab 
kiikriga" (eesnime esitäht ja nimi). 16. ld est = see on (lühend). 17. Ees
ti riigivanem 1924. a. 19. Eesti maali- ja teatrikunstnik (1881-1951), 
maali "Paat rannal" autor. 21. Pealinn Araabia poolsaarel. 22. Koos 
(rootsi k.). 23. ...kott - hoiukoht vandi küljes. 24. Äikesejumal india 
mütoloogias. 25. Särg (vene k.). 27. Seesama, samuti. 30. Tänavad (prant
suse k., artikliga). 31. Kalaammutusriistad. 32. Selgrootu. 34. Nüüd 
(rootsi k.). 35. Ala vanaajal Vahemerest Eufrati keskjooksuni, amoriitide 
asuala. 38. Aerutas ühelabaaeruga. 39. Vappuv. 40. Geomeetriline ku
jund. 41. Megatonni tähis. 42. Puud (lühend). 43. Valge vasikas (prant
suse k.). 45. Kapten laevas, ... 

ALLA: 1. Kuulus meresõitjarahvas keskaja Põhja-Euroopas. 2. Suurim 
maailmamere osa. 3. Belgia jahikonstruktor, loonud OM-1 võistleva 
"Europe". 4. "Russalkal" teeninud hilisem Vene laevastikujuht ja okeano-
graaf, viitseadmiral (1849-1904; eesnime esitäht ja nimi). 5. Prants... 6. 
Eesti Veeteede Ameti endine peadirektor (eesnimi ja nimi). 7. Ahvena
maa. 8. USA veemootorisportlane, saavutas 1967. a. vabaklassis kiiruse 
479 km/h (eesnime esitäht ja nimi). 9. 17.-19. saj. sõjapurjekas. 10. ... 
mul asja! 11. Inimeste püsivelupaigad rannikul. 18. Baas-alusel. 20. 
Äland. 26. Eesti helilooja, kantaadi "Saarepiiga laul merest" autor (eesni
me esitäht ja nimi). 28. USA Iowa osariigi tähis. 29. Muinasskandinaavia 
taeva- ja piksejumal. 31. Eesti Mereväe ülem, kaptenleitnant (nimi ja 
eesnime esitäht). 33. Poolsaar Saaremaal. 36. Jook. 37. Spordivahend. 
43. 1900 ladina numbritega. 44. Itaalia riigitähis. 

Koostanud Märt Kullo 
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Sõdiva maa lipu all 
(Algus "Meremehes" nr. 15-16, 

1999) 

S õ d a k o l i b . . . 
J u b a J a a p a n i s , Kobe s a d a m a s , 

võis a imata mingisugus t olukorra
m u u t u s t . Si iani oli meid k a u b a -
t eh ingu kä igus ikka t a t a m i peale 
k u t s u t u d . Seekord ei t e h t u d seda 
mitte. Raadiost kuuls ime, et Hanois 
oli kä inud sm. Kossõgin isiklikult. 
Ilmselt oli midagi teoksil. 

Kui me n ü ü d Haifoni j õ u d n u l t , 
n a g u tavaliselt , jalgpalli m ä n g i m a 
r u t t a s i m e , oli s t a a d i o n hõ iva tud . 
Meie k ü s i m u s e peale, millal p la t s 
v a b a n e b , öeldi ke l l a aeg . See oli 
v e e r a n d t u n d i e n n e p i m e d u s e 
saabumis t . . . 

Ärajäänud mäng tõi meelde hiljutise 
sõpruskohtumise siinsamas Haifonis. 
Sadamasse sattus korraga kaks 
Odessa laeva, ja poolakad olid samuti 
kahe laevaga esindatud. Et ka meie 
käisime samas palli togimas ja 
meeskondki oli täiesti olemas, siis 
mahtusime meie radistiga ka 
koondisesse sisse. 

Odessalastest olid neli-viis meest 
liigas mänginud, ja kuna poolakatest 
võis silma järgi sama arvata, siis oli 
oodata tulist heitlust. Meile loovutati 
linnastaadion, mis oma kivist 
istepinkidega meenutas veidi Vana-
Kreeka gladiaatorite areeni. Koguni 
müürilehed olid väljapandud. Ka sõja 
ajal vajasid inimesed leiba ja tsirkust. 
Pinkidel oli istet võtnud üle tuhande 
inimese. Enamik küll poisikesed, kuid 
mis sellest. Meie jaoks oli see elavmüür 
koduseinteks, mis pidid aitama. 

Mäng algas poolakate ägeda surve
ga. Üks aadressita pall sattus täpselt 
poolaka jalale, ja seis oli 1:0. Poolakate 
poolt vaadatuna. 2:0 tuli penaltist. 
Apelleerisime küll kohtuniku poole, 
kuid too jäi enesele kindlaks. Ettenäge
likult oli kohtunikuks kaubeldud 
vietnamlane, et oleks erapooletu. 

Siis aga otsekui võluvitsa väel hakkas 
meie mäng klappima. Järjekordse 
rünnaku ajal tõstsid poolakad juba 
rõõmsalt käed: "Gool!" Ei ta olnud ühti, 
minu käsi jõudis vahele. Nurgalöögist 
tulnud kõrge tsenderduse püüdis 
lüheldane eestlane kinni ründajate 
peade kohalt. Poolaja lõppedes ei olnud 
seis 2:2 sugugi enam nii nukker vaa
data. 

Oli "minupäev": see oli mu eluparim 
mäng, ja kõik tuli välja. Tuli välja ka 
see meeletult pikk hüpe värava 
aianurka. Pall oli löödud meisterlikult, 
madalalt, posti lähedale. Kui midagi 
puudu jäi, siis löögitugevusest. Aga 
selliseid ülitäpseid palle ei julge isegi 
suured meistrid täie jõuga lüüa. Hiljem 

interklubis lauas istudes arvas 
poolakas, et minu kasvu arvestades 
oleks pidanud lööma lati alla, ja kõvasti. 
Aga oleks on paha poiss. 

Mäng lõppes seisuga 4:2, seda juba 
meie poolt vaadatuna. Aga ega 
sõpruskohtumises kaotajaid pole. See 
leidis kinnitust interklubis, mis 
tavaliselt kell 22 kinni pandi, aga tol 
päeval olid seal lauad ka veel peale 
keskööd kokku lükatud... 

Järgmisel päeval läksime võrkpal-
liväljakule. Sadama territoorium oli 
venna l iku l e h u m a n i t a a r a b i l e kit
saks j ä ä m a s j a laopinda j u u r d e vaja. 
S e l l e k s s o b i s i d i d e a a l s e l t m e i e 
"klubiruumid". Postid j a võrk olidki 
veel alles, kuid pallil polnud enam 
kuhugi kukkuda . Punased kogusid 
löögirusikat Saigoni s u u n a s j a taga
la pidi töötama ranges r indesüstee-
mis. Igasuguste meele lahutus te j a 
spordüri tustega olid asjad ühelpool. 
Paari l korra l õ n n e s t u s veel diplo
maatilise korpuse õuel võrku män
gida, aga varsti peeti sedagi sünd
suse tuks . Üritasime viimast võima
lust - söesadama lähistel kohalike
ga. Asi lõppes sellega, et meie saime 
k õ h u d täis nende p a k u t u d roheli
sest teest, nemad aga said peapesu 
va lvsus te kao t ami se p ä r a s t . Tun
d u s , et h i l ju t is tes t sõp rades t olid 
s a a m a s vaen l a sed . Et see tä ies t i 
reaalne võis olla, näi tasid s ü n d m u 
sed Tamansk i l , k u s lõplikult p u 
runes sild Moskva-Peking. 

E n a m ei ju lgenud isegi poolakad 
sadamapääs las t ilma luba näi tama
ta läbi käia. Kui enne võtsid poola
kad neid tõkes tada püüdval valvuril 
püss i käes t j a is tutasid mehe vära-
vapost i otsa , siis n ü ü d teht i neile 
endile ä r tus t ära. Dokumendid võeti 
vastutavale hoiule j a saadeti hiljem 
f i rmasse . 

Sama saa tus ootas neid, kes sa
d a m a j a in t e rk lub i ä ä r s e s pa rg i s 
vietnami t ü d r u k u t e g a vahele jäid. 
Seni sai rangelt kar is tada vaid nais
te rahvas - võõramaalasega intiim
suhetesse as tumise eest. Uus ajas
tu tõi uued kombed. 

N õ u k o g u d e l a e v a d e s k r u v i t i 
s amut i poliitilisi mutre id koomale. 
Kompleksivabadel ür i tus te l polnud 
lihtsalt enam kohta . Interklubis ei 
l ü k a t u d l audu kokku nagu varem 
ning see sulet i täpse l t e t t e n ä h t u d 
ajal. 

Laevast laeva, käest kätte liikusid 
käsi ts i ümberk i r ju ta tud leheküljed 
Solženitsõni romaanis t "Gulagi ar
hipelaag". Vladimir Võssotski terava 
ja tabava tekstiga laule kuulat i j a lin
dis ta t i s a m u t i salaja. Kõike seda , 
millel tõega vähimatki pistmist, mis 

inimesi huvitas j a mõtlema ergutas, 
pidi tegema vargsi. 

Hiinlastega tärisesid relvad. J a a 
paniga asi veel nii kaugel ei olnud, 
ku id , n a g u öe ldud , t a t a m i pea le 
m e i d s a k e t m a i t s m a e n a m ei 
ku t su tud . Eks olnud külal is lahkuse 
kadumine agressiivse välispoliitika 
tagajärg. Sula sai otsa. 

Sõda kolis. Lõunas, Saigoni piir
k o n n a s kä i s i d ä g e d a d l a h i n g u d . 
Kottpimedat troopikaööd valgusta
sid pidevalt laskude j a tulekahjude 
kumad. 

Meie rendileping k ippus e t tenäh
tud nelja k u u asemel kuueks ümber 
kujunevat , n ing minul sai villand. 
Naine j a t ü t a r olid j u b a Ta l l inna 
kolinud ning koduigatsus võttis või
must . Sadamast enam radiogrammi 
saa ta ei saanud, sest laevade raadio
j a a m a d pitseeriti kinni . Kuid seda 
ainult sadamas viibimise ajaks. Vä-
lisreidile jõudnud, läks minu avaldus 
teele. Kui Haifoni naas ime , oli m u 
vahetusmees kohale jõudnud . 

. . .Ja jälle oli Vladivostokki s u u n 
d u v a l laeval ü k s m e e s r e i s i j a n a 
pea l . E l a s see re is i ja l a a t s a r e t i s 
ning tund is elavat huvi vana-vene 
kirjaviisi vas tu . Algul oli na tukene 
võõras, paa r lehekülge läksid veeri
des. Ent siis hakkas in mõistma, ega 
s a a n u d k i e n n e p i d a m a , ku i kõik 
viisteist Emil Zola romaani olid kaa
nes t k a a n e n i läbi loetud - selleks 
a j a k s oli E e s t i s i l m u n u d a i n u l t 
"Söekaevurid". 

Sõit läks J a a p a n i kaudu . Nii kuju
neski m u viimaseks Nipponi sada
m a k s Tokio. Viimast korda osts in 
väl ismaa n ä n n i välismaalt . 

J ä ä n u d olid väikesed formaalsu
sed. Veel püü t i mind ümber veenda. 
Kuid siis sain tööraamatu j a lõpp
arve kä t te . "Minu" inspektor is t oli 
vahepea l ü l e m a asetäi t ja s a a n u d . 
Lahkusime väga sõbralikult. 

Nüüd, j u b a vaba mehena , ja lu ta
sin mööda mineraalvee firmapoest 
"Lastotška" . Reklaami l ind pa i s t i s 
esmapilgul küll väga tõepärane, kuid 
arvasin mäletavat kohta, k u h u tõe
line s u i t s u p ä ä s u k e a r m a s t a s pesa 
t eha . J õ u d s i n Pamjatniku j u u r d e . 
Tut tav m ü ü j a n n a m ä r k a s mind j a 
h a k k a s siili sünnitama. Konjaki j a 
s a m p u s e segu tõi k a a s a m õ n u s a 
sur ina ning silme ette kauge abaja 
ning selle rannaliivale käivad Lää
nemere lained.. . 

Mõni aeg hiljem lugesin Tallinnas 
a ja lehest "Rossija", et mootor laev 
"Zaysan" kingit i Vie tnamile pä r i 
s e k s . 

Arvo Uuk 
(Lõpp) 
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Eelmises "Meremehes" 
ilmunud ristsõna vastused 
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PAREMALE: 1. Agarik. 7. "Sulev". 12. Habomai. 
13. Nenä. 14. Iminapp. 15. Girs. 16. NB! 17. Dio... 
19. Laas. 20. It. 21. Gikk. 23. Jamaica. 25. Kalaan. 
26. End or... 28. Muul. 30. Murdoch. 33.... an. 34. 
Kaaperdas. 36. Tilgad. 39. Meere. 40. Smuul. 41. 
Ress. 43. Ur... 44. Oa... 45. Uneaeg. 48. Msg. 49. 
N, K. 50. "DN", "OK". 51. Sta. 52. OO. 

ALLA: 1. Ahing. 2. Gambia. 3. Abid. 4. Ronikala. 
5. Ima. 6. Kaplan. 7. Sipa. 8. Unga, Andres. 9. Leisi. 
10. Enrico Caruso. 11. Västar. 18. Ojamaal. 22. 
Klukluud. 24. "Meremees". 25. K. Matson. 27. Do. 
29. Unimak. 31. UP. 32. H. Sergo. 35. De... 37. 
Gunn. 38. Drak. 42. Smä. 46. Eo. 47. GT. 

Eest i 
Meremuuseum 
(Pikk 70) 

Põhiekspositsioon 
Eesti merenduse ajaloost 

Näitused 
"Pakri" rootslased. 

Ajalugu ja rahvakultuur" 
"Märgid meie teel" 

Operatiivteabe stend 
'Lennuki" ümbermaailmareisist 

Avatud K- Pkl. 10 -18 
Infotelefon 6 411 408 

Aurik-jäämurdja 
"Suur TÕU" 

ajutiselt suletud 

Allveelaev "Lembit" 
Pirita sadamas 
(Regati pst. 1) 

avatud kell 1 0 - 1 8 
Suletud esmaspäeval ja reedel 

Infotelefon 6 398 024 

foüinnös 100,7 Ähz 

Jõrvomool 100,5 MHz 

MulgimooM0a8ÄHz 
HoqHolw 100,9 AHz 

krfumad 101,2 AHz 

Otcpõfil 102,4 AHz 

Niitväljal 102,7 MHz 

r^r 

LAUPÄEVAL KELL 8 - 3 

MERETUND 

\ 

ADMIRAL 
^ AVATUD . A 

Teie kasutuses o n 
p r i vaa tsed s a l o n g i d 6, 10 j a 20 kü la l ise le 

peasalong 
fourchette 70 külal isele 

Reisisadam, Admiraliteedi bassein, Lootsi tn. 15 kõrval, kai ääres 

Tel 6623777, Fax 6318444 
*>>^^^>^>^i,-*^^^^^^^^^^^>;*i l^i.^^^^-*^^^^^^^*^^>^^^^^>>7i:*^"%^>>>>>>>J 

Kirjasaatja Erik 
Schmidt i ta lv ised 
navigeerimised Va
hemerel s /y "Alcat-
razil". 



14. aprillil se is id 
AS Tallinna Sadam 

sadamates : 
Kes meil käivad 

Vanasadamas 
"Viking Bulker" (Bahama) - laadib ümar- ja 

hakkepui tu 

Muuga sadamas 
"Teekay Freighter" (Norra) - laadib naftat 
"Peter Shmidt" (Malta) - laadib naftat 
"Volgo-Balt 2 4 6 " (Vene) - laadib turvast 
"Medin" (Vene) - laadib saematerjali 
"Riga Trader" (Panama) - laadib metsa 
"SCF Champion" (Libeeria) - laadib naftat 
"YKK Lee" (Panama) - laadib väet is t 
"Kagu" (Eesti) - lossib nisu 
"Northern Island" (Malta) - laadib 

a lumiiniumi 

"Atlantis Spirit" (Küpros) - laadib 
a lumi in iumi 

Paljassaare sadamas 
"Atlantic Crusader" (Küpros) - lossib 

kakaoube 
"Claudia-A" (San Vincent) - laadib 

saematerjali 
"Seagull" (Belize) - lossib kala 

Paldiski Lõunasadamas 
"Hampoel" (Küpros) - laadib turvast 
"Miramar" (Saksa) - laadib vanametall i 
"Aksay" (Vene) - laadib paberipuitu 

: # # * # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # # 

E e s t i M e r e l a e v a n d u s e 
l a e v a d e a s u k o h t 

1 4 . apri l l i l 
"PAUL KERES" - tee l Brake'ist Rio 

Grandesse 
"GUSTAV SULE" - New Yorkis 
"ALEKSANDER KOLMPERE" - tee l 

Dunkerque'ist Norfolki 
"HAAPSALU" - Ärhusis 
"VILJANDI" - laevapereta rendil 
"RAKVERE" - tee l Moerdijkist Blithi 
"NARVA" - Helsinkis 
"VALGA" - laevapereta rendil 
"SAKALA" - Tunises 
"HARJUMAA" - Antwerpenis 
"KUIVASTU" - tee l Doualast 
"VALKLA" - Takoradis 
"LARISSA" - tee l Rouenist Cotonou'sse 
"VAINDLO" - laevapereta rendil 
"MUHU" - laevapereta rendil 
"ABRUKA" - laevapereta rendil 
"VILSANDI" - laevapereta rendil 
"SOODLA" - tee l Pärnust Skognisse 

Neile, kes ootavad 
"KLOOGA" - tee l Monfalconest Mariupolisse 
"MUUGA" - Antwerpenis 
"VIRTSU" - Bremerhavenis , 
"KALANA" - Bremerhavenis 
"KURKSE" - tee l Rotterdamist 

Grangemouth'i 
"DIRHAMI" - tee l Antwerpenist Helsinkisse 
"KAPTEN KONGA" - tee l Horsensist 
"KAPTEN VOOLENS" - tee l Mänttyluottost 

Fecampi 
"MEHAANIK KRULL" - tee l Helsingborgist 
"LEHOLA" - tee l Marseille'st Tunisesse 
"LEMBITU" - Dublinis 
"VARBOLA" - Dublinis 
"LEILI" - Tunises 
"CALIBUR" - Kielis 
"TRANSESTONIA" - Bekkeri sadamas 
"TRANSBALTICA" - Helsinkis 
"NEPTUNIA" - Teesportis 

'EESTI" "̂  
U4VUS RAAMATU KOG U 

AR J 


